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"Tas spēks, ko neredz pilienā,
Top liels un varens kopībā!"

Rainis

No ALAs vēstures
No Ievada grāmatai Ilze Garoza, Anita Tērauda. ALA 50 līdz LV100

Lai sekmīgs ALAs 69. kongress 23. un 24. oktobrī!
Sekojiet – www.eventbrite.com

Nav zināms, kāda nākotnes 
vīzija bija trim Amerikas latvie-
šu apvienības (ALA) dibinātā-
jiem – Latvijas sūtnim ASV, juris-
tam Jūlijam Feldmanim, profe-
soram Dr. Pēterim Lejiņam un 
advokātam Bruno Albatam, kad 
viņu virsvadībā 1951. gada 24. 
februārī tika oficiāli nodibināta 
ASV dzīvojošo latviešu kopējā 
organizācija, kas apvienoja pēc 
Otrā pasaules kaŗa ASV ieceļo-
jušos latviešus un viņu jaundi-
binātās organizācijas. Kopš tā 
brīža ir pagājuši gandrīz 70 gadi, 
un gadu gaitā ir pierādījies, ka 
ALAs dibinātāju un viņu padom -
nieku mērķi un izstrādātie orga-
nizācijas statūti ir bijuši ap -
brīnojami tālredzīgi. Kā to norāda 
ilggadējā ALAs ģenerālsekretāre 

Anita Tērauda, visā organizāci-
jas pastāvēšanas laikā mainīti ir 
tikai ALAs kongresa Kārtības 
rullī atrodamie noteikumi, tos 
pie  mērojot vispārējām pārmai-
ņām sabiedrībā un technoloģijas 
attīstībai. Savukārt ALAs statūtu 
idejiskā baze un darbības mērķi, 
izņemot vienu vārdu (vārds 
„atgūt” atvietots ar „nostiprināt” 
Latvijas brīvību); ir palikuši 
principā nemainīgi!

Kas veicināja ALAs ilgo pa  stā-
vēšanu? Pirmkārt, ALA bija 
pirmā un vienīgā latviešu orga-
nizācija ASV, kas jau pašā dar-
bības sākumā izlēma nepaļauties 
tikai uz brīvprātīgu darbaspēku. 
Viens no ALAs dibinātājiem 
Bruno Albats uzņēmās veikt ģe -
nerālsekretāra pienākumus kā 

pirmais pilna laika algots darbi -
nieks. Par savu darbu viņš sa  ņē ma 
kā publisku atzinību, tā kritiku 
un pieticīgu atlīdzību. Pēc viņa 
ALAs ģenerālsekretāres amatā 
stājās Anita Tērauda, kuŗa šī amata 
pienākumus pildīja 24 gadus. 
Viņu nomainīja Ieva Bolšteina 
un divus gadus vēlāk – Raits Eg -
lītis, kuŗš ALAs biroju ir vadījis no 
2001. gada līdz pat 2018. ga  dam. 
Otrkārt, organizācijas ilgtermiņa 
darbībā palīdzēja arī tas, ka 70. 
gadu sākumā, izpildot visus ASV 
likumos noteiktos kritēri jus, 
ALA ieguva sabiedriskā labuma 
organizācijas statusu, kas ļāva 
ziedotājiem atskaitīt no nodok-
ļiem organizācijai ziedotās sum-
mas. Treškārt, un, galvenokārt, 
ALAs sekmīgu darbību daudzu 

gadu desmitu gaŗumā ir no  dro-
šinājis pašaizliedzīgais un neat-
laidīgais brīvprā tīgo valdes lo -
cekļu darbs, kuŗi ir ieguldījuši 
neskaitāmas darba stundas un 
ziedojuši iespaidīgus personīgos 
līdzekļus organizācijas darba tur-
pināšanai. Kā vienīgo atlīdzi nā-
jumu par ieguldījumu ALAs darbā 
valdes locekļi saņēma daļēju kom -
pensāciju par tiešajiem tran-
sporta un uzturēšanās izde-
vumiem, piedaloties ALAs val-
des sēdēs un kongresos.

Līdz Latvijas neatkarības atjau-
nošanai galvenais organizācijas 
mērķis bija panākt Latvijas neat-
karības atjaunošanu un nodro-
šināt latviešu valodas un kul-
tūras pastāvēšanu.
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Pateicība
Vēlos pateikties žurnālistam 

Jurim Lorencam par atbildi 
manai vēstulītei Lasītāju balsīs 
Laika šī gada 29. augusta – 4. 
septembŗa numurā! Es esmu 
gan pārsteigta, gan ļoti ieprie-
cināta par Jūsu atzīšanos un 
piekrišanu, ka Jūs tomēr nesap-
rotat, ko īsti nozīmē Black Lives 
Matter.

Liels paldies par to, ka mani 
uzklausījāt un sapratāt! Es arī 
pilnīgi piekrītu Jums, ka pas-
aules lielākie mediji ir neob jek-
tīvi, nezinoši un ļoti vienpusīgi, 
un pat neko neziņo par dau-
dziem svarīgiem notikumiem.

ANITA DEMANTE,
Latvijā dzimusi,
ASV uzaugusi,

dzīvo Mineapolē

Precīzējums
Laika nr. 38. un nr. 39.  8. lap -

pusē publicējām rakstu par lat-
viešu architekti Astru Zariņu, 
kas publicēts žurnāla University 
of Washington Magazine š.g. 
rudens numurā. Plašā un inte-
resantā raksta autore ir Han
nelore Sudermann.

Paldies autorei par veikumu 
talantīgu latviešu popularizēšanā 
un par atļauju publikācijai Laikā!

Red.

50 Sternberger Ave Unit 5,
Long Branch, NJ 07740

laiksdsr@aol.com
www.laiks.us

Lūdzu, maksāt ASV dolaros uz «Laiks» Inc. vārda
Abonējiet laikrakstu LAIKS, neizejot no mājām – lietojiet 

www.laiks.us!

«LAIKA» abonements maksā: 3 mēnešiem.......ASV $50.00
 6 mēnešiem........ASV $100.00

FLORIDAS IEDZĪVOTĀJU IEVĒRĪBAI! Lūdzu pievienojiet 
7% Floridas nodokli par laikraksta abonēšanu!

Laiks pa gaisa pastu Amerikā ...... 3 mēneši $69.00
 6 mēneši $138.00
Laiks pa gaisa pastu Latvijā ......... 3 mēneši $69.00
 6 mēneši $138.00
Laiks pa gaisa pastu Kanadā ......... 3 mēneši $75.00
 6 mēneši $150.00
Laiks pa gaisa pastu citur ārzemēs 3 mēneši $93.00
 6 mēneši $186.00

Ārpus ASV LAIKU var pasūtināt tikai pa gaisa pastu.

-------------------------------------------------------------------------

Uzvārds, vārds: _______________________________________

Adrese: _____________________________________________

____________________________________________________

____________________________________________________

zip: ________________________________________________

Latvian newspaper

Latviešu nedēļas laikraksts

Iznāk sestdienās, 48 reizes gadā
Abonēšanas maksa ASV dolaros:

3 mēn. US $ 50.00
6 mēn. US $ 100.00

Redakcija Rīgā, Ģertrūdes ielā 27, Rīga, LV-1011, Latvija.
Tālr.: +371 67326761, fakss: +371 67326784

e-pasts - redakcija@laiks.us
mājaslapa - www.laiks.us
Redaktore: Ligita Kovtuna

mob. tālr.: +371 29439423. e-pasts: ligita@laiks.us

Par REKLĀMU un SLUDINĀJUMIEM,
kas iesniegti LATVIJĀ, maksājumi notiek EURO.

Neizlietotus manuskriptus un fotoattēlus redakcija neuzglabā.
Redakcijai ir tiesības iesūtītos materiālus izmantot arī saīsinātus.

Laikrakstā iespiestajos, ar autora vārdu vai iniciāļiem
parakstītajos rakstos izteiktās domas ar redakcijas viedokli

par pašu jautājumu var arī nesaskanēt.
Par reklāmas vai sludinājuma saturu atbild reklāmdevējs.

Sarīkojumu un dievkalpojumu ziņas sūtīt Inesei Zaķis
e-pasts: rigaven@aol.com

Par REKLĀMU un SLUDINĀJUMIEM,
kas iesniegti ASV, maksājumi notiek ASV dolaros.

Sēru sludinājumus un adrešu maiņas sūtiet pēc adreses
50 Sternberger Ave Unit 5, Long Branch, NJ 07740

e-pasts: LaiksDSR@aol.com
Ja vēlaties saņemt vairāk informācijas par avīzi,
lūdzu, zvaniet LAIKA ASV tālr.: 727 385-4256

Frequency: WKLY EXC 1ST WK - JAN, 1ST WK - MAY,
LAST WK - JUN; LAST WK - DEC

L A S Ī T Ā J U  B A L S I S

«Šosezon
ceļosim ar

upju kuģiem»
Jūsu Inese

Zvaniet – INESE ZAĶIS
Tālr.: 727-623-4666, e-pasts: rigaven@aol.com

6051A Sun Blvd #604, St. Petersburg, Florida 33715

Nedēļas teikums
“Armēņu diaspora savā dzimtenē  ceļ skolas. Savukārt Azerbaidžānā par arābu naftas 

šeihu un Turcijas reliģisko fondu naudu tiek būvētas jaunas mošejas. Redzēsim, kuŗa no 
šīm tautām būs ieguvēja ilgtermiņā.”

Zurnālists 
Juris Lorencs

Nedēļas 
gudrība

“Lai attaisnotos savās acīs, 

mēs nereti cenšamies pār-

liecināt sevi, ka nav mūsu spē -

kos sasniegt iecerēto mērķi; 

patiesībā mums pietrūkst 

nevis spēka, bet gribas.”
Franču rakstnieks

Fransuā Larošfuko

“Es gribētu aicināt latviešus 
vairāk iesaistīties Amerikas po -
lītiskajā dzīvē kā vēlētām amat-
personām. Cik labi, ja būtu lat-
viešu izcelsmes kongresmeņi 
vai senātori! Tas nenotiks vēl 
šajās vēlēšanās, bet varbūt pēc 
desmit vai piecpadsmit gadiem 
ASV kongresā  būs “Jānis Bēr-
ziņš”, trešās vai ceturtās paau-
dzes latvietis, un viņam jopro-

Un atkal viens gads iet uz 
beigām. Šis gads tāds savādāks, 
pavisam citāds –  sakarā ar Covid 
sērgu. Milvoku mednieku un 
makšķernieku klubam gan viss 
bez izmaiņām. Viss notiek! 
Ievērojot piesardzību, notika 

Dzīve rit tālāk

Latvieši, iesaistīsimies Amerikas polītiskajā dzīvē!

gan ikgadējās cūku bēres, gan 
rudens makšķerēšana. Liels pal-
dies Viskonsinas kreditsabied-
rībai par atbalstu! Paldies arī 
visiem, kas piedalījās!

Kluba prezidents
ANDRIS MAGURS

jām būs saikne ar Latviju. 
Latviešiem ir izcili pārstāvji 
zinātnē, mākslā, mūzikā, bet  
gribētos, lai cilvēki ar latviskām 
saknēm būtu aktīvi arī polītiķu 
vidū – gan Vašingtonā, gan 
sa vās pavalstīs un pilsētās. Do -
māju, ka ALA un ALJA pamu-
dinājumam ir liela nozīme, lai  
rosinātu un atbalstītu latviešu 
centienus pašiem piedalīties 

Amerikas polītiskajā dzīvē. Tas 
ir mans sapnis, kas varbūt nav 
ātri izpildāms, bet uz to es ai  ci-
nu virzīties jauno Amerikas 
latviešu paaudzi!”

Latvijas vēstnieks ASV
MĀRIS SELGA

(Visu interviju lasiet
4. un 8.lpp.)
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(Turpināts no 1. lpp.)

2021. gada kalendārs:  ................... gab.     US $22.00….........…............

Piesūtīšana: ASV – par pirmo US $3.00
Par katru nākamo uz to pašu adresi US $1.50

Ārpus ASV – par katru US $3.50 (NB! Maksa ASV dolaros), tai skaitā pasta izdevumi

Kopā................................................              US $....................................................

Vārds, uzvārds ...................................................................................................................................

Adrese ................................................................................................................................................

Tālr.: ...........................................  E-pasts .........................................................................................

Kalendārus var iegādāties par USD 22,– plūs pasta izdevumi,
rakstot čeku Latvian Newspaper Laiks 50 Sternberger Ave,

unit 5 Long Branch, NJ 07740

Kalendāra izdošanu atbalsta

Laika Mākslas kalendārs
"Četri gadalaiki Rīgas dārzos"

Dāvājiet saviem bērniem, mazbērniem un cittautu draugiem!

Laika Mākslas 
kalendārs 2021
Šoreiz Jūs ievedīs Rīgas dārzu 
pasaulē, arī tādā, ko nepazīst pat 
katrs rīdzinieks. Kalendāra tēma 
šogad – "Četri gadalaiki Rīgas 
dārzos". Vai Jūs esat bijuši, pie -
mēram, dabas parkā "Piejūra" 
Mangaļsalā un Buļļos? Vai sen 
redzējāt Vērmaņdārza lauvas 
rožu laikā? Uz kalendāra vāka 
šogad neparasti krāšņā puķu-
dobe pie mūsu Baltā nama – 
Rīgas Operteātra. Un vēl pastai-
gas pa Mežaparku, Esplanādi...

Pastaigāsimies un priecāsimies 
kopā! Ik mēnesi Jūsu mājās būs 
gabaliņš skaistās, mīļās Rīgas.

Iesim roku rokā!

Godātie tautieši!

Kopš Latvijas neatkarības at -
jaunošanas 1991. gadā organizā-
cijas mērķi tika pielāgoti jaunajai 
situācijai, paturot darbu Latvijas 
un ASV dzīvojošās latviešu ko -
pienas labā kā galveno organizā-
cijas darbības vadmotīvu. Dau dzo 
ALAs darbības virzienu nodro-
šināšanai ALAs paspārnē dar-
bojas vairākas nozares: Biedru, 
Līdzekļu vākšanas, Informācijas, 
Izglītības, Kultūras un Sporta 
nozares, un kopš Latvijas trešās 
atmodas perioda – arī „Sadar bī ba 
ar Latviju” nozare. Līdz 2006. ga -
dam ALAs paspārnē darbojās arī 
atsevišķa Aprūpes nozare, kuŗas 
risināmie jautājumi pēc nozares 
likvidācijas tika nodoti Infor mā-
cijas nozares pārziņā. Katru no -
zari vada ALAs gadskārtējā kon-
gresā ievēlēts valdes loceklis, 
kuŗš ir atbildīgs par nozares 
darba organizēšanu ar ALAs 
biroja darbinieku palīdzību. No -
zaŗu darbība tiek apmaksāta no 
ALAs vispārējā budžeta, kas vei-
dojas no biedru iemaksām, zie-
dojumiem, testamen tāriem novēlē-
jumiem un ieguldījumu augļiem. 
ALAs paspārnē kopš 1951. gada 
darbojas arī ALAs Kultūras fonds, 
kas rūpējas par līdzekļu sagādi 

un piešķiršanu dažādu kultūras, 
mākslas un izglītības projektu 
atbalstam, un Latviešu Institūts, 
kas tika dibināts 1974. gadā ar 
mērķi veicināt latviešu kultūras 
dzīvi un latvie tības uzturēšanu, 
latviskās dzīves pētniecību un 
kultūras vērtību saglabāšanu.

Lat viešu Institūta paspārnē 
Rokvilē darbojas Latviešu mū -
zejs un Ņudžersijas latviešu cen-
trā „Prie daine” – ALAs Senmantu 
krātuve.

Saskaņā ar ALAs statūtiem 
organizācijas augstākais lēmēj-
or gāns ir ALAs gadskārtējais 
kongress. Kopš 1970. gada ALAs 
kongresi tradicionāli noritējuši 
maija pirmajā nedēļas nogalē. 
Šāda tradicija ie  viesta, lai atvieg-
lotu gadskārtējo sapulču norises 
datumu koordinēšanu ar citām 
radniecīgām organizācijām, pie -
mēram, Daugavas Vanagiem, Lat-
viešu Nacionālo apvienību Ka -
nadā, un nodrošinātu iespēju 
organizāciju pārstāvjiem pieda-
līties vienai otras rīkotajās gads-
kārtējās sanāksmēs. Lai arī šāds 
izkārtojums mazliet ap  grūtina 
ALAs darbu uzskaiti, jo valde 
darbojas no kongresa līdz kon-
gresam, toties finanču plānošana 
notiek kalendārā gada ietvaros, 
šī tradicija vēl ar vien ir spēkā.

No sirds novēlam Jums 
sekmīgu ALAs kongresa 
darbu šajos neierastajos, 
pat dramatiskajos apstāk-
ļos! Un kopā ar Jums esam 
patiesi gandarīti, ka spējāt 
ne vien neapstāties, bet gan 
ražīgi un pilnvērtīgi tur-
pināt darbu, lai nākamgad 
drošu soli ieietu ALAs 70. 
darbības gadā!

Esam pateicīgi, ka ne vien 
neapsīka, bet pat nostip ri-
nājās sadarbība starp ALA 
un avīzi Laiks, par ALA val-
des izpratni attiecībā uz 
preses nozīmi laikā, kad 
krize plašsaziņas līdzekļu 

jomā kļuvusi draudīga, tā -
dējādi apdraudot sabied-
rības pamatvērtības – brī-
vību, demokratiju, tiesis-
kumu. Pateicoties Jūsu at -
balstam, brīvais un patie-
sais vārds turpina skanēt arī 
latviešu valodā latviešu 
mājās Amerikā. To, cik tas 
ir nozīmīgi, apstiprina fakts, 
ka aizvadītā gada laikā 
Laika abonentu skaits nav 
samazinājies. 

Kopā esam paveikuši arī 
svarīgus gluži praktiskus 
darbus, kā, piemēram, da -
toru ziedojumu akciju Lat -
vijas trūcīgo ģimeņu bēr-

niem vitāli svarīgākajā 
brīdī, kad Covid-19 pan dē-
mijas dēļ skolas pārgāja uz 
attālināto apmācību. Patei-
coties ALA Kultūras fonda 
un Latvijas Kultūras minis-
trijas atbalstam, tapa plaša 
publikāciju kopa Laikā – 
“Trimdas archīvu mājup-
ceļš”; ALA prioritāšu – Lik-
teņdārza un Okupācijas 
mūzeja darbības, kultūras 
norišu, Diasporas likuma 
iedzīvināšanas u.c. mūsu 
aktuālitāšu atspoguļojums 
preses slejās. Laika žur nā-
listu devums ticis augstu 
novērtēts ar Latvijas Sabied-

rības integrācijas fonda 
atbalstu, turklāt tā ietvarā 
par ALAs darbību un per-
sonālijām stāstīts portālā 
latviesi.com, Eiropas lat-
viešu avīzē Brīvā Latvija un 
Latvijas Avīzē. Patei coties 
ar ALAs atbalstu iznāku ša-
jam tradicionā la jam “Laika 
Mākslas kalen dāram” par 
ALA darbībām un lielo 
jubileju uzzinās ne vien 
Amerikas tautiešu, bet arī 
viņu draugu mājās.

Mūsu kopīgais darbs ir tā 
vērts, lai mēs to turpinātu. 
Paldies par atbalstu arī it 
visiem, kas atrod laiku un 

raksta mums, sniedz inter-
vijas un informāciju! Īpašs 
paldies par suminājumiem 
un laba vēlējumiem Laika 
70. gadskārtā!

Iesim roku rokā arī turp-
māk, kopā celsim latviešu 
vārdu un garu! Lai mums 
veiksmīgs nākamais – Jūsu 
70. gadskārtas gads!

Cieņā – DACE 
RUDZĪTE, 

Laika izdevēja,
LIGITA KOVTUNA,

galvenā redaktore

Nākamgad Amerikas latviešu apvienībai – 70. Šogad Jūs pulcējaties 
69. gadskārtas kongresā visai neparastā laikā un apstākļos. Lai 
veiksmīgs šis darba cēliens, lai izdodas paveikt iecerēto Jūsu svarīgajā 
darbā, mobilizējot tautiešus, informējot par aktuālitātēm kultūrā, 
izglītībā, polītikā, ekonomikā, pārstāvot visu baltiešu intereses ASV 
kongresā! Un, protams, stāvot latviešu valodas sardzē! 

Veiksmīgi sadarbojoties, arī turpināsim ALAs un Kultūras minis-
trijas prioritātes – trimdas archīvu atgriešanu Latvijā, atbalstu 
Okupācijas mūzejam un diasporas medijiem! Lai sekmējas mūsu 
kopīgais darbs!

 NAURIS PUNTULIS,
 Latvijas kultūras ministrs  

No ALAs vēstures
No ievada grāmatai Ilze Garoza, Anita 

Tērauda. ALA 50 līdz LV100
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(Turpināts 8.lpp.)

Jāņi un Līgas – ASV senātori, kongresmeņi, diplomāti!
Tairas Zoldneres saruna ar Māri Selgu, Latvijas Republikas ārkārtējo un pilnvaroto vēstnieku 

Amerikas Savienotajās Valstīs
Vēstnieka kungs, jums ir 

bagātīga pieredze diplomā tis-
kajā dienestā – esat bijis Lat-
vijas vēstnieks Dānijā, pirmais 
rezidējošais Latvijas vēstnieks 
Ēģiptē, vēlāk Ķīnā. Jums ir arī 
iepriekšējā pieredze, strādājot 
Latvijas diplomātiskajā die-
nestā ASV.

Jūtos pagodināts būt par 
Latvijas vēstnieku ASV, kas  ir 
stratēģisks Latvijas partneris, un 
mūsu valstu sadarbība notiek 
daudzās un dažādās jomās: 
ekonomiskajā, kultūras, kiber-
drošības, aizsardzības un citās. 

Mans pirmais nozīmējums 
darbam Latvijas vēstniecībā 
ASV bija no 2004. līdz 2008. 
gadam, bet pēc tam devos strā-
dāt Latvijas vēstniecībā Ēģiptē. 
2008. gadā, kad braucu prom no 
Amerikas, visapkārt bija plakāti 
ar diviem demokratu partijas 
kandidātiem – Hilariju Klintoni 
un Baraku Obamu, kuŗš, kā 
zinām, vēlāk arī kļuva par ASV 
prezidentu.

ASV nupat atkal iegājusi pre-
zidenta vēlēšanu fināla taisnē, 
un Demokratu un Republikāņu 
partijas pretnostatījums ir kļu-
vis visai radikāls. Šim proce-
sam spraigi seko ne tikai Ame-
rika, bet visa pasaule. Kāds ir 
Latvijas vēstniecības skatījums 
uz ASV prezidenta vēlēšanām?

Vēstniecības darbs ir sekot 
līdzi polītiskajiem procesiem un 
spraigajām vēlēšanu diskusijām, 
bet mēs neizsakām savu viedokli 
par vienu vai otru kandidātu. Tā 
ir Amerikas vēlētāju izvēle, un 
mēs šo izvēli respektējam. 

Latvijai vēsturiski ir bijusi ļoti 
laba sadarbība gan ar Demo-
kratu, gan Republikāņu partiju. 
1994. gadā pirmo reizi pēc ne -
atkarības atjaunošanas Latvijā 
viesojās ASV prezidents demo-
krats Bils Klintons. Džordžs Bušs 
viesojās Latvijā divas reizes – gan 
divpusējā vizītē, gan ap  mek-
lējot NATO samitu, un viņš bija 
re  publikānis. Tas pierāda, ka 
mums ir veidojušies ļoti labi 
kontakti ar abu partiju admi-
nistrācijām, gan visaugstākajā, 
gan arī prak tiskā darba līmenī. 
Vēstniecības un mūsu diplo-
mātiskā dienesta darbs ir virzīt 
šīs attiecības tā, lai tās nāktu 
par labu abām pusēm. 

Jāatzīmē, ka ASV prezidenta 
un kongresmeņu vēlēšanās pa -
mata diskusijas nav par ārpo-
lītikas jautājumiem. Mēs Latvijā 
varbūt labprāt gribētu, lai kan-
didāti runātu par drošību Bal-
tijā, par mūsu brīžiem prob le-
mātiskām attiecībām ar Krie-
viju, par Ukrainas jautājumu. 
Tomēr abu prezidentu un vice-
prezidentu kandidātu diskusijas 
ir par Amerikas iekšpolītikas un 
ekonomikas jautājumiem – tās ir 
tēmas, kas interesē amerikāņu 
vēlētājus.

Kā ir turpinājušās un at  tīs-
tījušas Latvijas un ASV attie-
cības prezidenta Donalda 
Trampa administrācijas laikā?

Mana atbilde par Latvijas un 
ASV sadarbības galvenajiem stūr-
akmeņiem ir – drošība, drošība 
un vēlreiz drošība. Ar to es do -
māju drošību gan aizsardzības 

jomā, gan arī plašākā skatījumā. 
Šogad apritēja astoņdesmit gadu 
kopš Samnera Velsa deklarācijas 
pieņemšanas, kas radīja pamatu 
Baltijas valstu aneksijas neat-
zīšanas polītikai ASV, un to 
ievēroja arī citas Rietumvalstis. 
Aizsardzības jomā mums tur-
pinās ļoti laba sadarbība arī šīs 
administrācijas laikā. Ļoti sva-
rīga ir NATO kaŗavīru fiziskā 
klātbūtne Latvijā, kas ir šīs sa -
darbības rezultāts. Latvijā izvie-
toti arī NATO kaŗavīri no Ka -
nadas un citām valstīm, un ASV 
pārstāvji bieži vien apmeklē 
NATO bāzes Lat vijā – tātad 
militārā sadarbība ar Latviju ir 

un lielākais tirgus, tomēr Ame-
rika mūs ļoti interesē gan tirgus 
izmēra, gan pirktspējas ziņā. Par 
kopējo tirdzniecības statistiku 
varu teikt, ka aina ir laba un pat 
iepriecinoša. Pēdējo desmit gadu 
laikā mūsu uzņēmumi ir spējuši 
palielināt savu preču eksporta 
apjomu uz ASV divas reizes, un 
to pašu varam teikt par pakalpo-
jumu jomu. Varu minēt dažus 
skaitļus: 2019. gadā Latvijas 
preču eksports uz ASV bija 208 
miljonu dolaru apmērā un pa -
kalpojumi – attiecīgi 235 mil-
jonu dolaru apmērā. Savukārt 
imports no Amerikas bija ievē-
rojami mazāks, un mums ar 

Tātad mūsu preces ir kon ku-
rētspējīgas un tirdznieciskās at -
tiecības ir stabilas.

Mūsu galvenās eksporta pre-
ces ir dažādas datu pārraides 
iekārtas, kūdra, kokmateriāli, 
optiskās iekārtas, bet pakalpo-
jumu jomā – tie ir IT un citi 
biznesa pakalpojumi, jūras un 
gaisa transporta pakalpojumi, 
kā arī finanču un apdrošināšanas 
pakalpojumi.

Interesanti, ka Latvijas uzņē-
mumi Amerikā radījuši apmē-
ram tūkstoti jaunu darba vietu, 
un par darba vietu skaita pa -
lielināšanu cīnās un priecājas 
jebkuŗa administrācija. 

kā viena no svarīgākajām mūsu 
sadarbības jomām. Mūsu un 
visu trīs Baltijas valstu aiz-
sardzības spēku kopējā sadar-
bība līdz šim ir bijusi izcila, un 
mēs labprāt redzētu vēl lielāku 
ASV pārstāvību Latvijā mili tā-
rajā laukā un arī vēlamies panākt 
lielāku atbalstu no ASV puses 
mūsu aizsardzības spēju stipri-
nāšanai. 

Ekonomiskie jautājumi jopro-
jām būs mūsu dienas kārtībā. 
Mēs turpināsim sadarboties ar 
mūsu amerikāņu kollēgām ASV 
vēstniecībā Rīgā, lai varētu pa -
lielināt Amerikas uzņēmumu 
in vestīcijas Latvijā. Pašreizējais 
ASV vēstnieks Latvijā John Car-
wile ir ar lielu pieredzi ekono-
miskajos jautājumos, un ceru, ka 
viņa centieni būs ļoti vērtīgi tieši 
šajā jomā.

Turpināsim sadarbību dažā-
dos nozīmīgos starptautiskos 
projektos. Gribu minēt projektu 
“Trīs jūru iniciātīva”, kuŗā pie-
dalās Baltijas valstis, Centrālās 
un Austrumu Eiropas valstis. Šī 
projekta mērķis ir turpināt sa -
vienot Austrumu un Rietumu 
Eiropas valstis, kā arī Ziemeļu 
un Dienvidu Eiropas valstis 
infrastruktūras ziņā – transpor-
ta, enerģētikas un citos laukos. 
ASV administrācija ir solījusi, ka 
Amerika būtu gatava ieguldīt šīs 
iniciatīvas fondā vienu miljardu 
dolaru, attiecīgi, ja dalībvalstis 
dara to pašu. Latvijas valdība jau 
ir pieņēmusi lēmumu par 20 
miljonu eiro ieguldīšanu fondā, 
tātad mēs savu “mājasdarba” daļu 
esam izpildījuši, un to ir izda rī-
jušas arī lielākā daļa citu dalīb-
valstu. Tallinā oktobrī no  tiks 
samits, kas “apzīmogos” šī fonda 
darbības uzsākšanu, savu kārt pats 
fonds dos iespēju Lat vijai aiz -
ņemties naudu lielāku reģionālu 
infrastruktūras projektu īsteno-
šanai kopā ar citām valstīm. 
Interesanta iniciātīva, kuŗā re  dzam 
lielu Amerikas administrācijas 
atbalstu un ceram, ka šis atbalsts 
turpināsies arī pēc vēlēšanām.

Kādi ir jaunumi vēstniecības 
sadarbībā ar Amerikas latviešu 
kopienu?

Vispirms jāatzīmē, ka mums 
vienmēr ir bijusi izcila sadarbība 
ar Amerikas latviešu apvienību 
(ALA) un pastarpinātā veidā tas 
ietveŗ arī sadarbību ar Pasaules 
brīvo latviešu apvienību (PBLA), 
kuŗā  darbojas daudzi Amerikas 
latviešu pārstāvji. 

Nedaudz atgriežoties pie laika 
pirms piecpadsmit gadiem, kad 
pirmo reizi strādāju Latvijas 
vēst niecībā ASV – viens no ma -
niem darba laukiem bija sa  dar-
bība ar “mūsējiem” šeit, Ame-
rikā, un man bija tas gods pie -
dalīties ALA valdes sēdēs. Toreiz 
bieži vien dzirdēju teicienu: “Jūs 
tur (Latvijā) un mēs šeit (ASV)...” 
Tas nebija domāts negātīvā no -
zīmē, bet vienkārši tā bija iegājies 
teikt, jo tas bija piecdesmit atšķi r-
tības gadu rezultāts. Pagājušā 
gada septembrī pirmo reizi atkal 
piedalījos ALA valdes sēdē At -
lantā un sarunās vienmēr dzir-
dēju vārdu “mēs”: “Mēs Latvijā, 
mēs Amerikā, mēs – kopā”. 

Vēstnieka akreditācija Baltajā namā. No kr.: Marika Selga, ASV prezidents Donalds Tramps, 
Latvijas vēstnieks ASV Māris Selga // FOTO: White House Official Photo by Joyce N. Boghosian

svarīga arī ASV pusei.
Runājot par ekonomisko un 

biznesa attīstību, īpaši svarīgs ir 
Amerikas investīciju jautājums 
mūsu valstī. Latvijā ir atvērta un 
uz eksportu orientēta ekono-
mika. Eiropa ir mūsu tuvākais 

ASV ir pozitīva tirdzniecības 
bilance. Kaut arī ir pandēmijas 
situācija un satricinājumi eko-
nomikā skāruši visas valstis, Lat-
vijas eksports uz ASV šā gada 
pirmajā pusē ir palielinājies par 
13%, salīdzinot ar pagājušo gadu. 

Kādi mērķi un kādi darbības 
virzieni būs Latvijas vēst nie-
cības prioritātes pēc šīm vēlē-
šanām, sadarbojoties ar nā -
kamo ASV administrāciju?

Domāju, ka pamata virzieni 
paliks tie paši – vispirms dro šība 

Amerikas latviešu apvienības valdes sēdē Atlantā, 2019. gada 13. septembrī. No kr.: Latvijas 
vēstnieks M.Selga, ALA valdes priekšsēdis P.Blumbergs, Atlantas Latviešu organizācijas 
priekšsēde Inese Stravelli, ALA valdes priekšsēža vietnieks Mārtiņš Andersons (ALA archīvs)
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ILZE PĒTERSONE Latviešu Fonda virtuālā tikšanās 
Latviešu Fonda (LF) pilnsapul-

cei bija plānots notikt Hamiltonā, 
Ontario provincē, Kanadā. Ži  pe     -
rīgās LF  padomes locekles Beta 
Ludvika (aktīvo projektu lietve-
de) un Valda Grinberga (priekš-
sēde) bija jau visu nokārtojušas:  
naktsmājas, Pļaujas svētku vaka-
riņas un satikšanos ar vietējo 
latviešu saimi mākslas galeriju 
tūri un citus jaukus pasākumus. 
Bet starplaikā ieradās vīruss, un 
mūsu Hamiltonas piedzīvojums 
tika pārlikts uz nākamā gada piln-
sapulci. Hamiltonieši, gatavojie-
ties uz Latviešu Fonda ierašanos 
2021. gada 2. oktobrī! 

Šogad mēs bijām spiesti, kā 
visi citi, satikties pilnsapulcē ar 
Zoom palīdzību. Un tā 3. oktobŗa 
pēcpusdienā LF padome, dalīb-
nieki un interesenti pieslēdzās 
katrs pie sava ekrāna, lai virtuāli 
uzzinātu, ko Latviešu Fonds ir 
paveicis pēdējā gada laikā. Šeit 
jā  piemin, ka parasti Latviešu 
Fonda pilnsapulces ir ritējušas 
zināmās sliedēs: sēdes atklāšana, 
himna, kvoruma konstatēšana, 
iepriekšējā gada pilnsapulces pro-
 tokola pieņemšana, vēlēšanu re -
zultāti, padomes ziņojumi, pro -
jektu un revidentu pārskati un 
noslēgumā – dziesma. Veselu dienu 
gaŗš process.  Vakaros tika rīkota 
sabiedriska nodarbība. Bažījā mies 
gan, kā mēs visu šo panāksim 
iekš Zoom, lai cilvēkiem nezūd 
spēks un sajūsma? Priekšsēde 
Valda Grinberga un viņas pēc-
tece šajā amatā Renāte Kenney, 
stundām plānoja un „būrās” ar 
datorprogrammām, lai sagata-
votu un kodolīgi pasniegtu in -
formāciju;  technisko palīdzību 
sniedza speciāliste Renāte Laine.  
Rezultātā, LF pilnsapulce  un visi 
plānotie līdzpasākumi noritēja 
kā pa diedziņu! Paldies, meista-
rītes!

Pilnsapulces dienas kārtība, 
slīdītes un protokols ir lasāms 
Latviešu Fonda mājaslapā – www. 
 latviesufonds.com. Šeit snieg šu 
visaktuālāko informāciju par 
jauno un unikālo LF  3. oktobŗa 
sapulces norisē.

Mīļie lasītāji! Jūs droši vien 
zināt, ka Latviešu Fonda misija 
ir atbalstīt latviešu identitāti un 
nodrošināt nākotnes latvisko sa -
biedrību, piešķiŗot financējumu 
projektiem, kas saistās ar kultūru 
un izglītību.  Kopš dibināšanas 
1970. gadā Latviešu Fonds ir 
piešķīris latvisko ideju īsteno-
tājiem vairāk nekā $2,000,000!  
2020. gadā  budžetā bija atvēlēts 
$55,000 latviskiem projektiem –  
$35,000 lielajiem un $20,000 
mazajiem.

Jo vairāk dalībnieku iestājas 
LF, jo vairāk tautieši ziedo LF 
mērķiem, jo vairāk Latviešu Fonds 
var dot atpakaļ projektu veicē-
jiem!  Zoom pilnsapulcē  LF pro-
jektu lietvedis Mārtiņš Hilde-
brants paziņoja, ka no 46 ie -
snieg tiem projektiem, pieci lielie 
un 12 mazie projekti saņēmuši 
atbalstu. Šeit lielie projekti  un 
LF atbalsts: 1. Lasi! Dziedi! Mā -
cies! Latviešu tautas dziesmu ani-
mācijas filmas un karaoke bēr-
niem – $7,000; 2. Monografija 
“Ēvalds Dajevskis/1914 – 1991” 
– $7,222;  3. Spēlfilma “Janvāris” 
– $ 10,000;  4. Rokgrupas Akacis 
diskografija un video archīva res-
taurācija – $4,405  5. Kristas 

Svalbonas izstāde Displacement 
– $6,373. Šeit mazie projekti un 
LF atbalsts 1. Grāmata “Bruno 
Slept Here” – $1,800; 2. Boston 
Baltic Film Festival – $1,800; 3.  
Izstāde “Tautas dziesmu teicējas” 
– $2,000; 4. Izstāde “Latviskuma  
vārdi ceļo no bibliotēkas uz bib -
liotēku” – $900; 5. Filma “Māsas” 
– $2,000; 6. “Trīs no Pardaugavas” 
dziesmas “Duceles” izpildījumā 
– $1985.40; 7. XIV Starptautiskie 
latviešu jauno mūziķu meistar-
kursi – $2,000; 8. Spēlfilma “Mātes 
piens” – $1,000; 9. Koncert pro-
gramma “ Vēstules uz mājām” – 
$750; 10. “Latviešu lietišķās 
mākslas un in  terešu izglītības 
programma Kursas vasaras vi -

mājaslapā, mūsu Facebook vai 
Instagram vietnēs uzzināt vairāk. 

Pilnsapulcē mēs uzzinājām 
krietni daudz. LF Aktīvo pro-
jektu lietvede Elizabete Ludvika  
stāstīja par filmas “Māsas” saturu, 
kā “Tautas dziesmu teicēju” iz -
stādei veicās Latvijā, par radošo 
filmu “Janvāris”, kas attēlos 1991. 
gada barikāžu laiku. Sakarā ar 
Baibas Rubesas grāmatu “Bruno 
Slept Here” Tija Kārkle piemi-
nēja, ka Bruno bija viens no pir-
majiem Latviešu Fonda atbalstī-
tājiem.  Un bijusī  LF padomes 
locekle Inta Rūtiņa ar smaidu 
atcerējās Bruno kā jaunieti, kas 
bēgļu nometnē mācīja pieaugu-
šajiem angļu valodu.

bija mazāki un ziedojumi lielāki 
nekā citus gadus. Mēs prie cāja-
mies par šo labo enerģiju un 
zinām, ka to mums vēl palielinās 
jaunā padome!  Jāpaskaidro, ka 
katru gadu notiek  pārmaiņas LF 
padomes sastāvā – daži padomes 
locekļi izbeidz darbību un citi 
atkal uzsāk. 2020/21. gada jaun-
ievēlētie LF padomes locekļi ir –  
priekšsēde – Renāte Kenney; vice-
priekšsēde – Māra Krūze;   sekre-
tāre – Rita Grendze; revidenti –  
Laura Ramanis, Andrejs Dumpis 
un Diāna Kārkliņa. Bijusī priekš-
sēde Valda Grinberga un sek re-
tāre Andra Berkolda tika sumi-
nā tas ar (īstām) puķēm un (īstu) 
šampanieti! Diemžēl Zoom dalīb-

sētu debesskrāpji, purvu un zie-
mas ainavas. Beta Ludviks, Maira 
Reinberga, Sarma Muižniece Lie -
piņa, Zaiga Thorson, Gints Grin -
bergs, Krista Svalbonas, Rita 
Grendze, Reinis Zusters, Jānis 
Zuntaks, Valdis Kupris, Gundega 
Cenne, Raimonds Gunārs Slai-
diņš un Kazimirs Laurs bija 
aplūkojamie mākslinieki.  

Mīļie lasītāji, atveriet Latviešu 
Fonda mājaslapu – www.latviesu-
fonds.com – zem “2020. gada 
piln sapulce” virsraksta jūs at  ra-
dīsiet “Latviešu Fonda dalīb-
nieku un stipendiātu virtuālā 
mākslas izstāde”. Uzklikšķiniet 
un paši apskatiet! 

Zoom dalībnieki jūsmoja, ka 
Latviešu Fonds ir veidojis šādu 
gleznu izstādi; sekoja gan disku-
sijas par latviešu mākslas sagla-
bāšanu, gan domu izmaiņas un 
atmiņas par māksliniekiem. Ne 
visiem bija pazīstami Kanadas  
(Jānis Zuntaks, Gundega Cenne) 
un Austrālijas (Reinis Zusters)  
mākslinieki, kas tagad Aizsaulē.  
Man 1960.-ajos gados Jānis 
Zuntaks mācīja latviešu mākslas 
vēsturi Toronto ģimnazijā – 
prātā nāk kungs ar dzejisku pro-
filu, plūstošiem matiem un ju -
tīgu smaidu, kas pats ieradās 
mūsmājās pielikt savas gleznas, ko 
vecāki bija nopirkuši. Eliza bete 
Ludvika atcerējās Valda Kupra 
piedalīšanos viņas kāzās; izrādās 
daudziem Valdis bija pazīstams 
un tuvs. Rita Grendze stāstīja par 
savu skaisto instalāciju “Tiem, 
kas meklē gaismu” Latvijas Na -
cionālajā bibliotekā Latvijas Simt-
gadē – darinātu no vecu grāmatu 
lapām, kas saliedētas uz plēvēm.  
Rita mūs arī tuvāk iepazīstināja 
ar Kristas Svalbonas mākslu – 
fotografijas no Dīpīšu bēgļu no -
metnēm, kam pāri teksts par 
baltiešu diasporu. Vienā vārdā – 
mēs visi izbaudījām izstādi un 
no tās daudz ko ieguvām. 

Un tad pulksten trijos pēcpus-
dienā, kad LF pilnsapulce bija 
beigusies, Valda Grinberga bija 
noorganizējusi dalībniekiem vi -
deo no 2 x 2 nometnes  Saulainē, 
Ontario, Kanadā (Dziesmu Svēt  ku 
laikā 2019. gada vasarā) un 
Zoom satikšanos ar 2 x 2 vadītāju 
Jāni Lazovski no Rīgas.  Te nu ir 
viens jaunietis, kas iesaistījies lat -
viešu sabiedriskajā darbā! Jānis cer 
koordinēt nākamo 2 x 2 no  metni 
Mineapoles dziesmu svētku laikā 
2022. gadā. Jāņa nometnes at -
stāsts izraisīja gaŗas pārrunas 
par iepriekšējām 2 x 2 nometnēm 
un atsauca atmiņā, kā spilgtās 
personības, kas vadīja nometnes 
“senos laikos”, iespaidojušas  jau-
nos nometnes dalībniekus.

Tā nu pagāja 3. oktobŗa LF piln-
sapulces pēcpusdiena.  Gribu vēl 
pateikt, ka mums sapulcē bija 
piemiņas brīdis aizgājušiem LF 
dalībniekiem (tādu diemžēl ir 
gaužām daudz). Uz ekrāna parā-
dījās ļoti aizkustinošs zīmējums 
– raudzījāmies uz tumši sap-
ņainu zilu apli ar saulīti vidū – 
apkārt tam it kā maigi lidinājās 
latvju raksti. Tiešām izjutām lat-
vietības zīmju spēku…

Kopsavilkumā jāteic, ka Lat-
viešu Fonda pūles, veidojot kaut 
ko jaunu, atmaksājās – pilnsa-
pulce bija sekmīga un interesan-
ta, un iedvesa mūsos idejas un 
darba sparu jaunajam gadam.

dusskolā” – $2,000; 11. XV Vis -
pārējo lat vie šu dziesmu un deju 
svētku ASV reklāmas materiālu 
izplatīšana – $1,800; 12. Northern 
Explor at io ns of Eriks Ešenvalds: 
visions, legends, music and artistic 
identity – $2000. Interesantā 
kārtā vēl trīs maziem projektiem 
tika piešķirts financējums caur 
Īpašās akcijas (crowdsourcing) 
kampaņu.  Seko jošie līdzekļi tika 
savākti, lai atbalstītu: 1. Dainas: 
Wit and Wis dom of Ancient 
Latvian Poetry Vol II – $1,220; 2. 
Latvijas Uni versitātes deju folk-
loras kopas “Dandari” 40. gadu 
jubilejai vel tīts pāru deju mū -
zikas disks – $900;  3. Ritas Gāles 
dzeju sējums “Saule pusdienā” – 
$1,845. (La  siet šī nr. 12. lpp. – 
Red.)

Projekti, gan sen veiktie, gan 
tie, kas tikai top, ir vislabākā 
reklāma Latviešu Fonda jēgai un 
pastāvēšanai. Mēs ierosinām tau-
tiešus ieskatīties Latviešu Fonda 

Projektu pārrunām sekoja LF 
nozaru atskaites: financiālais pār-
skats un revidentu ieteikumi, lī -
dzekļu vākšana un jaunu dalīb-
nieku piesaistīšana, plāni 2021. 
gadam un budžeta nospraušana. 
Valda Grinberga un Renāte 
Kenney uzsvēra, cik nozīmīgi ir 
iesaistīt jaunatni Latviešu Fonda 
darbā – tā taču mūsu nākotne!   
LF uzrunā jauniešus, kur vien 
iespējams, – piedaloties jauniešu 
sarīkojumos un dāvinot Gaŗ eze ra 
absolventiem LF balsošanas tie-
sības. No kases viedokļa jāpie-
min, ka 2020. gada izdevumi 

nieki varēja tikai noskatīties šajā 
izpriecā.

Bet es neesmu minējusi to 
vissaistošāko – Latviešu Fonda 
3. oktobŗa pilnsapulces diena 
sākās un beidzās ar “umfu”!  

Pulksten 12.00 p. m., pieejama 
pirms LF sapulces, bija skatāma 
Ritas Grendzes un Renātes  Kenney  
izveidotā burvīgā virtuālā māk-
slas izstāde! Ekrānā parā dījās 
visdažādākie mākslas darbi – 
rotaslietas, metriem augstas in -
stalācijas, eļļas ainavas un akva-
reļi, zaru skulptūras un metalla 
pienenes, bērnu galviņas un pil -

Pilnsapulces dalībnieki



LAIKS 2020. gada 24. oktobris  – 30. oktobris6

(Turpināts 8.lpp.)

ANITA BRIEDE-BILSENA

Kas notiek
Gaŗezerā? 

Gaŗezera prezidents Imants 
Ejups nule, 6. oktobrī, mūsu 
ceturtajā tautas sapulcē  sveica 
dalībniekus un iepazīstināja sa -
nāksmes runātājiem. Viņš ziņoja 
par 26. augustā notikušo īpašo 
akcionāru sanāksmi, kuŗā ap -
sprieda un pieņēma Statūtu mai-
 ņas, kas ļauj noturēt virtuālas 
akcionāru sanāksmes ar balso-
šanu. Kopā bija 20 532 akcionāru 
balsis. Jaunievēlēti padomes lo -
cekļi – Māris Kancs un Egons 
Kubuliņš. Revīzijas komisijā 
jaun ievēlēts Aleks Overbey.

Gaŗezera padomes sastāvā – 
šim gadam ir: Markus Apelis*, 
Franz Bauer, Anita Briede-
Bilsēna, Imants Ejups*, Māris 
Kancs*, Kristīna Kīna, Māra 
Kore, Egons Kubuliņš, Jānis Ku -
kainis*, Kristaps Pūtelis, Edvīns 
Roze un Anda Vizule (*apzīmē 
izpildu komitejas locekļus). Re -
vī zijas komisijas locekļi ir Pēteris 
Burģelis, Roberts Junge un Aleks 
Overbey.

Gaŗezera administrātore Ilēna 
Rusmane sniedza Finanču pār-
skatu,  ko akcionāri apstiprināja. 
Budžetā paredzētais kopējais 
ienākums un atbalsts $487 144 
(izpildījums līdz šim – $494 054). 
Budžetā paredzētie kopējie izde-
vumi $548 899 (izpildījums līdz 
šim $458 988).

Liels paldies jāsaka “Gaŗezera 
draugu” grupai, kas solījušies 
palīdzēt ar $50 000 ziedojumu 
(matching fund), papildinot zie-
dojumus, kas paredzēti, lai segtu 
pandēmijas izraisīto iztrūkumu. 
Saziedots $138 650, kopā – 
$188 650. Paldies visiem zie-
dotājiem!

Sandra Sīpola ziņoja par 
Covid-19 komandas darbību. 
Tajā darbojās Markus Apelis, Jim 
Bailey, Anita Briede-Bilsēna, 
Imants Ejups, Jānis Kukainis, 
Ilēna Rusmane, Sandra Kronīte-
Sīpola un Anda Vizule. Kopš 
2020. gada marta vidus koman-
da ir virtuāli satikusies divas 
reizes nedēļā. Komanda turpina 
atbalstīt Gaŗezera administrā-
ciju, informēt saimi, piedalīties 
American Camp Association 
(ACA) sanāksmēs. Sandra iepa-
zīstināja, ar kādiem apstākļiem 
un rīcībām četras Austrumu 
krasta nometnes spēj sekmīgi 
klātienē turpināt darboties. San -
dra iepazīstināja arī ar ACA 
deviņām ieteiktajām rīcībām, 
kas ierobežo saslimšanu. Ņemot 
vērā profesionāļu ieteikumus, 
Covid-19 komanda šoruden iz -
pēta vajadzīgos telpu ventilā-
cijas uzlabojumus, apsveŗ mai-
ņas nodarbību norisēs, kā arī 
iespējamās jaunas nodarbības. 
Komanda spriež, kādas ir ie -
spējas veselības centra (ambu-
lances) uzlabošanas vai pārvie-
tošanas iespējas (Atbalsu Baltajā 
mājā), par vajadzīgo darba spē ku, 
kas paveicams tā, lai apmek-
lētājiem būtu labi un droši. 
Mūsu mērķis ir izveidot plānu, 
kas jāpaveic, lai samazinātu 
risku dalībniekiem, darbinie-
kiem un viesiem 2021. gada 
vasarā. 

Gaŗezers pašlaik atrodas dzel-
tenā operatīvā fāzē. Sākot ar 
26. oktobri, Gaŗezers pāries uz 

modificētu oranžo fāzi – lab-
ierīcības būs slēgtas, ūdens būs 
noslēgts. Dienas viesi drīkstēs 
apmeklēt Gaŗezeru no rītausmas 
līdz 20.00. Visiem apmeklētā-
jiem jāturpina piereģistrēt savu 
klātbūtni, ko var veikt tiešsaistē 
pirms ierašanās, vai izmantojot 
QR kodu uz vietas.

Anda Vizule pastāstīja par 
Gaŗezera izglītības grupas ap -
spriedēm. 2020. gada vasarā 230 
dalībnieku apmeklēja virtuālās 
programmas. Pašlaik apsveram 
trīs iespējas 2021. gada vasarai – 
programmas uz vietas, hibrid-

Mēs meklējam darbiniekus 
visām programmām un visos 
amatos – skolotājus, audzinā-
tājus, nodarbību vadītājus. Par 
atbalstu programmām paldies 
Latvijas izglītības un zinātnes 
ministrijai, Amerikas latviešu 
apvienībai (ALA), kā arī seko-
jošām organizācijām par stipen-
dijām: LCCU, DV Indianapolē, 
DV Floridā, Latviešu apvienība 
Detroitā, Indianapoles draudze, 
Indianapoles latviešu skolai, 
Grandrapidu draudzei, Palī dzī-
bas fondam (LRF).

Ar fiziskā plāna jaunumiem 

Tajā ietilpst izglītības rajons, 
sabiedrības rajons, sporta rajons, 
atpūtas rajoni.

Piazza projekts jeb atjaunotā 
sabiedriskā laukuma projekts 
par 95% pabeigts. Egons parādīja 
skaistas fotografijas par  padarīto 
darbu. Būs atjaunotas ”sēnītes” 
ar jauniem kātiem – paldies 
Edītei Pūtelei par krāsošanu. 
Projekta mērķis bija radīt drošu, 
tīru, viegli apkopjamu un pie -
vilcīgu vidi, kuŗā arī rastos iz -
īrēšanas iespējas. Bijis burvīgs 
atbalsts – pārdoti 660 iegravēti 
ķieģeļi un ieņemts $240 000 pro-
jekta īstenošanai! Vēl būs iespēja 
piedalīties šajā akcijā un iegā dā-
ties ķieģeļus, plāksnes vai ak -
meņus. Līdz marta beigām vēl ir 
dabūjami 130 4”x8” ķieģeļi ar 
četrām teksta rindiņām un rak-
stu par $200, kā arī 75 8”x8” 
ķieģeļi ar piecām teksta rin-
diņām un rakstu par $300. Ir arī 
vēl kāds lielo ziedotāju akmens 
dabūjams. Informācija atroda ma 
mājaslapā Garezers@garezers.
com.

GVV izglītības rajons. Kā agrāk 
ziņots, pelējums ir padarījis 
Kronvalda Zāli nelietojamu. Lai 
sagādātu klašu telpas 2021. ga -
dam, ir paredzēts celt jaunu ēku 
– Ozoli II. Ēkā būtu trīs klašu 
telpas, labierīcības, skolotāju 
istaba un noliktava. Ozoli II 
tiktu celts apmēram perpen-
dikulāri Ozoliem I, tā veidojot 
zālāju laukumu (“quad”), kur 
novietotu galdus un solus, lai 
skolēniem būtu vide, kur pabūt 
kopā. Tas ir atbilstošs ģene rāl-
plāna vīzijai (Master plan), un 
tas būs būtisks kapitāla uzlabo-
jums, $250 000 apmērā. Tam 
nepieciešams aktīvs un financiāls 
atbalsts.

Tenisa laukuma projekts top 
lēnāk nekā cerēts, bet būs līdz 
pavasaŗa beigām pabeigts. Lī -
dzekļi bija īpaši saziedoti šim 
projektam. Pamats ir gatavs un 
pa ziemu kārtīgi ”nosēdīsies”. 

pastāvīgu atbalstu!!
Jautājumu un atbilžu sesija
1. Cik daudz  tika saziedots, 

kā rezultāts atbilstoši līdzekļu 
vākšanas kampaņai (Matching 
fund)?

 $ 139 850, neieskaitot minētos  
$ 50 000. Mērķis tika pārsniegts. 
Paldies visiem, kas to veicināja! 

2. Kāds tiek prognozēts būv-
niecības grafiks jaunajai ēkai 
GVV? 

Ēkai jābūt pabeigtai līdz 2021. 
gada 1. jūnijam. Ņemot vērā 
pieredzi ar Ozoli I celtniecību, jo 
būvniecība un celtnes ir līdzīgas, 
paredzam, ka Ozoli II tiks pa -
beigts laikā. Tagad tiek izstrādāti  
inženiertechniskie plāni iesnieg-
šanai visām apstiprināšanai ne -
pieciešamajām aģentūrām un 
atļaujām. Ir veikti sākotnējie 
vietnes  zīmējumi. Ir notikusi 
apspriešanās ar elektrouz ņē-
mumu (AEP), kā arī sanitārijas 
un būvniecības darbuzņēmēji 
jau ir iesaistīti. Padome jau ap -
stiprinājusi sākotnējo naudu, 
kas nepieciešama darba uzsāk-
šanai, padomei nākamajā sanāk-
smē tiks lūgts apstiprināt izde-
vumus, kas vajadzīgi projekta 
pabeigšanai. 

Vai paredzat zaudējumus (lai 
gan mazāk nekā sākotnēji bu -
džetā) gada beigās? 

3. Vai paredzat ievērojamus 
papildu izdevumus līdz 31. de -
cembrim?

Līdz šim datumam gada ie -
nākumi un izdevumi uzrādīja 
ienākumu pārsniegumu, tomēr 
joprojām ir pēdējais ceturksnis, 
kur radīsies izdevumi, tāpēc vēl 
ir jāfinancē 1/4 no budžetā no  -
teiktajiem izdevumiem.  Mums 
ir bijusi iespēja aizpildīt naudas 
robu, tomēr līdz gada beigām 
joprojām ir paredzēts deficīts 
nedaudz zem $ 100 000 (bu -
džetā ienākumi $ 487 144 pret 
$ 548 899 izdevumiem). 

4. Vai spēsiet piedāvāt klā-
tienes (vai hibrīda) GVV 

programmas (daļēji uz vietas, 
daļēji attālināti) un pilnīgi vir-
tuālas programmas. Mūsu mēr-
ķis nākamajai vasarai ir uzņemt 
nometņotājus, audzēkņus un 
darbiniekus. Lai to īstenotu, būs 
vajadzīgs vairāk darba spēks. 

iepazīstināja Egons Kubuliņš. 
Ģenerālplāna komiteja (Master 
plan committee) joprojām plāno 
un veicina nākotnes projektus. 
Šo komiteju vada Anda Vizule 
un Egons Kubuliņš. Egons pa -
rādīja iecerētā plāna diagrammu. 

Pavasarī tikai atliks pabeigt 
virsmu un ievietot žogus.

2017. gadā radītais fiziskais 
plāns (Master plan) tiek pār-
skatīts, pārvērtēts un revidēts. 
Esam šajos pāris gados daudz ko 
iemācījušies. Plāns tiek noslīpēts 
un prioritātes pēc vajadzības 
pārkārtotas. Stratēģiskais plāns 
tiek revidēts, un šis plāns tam 
tiks piemērots.

Paldies  par jūsu līdzdalību  un 

instrukciju 2021. gada vasarā 
(ignorējot Covid)?

Savā nākamajā sanāksmē pa -
dome balsos par $ 50 000 sēklas 
naudas nodrošināšanu no esoša-
jiem fondiem. Mēs ceram uz 
veiksmīgu līdzekļu vākšau atli-
kušajai daļai un, cerams, nebūs 
jāizmanto savlaicīgi naudu iero-
bežotajos fondos. 

GVV Ozoli II paredzētais novietojums

GVV Ozoli II paredzētais novietojums

Gaŗezera nākotnes fiziskais plāns (Master plan)
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Grāmatu drauga dzīves dēkas jeb „The Adventures of my 
life  from Helmars Rudzitis”

(To be continued)

(Continued from No. 39)

The problem was that they 
had forgotten to turn off the 
lights, or perhaps it was still light 
enough for everyone to see what 
they were doing through the 
window of the room. As was the 
case throughout the Red Empire, 
where fascist saboteurs were 
supposedly on every corner, our 
factory had a guard who was 
assigned the job of monitoring 
the factory during the night. He 
saw what happened in the 
shrine. He could have just 
watched and enjoyed the scene, 
but now, the guard wrote a 
report about everything that he 
had seen. The next morning, the 
report was on Riekstiņš’ desk.

A real storm erupted. Riekstiņš 
almost exploded with anger. 
Such things in the red shrine! He 
wanted to run to the Security 
Police. My cousin, who was still 
the technical director and a 
recently hired office worker 
joined me in convincing Riekstiņš 
not to do what he was planning to 
do. We talked and talked.

“Such shamelessness,” yelled 
Riekstiņš. “In the red shrine, 
where comrades Lenin and 
Stalin are on the wall! How can 
that be unpunished?” Privately I 
thought that the two noble com-

rades were tired at looking at 
their own slogans, and so they 
were not unhappy when watch-
ing this theatre. Of course, I did 
not say so out loud, lest I annoy 
Riekstiņš even more. After a 
long time, we convinced Riek-
stiņš. Though he was still sad 
about the blasphemy that had 
occurred in the red shrine, he 
agreed not to report the incident 
to anyone. The two lovers saved 
themselves from problems.

Perhaps Riekstiņš allowed us 
to convince him out of a pure 
sense of humanity, but perhaps 
there was another reason, as 
well. We mentioned the fact that 
this report might lead the bosses 
to wonder whether the director 
of the factory did not have suffi-
cient “social alertness,” which 
might mean problems for the 
director himself and his “assis-
tants.” Perhaps this latter argu-
ment impressed him the most.

During the year of terror, there 
was also a moment when I, quite 
accidentally and because of just 
a few spoken words, could have 
found myself in terrible trouble. 
This had nothing to do with 
Riekstiņš or Belakords. The 
thing is that I had joined the 
Rotary Club in the early 1930s. 
The cradle for such clubs was in 
the United States, but there were 
chapters all around the world, 

including Rīga. These are not 
ordinary clubs in that they do 
not have their own facilities. 
Members gathered once a week 
at one of the city’s best restau-
rants, and the meetings usually 
lasted about two hours. Our 
Rotarians met each Wednesday 
for an elegant lunch at the Švarcs 
restaurant in the Rome Hotel. 
The heart and soul of our club 
was sworn attorney Valters 
Voits, whose father had once 
been Latvia’s ambassador to 
Berlin. He brought together an 
elegant group of people at the 
club. I was admitted to the club 
together with Professor Pēteris 
Lejiņš, who would later become 
the long-lasting president of the 
American Latvian Association. 
There was a guest at nearly every 
meeting. Often that was a for-
eigner, and there were speeches 
and interesting conversation that 
allowed us to meet people from 
all kinds of professions.

The Rotary Club was shut 
down when the Bolsheviks took 
power, of course, but sometimes 
we organized little meetings at 
private homes. There was a 
meeting at my apartment, and 
six or seven people were there. 
After dinner me moved to the 
Švarcs bar. Professor Ludis 
Adamovičs, Dāvids Muške, 
Pēteris Mantineks, the dentist 

Skalders, and a few other men 
whom I do not remember were 
there. We sat, conversed and lis-
tened to pianist Michalicks play-
ing his instrument.

All of a sudden, there was a lot 
of noise at a nearby table, and 
someone was being pushed 
around. I accidentally realized 
that I knew the person. He was 
once the most successful agent 
for Grāmatu Draugs in terms of 
selling books on commission – 
Bukolds! He was a legendary 
agent and adventure seeker sim-
ilar to Casanova, and later 
Valdemārs Kārkliņš enshrined 
him in his novel Jaunavu iela 
(Virgin Street). Bukolds was not 
presented there as an agent for 
Grāmatu Draugs, but instead as 
an agent for the Andromeda lin-
gerie factory, and his name in 
the novel was Tobijs Klaips.

If I have mentioned Kārkliņš’ 
novel and Tobijs Klaips, then 
there is no point in keeping quiet 
about other characters in the 
book. The characters are taken 
from real life, and they are real 
people. I don’t know how much 
imagination Kārkliņš added to 
the characters, but Tobijs was 
my former agent Bukolds. The 
pervert who was saturated with 
French culture was named 
Zilizans Rūsa in the novel, but 
that was Sigurds Melnalksnis, 

who really had studied at the 
Sorbonne in Paris, and his many 
peculiarities were vividly and 
realistically depicted. Kārkliņš 
presented himself in the novel as 
a person who went along with 
Tobijs on various adventures. 
Director Lielturks was the head 
of my printing operation, 
Nikolajs Džonsons, and the 
printing place was turned into 
the lingerie factory in the book. 
Even dark-haired Velta was an 
employee in my printing opera-
tion. Kārkliņš, Melnalksnis and 
Bukolds were friends who had 
done a great many things togeth-
er. I don’t doubt that some of the 
adventures in the book really 
happened. Bukolds was famous 
as an adventurer.

In his novel, Kārkliņš wrote 
that Tobijs was more than just a 
friend of his. He wrote that 
knowing Tobijs covered a cer-
tain period in his life and that he 
could not mention without hid-
den joy and quiet sadness, 
because the period of time was 
over and would never return.

Now, however, Tobijs Klaips – 
sorry, Bukolds, was being 
pushed around and offended by 
other people at the nearby table. 
I could not simply watch what 
was happening. I needed to find 
out what was happening.

Romānā Karsti igauņu rakst-
nieks Jāns Undusks saka, ka pa -
saule esot „liels atsevišķā un vis-
pārīgā juceklis”. Jucekļa vietā, 
liekas, gluži labi varētu runāt arī 
par atsevišķā un vispārīgā kollizi-
ju vai konfliktu. Kad 1955. gadā 
sāka iznākt Jaunā Gaita (J. G.), 
tās mērķis bija kultivēt, uzturēt, 
saglabāt un attīstīt latvietību 
(atsevišķo!) lielajās t. s. brīvās 
pasaules izceļošanas zemēs, kur 
Otrā pasaules kaŗa latviešu trim-
dinieki bija nonākuši. Kā visu 
citu sabiedrisko un kultūras 
pasākumu veidotāji tai laikā 
Jaunās Gaitas jaunieši pieteica 
tiesības uzsvērt savējo, atsevišķo 
vidē, kas sava milzīgā skaitliskā 
pārsvara dēļ izdarīja uz viņiem  
milzu spiedienu asimilēties, pār-
tautoties, iekļauties vispārīgajā. 

Rietumu kultūrai kopīgā un 
latviešiem specifiskā divdalī ju-
mu JG jaunākajā numurā viegli 
ieraudzīt visdažādākajos kon-
tekstos, tāpēc, lai turpmākās 
rindas neizskatītos pēc JG 302. 
numura satura rādītāja, pie   skar-
šos tikai abām Mākslas nodaļā 
ievietotajām apcerēm un lite-
rārajā daļā lasāmam īsstāstam.

1991. gadā dzimusī, Latvijā 
dzīvojošā doktora grada kan-
didāte mākslas zinātnē Agnija 
Lesničenoka pastāsta par 1923.

Atsevišķais un vispārīgais
Jaunā Gaita, rakstu krājums kultūrai un brīvai domai, nr. 302, 2020. g., rudens

gadā dibinātās Latvijas Mākslas 
akadēmijas audzēkņu korpo rā-
cijas Dzintarzeme atjaunoto dar -
bību trimdā no 1958. gada līdz 
20. gs. beigām, kaut tās aktīvitāte 
jau krietni mazinā jusies pēc 1973. 
gada. 15 gadu laikā dzintar ze-
mieši ASV, Ka  nadā un Austrālijā 
sarīkojuši 17 izstādes, par kuŗām 
raksta autore saka: „Izstādītie 
darbi bijuši reā listiski vai arī 
tuvu tiem stāvoši. Tematika bieži 
vien latviska, ko paši dzintar ze-
mieši uzskatījuši par ļoti nozī-
mīgu apstākli, lai atgādinātu trim-
das latviešiem par savu dzimto 
zemi, cilvēkiem, viņu dzīvi un 
vēsturi.” Dzin tar zemiešu mākslinie-
  ciskajam credo, kas rakstā labi 
izteikts un kas ļauj izjust viņu 
„atsevišķuma” vēlmi no laik   me-
tīgām mākslas ten dencēm, kas 
viņiem virmoja visapkārt, pre-
tim nostatīts trimdas gleznotāja 
Juŗa Soikana uz  skats, ka latvis-
kums nemaz nav tik viegli defi -
nējams un ka dažādos latviešu 
tautas vēstures posmos tas iz  pau-
 dies ļoti dažādā veidā. Soikana 
implicēts bet ne gluži tādos vār-
dos izteikts jau tājums bija: vai 
tiešām 20. gs. otrā pusē Amerikā 
nāktos glez not tā, kā bija „modē” 
20. gs. pirmajā pusē Latvijā. 

Par ASV latviešu izcelsmes 
gleznotāju Rolandu Kaņepu 

(1925-2011) raksta mākslas zi  -
nātniece Baiba Magdalena Eg  līte, 
kas aizgājušajā vasarā pieda lī-
jusies gleznotāja darbu izstādes 
rīkošanā Pasaules latviešu Māk-
slas centrā Cēsīs. No raksta no -
protams, ka virzienu ziņā, kā arī 
tematiski Kaņepu vadījušas tik 
daudzas un dažādas ietekmes, 
ka, tām visām kopā sajūkot, 
rodas jau stipri individuālistisks 
efekts. Baiba Eglīte raksta: „R. K. 
var nodēvēt par autodidaktu, 
dekadentu, simbolistu, roman-
tiķi, eklektiķi, pat par ekshibi-
cionistu un naivistu.” Citviet viņa 
saka: „Apolons un Mūzas, Dā  vids 
un Batseba, Orfejs un Eiridike, 
Judīte un Oloferns, Erodeja un 
Salome, Adoniss un Afrodīte, 
Kupidons un Psīche, sv. Pēteris 
un Jānis ir viņa gleznu tēlu 
galerija...” Te ir tik totāls atsevišķā 
un vispārējā juceklis, ka jāmek-
lējas gandrīz vai pēc trešās katego-
 rijas, kur Kaņepu ievietot. Dzin-
tarzemieši nelaipni sacītu, ka no 
latviskā Kaņepa mākslā nav „ne 
smakas”. Libe rālāk noskaņotie 
gribēs rētoriski jautāt: „Vai tad, 
lai kādu cilvēku nosauktu par 
latviešu māksli nieku, nepietiek 
ar to, ka viņš ir dzimis latvietis?” 
Jāpiezīmē, ka JG 302. numuru 
rotā trīs Kaņepa gleznu repro-
dukcijas, visi – kailskati. 

Mūsdienās iznāk sastapties itin 
bieži ar jaunu latviešu autoru 
stāstiem, kuŗos trūkst tās pašas 
latviskās smakas, ko neatrast 
Kaņepa gleznās. Ieraugot pēdējā 

tārs: 23 g. v. puisis sazvanās ar 34 
g. v. sievieti, viņš ir bez darba un 
naudas, bet sieviete, kāda uz  ņē-
muma direktore, varētu – ja lai-
mējas – kļūt viņam par darba 
devēju. Sieviete – sapnī vai no -
modā, tas paliek lasītāja paša 
izvēlē – kļūst par puiša mīļāko. 
Stāstiņam dots virsraksts „Jūs, 
kas tapa par tu”. 

Latviskais moments, sauksim 
to tā, ieskanās trīs rindkopās no 
īsā sacerējuma piecām. Uz puiša 
modinātāja nobildēti Purvīša 
bērzi. Kā tādu amuletu jeb lai-
mes nesēju jaunais cilvēks, no 
mājām izejot arvien pamanās 
paņemt līdzi latvisku karodziņu. 
(Tā ir teikts: ne Latvijas, bet lat-
visku!) Jaunais cilvēks mācījies 
Druvas vidusskolā un var ie  spē-
jamajai darba devējai uzrādīt arī 
dokumentu no Latvijas Univer-
sitātes filoloģijas fakultātes. – 
Trausli un būtībā jau nevajadzīgi 
latviskie pieskārieni, un varam 
tikai spekulēt, kāpēc autors tā -
dus vispār savā stāstījumā ielicis. 
Varbūt domājis, ka vecāko pa -
audžu latviešu lasītāji ko tādu no 
viņa sagaida? – Novēlēsim jau-
nietim turpināt rakstīt un gai-
dīsim, vai no viņa iznāks kas 
līdzīgs dzintarzemiešiem vai 
drīzāk Rolandam Kaņepam citā 
mākslas novadā.

un īsākā stāstiņa autora Reiņa 
Vējiņa īsbiografijā ziņu, ka viņš 
dzimis 1995. gadā, tātad jau 
brīvību atguvušajā Latvijā, un 
apzinoties, ka līdzīga vecuma 
cilvēki bija JG dibinātāji 40 gadus 
pirms tam, sagribas pārbaudīt, 
vai stāstiņā ir kas saturiski lat-
visks jeb vai vispārcilvēciskuma 
vārdā tāds būtu varējis tikt sa -
cerēts jebkuŗā pasaules valodā. – 
Stāstiņa sižets ir visai elemen-
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Bez ēkas būtu gandrīz ne -
iespējami piedāvāt klātienes 
mācības.

5. Kāds ir Gaŗezera finan-
ciālais stāvoklis pēc 2020. gada 
slēgšanas uz 2021. gadu? 

Financiālais stāvoklis ir kār-
tībā. Palīdz tas, ka mēs iesākām 
2020. gadu ļoti labā financiālā 
stāvoklī un ziedotāji ir palī dzē-
juši aizpildīt naudas plūsmas 
robu. 

6. Kāda bija Kronvalda zāles 
pelējuma skādes ietekme uz 
budžetu? 

Pelējuma sekas ietekmēja visu, 
kas tika izmitināts Kronvalda 
ēkā (klases, trīs kultūrvēs tu-
riskas kollekcijas, publiskā zāle/
telpa – viss slēgts).  Ņemot vērā, 
ka visa ēka būs jāaizstāj, mēs 
vēl nevaram  paredzēt kopējo 
financiālo ietekmi, mēs vēl ne -
zinām pilnīgo ainu vai iespaidu.  
Tiešā ietekme uz budžetu ir 
saistīta ar to mākslas priekš-
metu glābšanu, kas mājoja Grīnu 
mantojuma mūzejā, Klinklāva 
mākslas galerijā un Klētnieka 
bibliotēkā. $30 000 tiek iz  mak-
sāts profesionālai tekstilizstrā-
dājumu artefaktu restautaurē-
šanai, tīrīšanai un iepakošanai. 

Brīvprātīgi darbinieki veic lie-
lāko daļu citu kollekciju tīrī-
šanas un iepakošanas darbus. 
(Milzīgs paldies Līgai Ejupei un 
Mairai Bundžai!) Mums būs 
jāmaksā īre par klimata kon-
trolētas uzglabāšanas noliktavu 

vāta, jo bija saīsināta sezona 
treileru lietošanai. Daudzi no -
lēma ziedot atpakaļ atlaides 
summas. Paldies par to!

8. Par iespēju izīrēt klašu 
piekabes (classroom trailers)?

Šī iespēja tika izpētīta, šķita 

stilizētu versiju Brīvības pie-
mineklim piazza, cits māksli-
nieks piedāvāja nākt klajā ar 
citu ideju. Sakarā ar no  tiekošo, 
tas ir aizturēts. Mēs varam ap -
svērt iespēju nākotnē izsludināt 
konkursu. 

10. Kā būtu Ozoli II ar 
elastīgām pārvietojamām sie-
nām, ko varētu pārkārtot at -
sevišķām klasēm, kā arī ko -
pējai telpai zem viena jumta? 

Lai gan agrāk Kronvalda ēkā 
reiz tika izmantotas pārbīdāmās 
sienas lielajā zālē, tas šodien 
nav iespējams zonējuma notei-
kumu un ierobežojumu dēļ 
(ugunsdrošības kodi utt.). Citi 
trūkumi būtu saistīti ar skaņu, 
jo grūti mācīt, ja nav laba 
skaņas izolācija, kādu nodro-
šina pastāvīgās sienas.

11. Es saprotu budžetu. Tā -
pat kā tad, kad Brīvības pie-
minekli Rīgā projektēja, bija 
konkurss, kuŗā māksli nieki pie -
dalījās. Vai mēs va  ram sarīkot 
tāda paša rakstura projektu? 

Sūtiet e-pastu uz edkubu-
lins@gmail.com, un es labprāt 
vēlētos apspriest šo konkursa 
koncepciju!

12. Vai esošā septiskā sis-
tēma spēj apstrādāt Ozoli II 
būvniecību? 

Mums būs nepieciešama 
jauna septiskā sistēma. Nepie-
ciešami arī apstiprinājumi, un 
mēs sadarbojamies ar attiecīgu 
inženieŗu firmu. 

13. Vai mēs varam saņemt 
kaut ko no ASV CARES fund
ing Mičiganas štatā? 

Mēs saņēmām financējumu 
no PPP aizdevumu program-
mas, kā arī pieteicāmies uz 
vairākām citām dotācijām, bet 
joprojām gaidām atbildes. 

14. Ilgtermiņā? Ko mēs da -
rīsim ar mūzeju īpašu miem 
ilgtermiņā? 

Īstermiņā tie būs uzglabā-
šanas vietās, kuŗās kontrolē 
temperātūru, klimatu. Ilgter-
miņā tie tiks izmitināti jaunā 
būvē Gaŗezera territorijā, var-
būt tuvāk sabiedriskajam rajo-
nam, lai būtu pieejamāki tautai. 
Mums ir trīs nozīmīgas kul-
tūrvēsturiskas kollekcijas – etno-
grafisko materiālu un Lat viešu 
mākslas kollekcijas, kā arī lie -
lākā bibliotēkas kollekcija, kas 
īpaši nepieciešama pētniecības 
mērķiem. Tās ir jāsaglabā. Mēs 
gribētu, lai šīs bagātības paliktu 
Gaŗezerā! 

Paldies visiem par prezen-
tācijām, idejām un atbalstu! 
Mēs visi esam Gaŗezers!

(Turpināts no 6. lpp.)

(Turpināts no 4. lpp.)

ANITA BRIEDE-BILSENA Kas notiek Gaŗezerā? 

Paredzētie tenisa laukumi

vairākus gadus. Vēl nav no -
teikts, kas tieši aizstās Kron-
valda ēku.

7. Vai treilerniekiem bija 
jāmaksā pilna gada īre? 

Nē, 30% atlaide tika pie dā-

dzīvotspējīga.  Nekas piemērots 
nav pieejams.  

9. Vai ir kādi “mākslinieki”, 
kas interesējas par Brīvības 
pieminekļa versiju pie piazza 
oriģinālajos rasējumos? 

Viens mākslinieks jautāja par 

Domāju, ka šajās savstarpējās 
attiecībās mēs visi kopā esam 
spēruši ļoti lielu soli uz priekšu. 
Katrā latviešu kopienā, lielākā 
vai mazākā centrā, katrā lat-
viešu skoliņā esam panākuši 
to, ka jūtamies vairāk vienoti, 
un man tas liekas liels sasnie-
gums. Prieks, ka “jauno” un 
“veco” latviešu kopienas ir at -
radušas veidus, kā sadarboties 
un atbalstīt cita citu. Gribu 
minēt  Atlantas piemēru,  kuŗā 
latviešu sabiedrība ir saorga-
nizējusies atkal no jauna. Tās 
pamatā ir nesen iebraukušie 
latvieši, kas grib ne tikai sanākt 
kopā uz kādiem svētkiem, bet 
grib kopā darboties arī kā 
organizācija. 

Vēstniecība ir ļoti svarīgs 
atbalsts tiem Amerikas latvie-
šiem, kuŗi kā Amerikas vēlētāji 
un arī kā latviešu pārstāvji var 
paust savu viedokli gan ASV 
senātoriem, gan kongresa pār-
stāvjiem,  skaidrojot un aizstā-
vot Latvijas situāciju un inte-
reses. Savukārt Latvijas valdība 
katru gadu Latvijas budžetā 
sadarbības ietvaros ar diasporu 
atvēl zināmu līdzekļu daļu 
latviešu kopienu un skolu fi -
nanciālam atbalstam.

Arī pandēmijas apstākļos 
cen šamies sadarboties ar Ame-
rikas latviešu sabiedrību, cik 
vien iespējams. Te palīdz  jau-
nās komunikāciju formas, ko 
esam apguvuši pandēmijas laikā. 
Šī gada 4. maijā man bija iespēja 

piedalīties trīs latviešu centru 
pasākumos. Bija prieks par 
Amerikas latviešu jaunatnes 
apvienības (ALJA) rīkotiem lie-
 liskajiem virtuālajiem kultūras 
pasākumiem, kas bija vienojošs 
brīdis pavasaŗa karantīnas 
laikā. Lai arī pietrūkst cilvēciskā 
kontakta, tomēr dažreiz varam 
vēstniecības klātbūtni nodro-
šināt vēl plašāk nekā līdz šim. 
Domāju, ka jaunās techno lo-
ģiskās ierīces paliks kā palīgs, 
un ik pa laikam mēs turpināsim 
tās izmantot arī tad, kad, 
cerams, pandēmija beigsies.

Kā norit vēstniecības darbs 
pandēmijas apstākļos?

Pandēmija Amerikā atnāca 
ļoti strauji. Gada sākums līdz 
martam bija ļoti aktīvs un 
intensīvs ar daudzām valsts 
amatpersonu un arī dažādu 
nozaŗu ekspertu vizītēm.  2019. 
gada februāŗa beigās vēl no -
tika divas nozīmīgas Latvijas 
amatpersonu vizītes – Latvijas 
ārlietu ministra Edgara Rin-
kēviča tikšanās ar ASV Valsts 
sekretāru Maiku Pompeo, kā 
arī Saeimas spīkeres Ināras 
Mūrnieces tikšanās ar Nensiju 
Pelosi un ASV kongresmeņiem. 
Drīz pēc tam martā viss 
apstājās, bet īpaši svarīgs kļuva 
mūsu konsulāro kollēgu darbs. 
Viņi ieguldīja visu savu laiku, 
zināšanas un prasmes, lai pa -
līdzētu izbraukušajiem tautie-
šiem atgriezties mājās, Latvijā. 

Vēstniecībā strādā izcili dar-
biniekiem, un tas ir viens no 

iemesliem, kādēļ aktīvs vēst-
nie cības darbs nekad netika 
pārtraukts. Pēc iespējas strā-
dājām attālināti, bet vienmēr 
kāds bija arī vēstniecībā uz vie-
tas. Šobrīd jau atkal strādājam 
normālākā ritmā, bet techniski 
esam gatavi at  griezties arī attā-
linātā darba režīmā. Cilvēcis-
kais kontakts tomēr ir ļoti 
nepieciešams, jo ne jau visu var 
izrunāt virtuālā vidē.

Jūs minējāt, cik svarīgi dip-
lomātiskajā darba ir perso-
niskie kontakti. Vai ir bijusi 
iespēja kopš pandēmijas sā -
kuma satikt ASV adminis trā-
cijas pārstāvjus un kollēgas no 
citām vēstniecībām?

Septembrī ir atsākušās tik-
šanās ar ASV administrāciju 
gan Baltajā namā, gan Valsts 
departamentā. Tomēr mēģinām 
to darīt ārpus telpām, lietojot 
maskas un ievērojot visus dro-
šības pasākumus. Esam atsā-
kuši arī tikšanos ar citiem dip-
lomātiem un priecājamies, ka 
vēstniecībai ir neliels dārziņš, 
kas pašreiz tiek ļoti daudz 
izmantots. Lai arī ierobežotā 
veidā, bet ir svarīgi uzturēt šo 
klātbūtnes izjūtu.

Ko šogad izdevies vēstnie-
cībā paveikt un kādi ir plāni 
tuvākajam laikam?

Šajā gadā ir izdarīts kopējs 
liels darbs gan Latvijā, gan šeit 
saistībā ar banku darba uzrau-
dzību, lai novērstu noziedzīgi 
iegūtu lī  dzekļu legālizāciju un 
nosar gātu Latvijas uzticamību 

fi  nan  ču uzraudzības jomā. Kā 
sacīja Latvijas premjerministrs 
Kriš jānis Kariņš, “kapitālais re -
monts” finanču jomā nav bei -
dzies, bet izdarītais darbs un tā 
rezultāti ir novērtēti pozitīvi 
gan ASV, gan citās valstīs, un 
Latvijas finanču sistēma netika 
pakļauta pastiprinātai uzrau-
dzībai. Mūsu darbā Latvijas 
vēstniecībā ASV tam ir bijusi 
liela nozīme.

Tuvojas ievērojams datums, 
ko mēs gribētu atzīmēt – tā ir 
ASV un Latvijas diplomātisko 
attiecību simtgade 2022. gada 
jūlijā. Neskatoties uz pandē-
mijas radītajām sekām, domāju, 
ka mēs atradīsim veidu, kā 
svinēt šo nozīmīgo gadadienu – 
gan atskatoties uz mūsu kopīgo 
vēsturi, gan nosakot plānus 
turpmākai sadarbībai.

Tuvojas Latvijas valsts dibi-
nāšanas svētki 18. novembrī, 
kad virtuālā vidē piedalīšos 
vairāku latviešu centru svi nī-
bās. Iespējams, ka tepat, Va -
šing tonā, varēsim svētkus svi -
nēt virtuāli un arī klātienē kopā 
ar Vašingtonas latviešu skolu 
un sabiedrību, bet tas viss vēl 
var mainīties sakarā ar Covid-
19 situāciju. Ceram arī, ka 
mums varētu izdoties pavisam 
neliels svinību sarīkojums kopā 
ar Latvijas bruņoto spēku pār-
stāvjiem NATO komandcentrā 
Norfolkā.

Lāčplēšu dienā, 11. novembrī, 
paredzēts kopā ar Daugavas 
Vanagiem nolikt ziedus Lāč-

plēša ordeņa kavalieŗu un bi -
jušo diplomātu atdusas vietās.

23. un 24. oktobrī notiks 
ALA 69. kongress, šoreiz vir-
tuāli. Kas ir galvenā ziņa, ko 
jūs gribētu nodot ALA kon-
gresa dalībnie kiem?

Raugos uz mūsu tautiešiem 
Amerikā un arī citur pasaulē kā 
uz Latvijas vēstnešiem, kuŗi it 
visu, kur notiek viņu darba vai 
sociālā dzīve, nes līdzi arī Lat-
vijas vārdu un latvisko pieredzi. 

Vēlos aicināt latviešus vairāk 
iesaistīties Amerikas po  lītiskajā 
dzīvē kā vēlētām amat per so-
nām. Cik labi, ja būtu lat viešu 
izcelsmes kongresmeņi vai se -
nātori! Tas nenotiks vēl šajās 
vēlēšanās, bet varbūt pēc des-
mit vai piecpadsmit gadiem 
ASV kongresā  būs, piemēram, 
“Jānis Bēr ziņš”, trešās vai 
ceturtās paau dzes latvietis, un 
viņam jopro jām būs saikne ar 
Latviju. Latviešiem ir izcili 
pārstāvji zinātnē, mākslā, mū -
zikā, bet  gribētos, lai cilvēki ar 
latviskām saknēm būtu aktīvi 
arī polītiķu vidū – gan Vašing-
tonā, gan sa vās pavalstīs un 
pilsētās. Do  māju, ka ALA un 
ALJA pamu dinājumam ir liela 
nozīme, lai rosinātu un atbal-
stītu latviešu centienus pašiem 
piedalīties Amerikas polītiskajā 
dzīvē. Tas ir mans sapnis, kas 
varbūt nav ātri izpildāms, bet 
uz to es aicinu virzīties jauno 
Amerikas latviešu paaudzi!

Publikācija tapusi sadarbībā 
ar portālu latviesi.com

Jāņi un Līgas – ASV senātori, kongresmeņi, diplomāti!
Tairas Zoldneres saruna ar Māri Selgu, Latvijas Republikas ārkārtējo un pilnvaroto vēstnieku 

Amerikas Savienotajās Valstīs
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(Turpinājums 10. lpp.)

Diaspora un nodokļi. 
Kā ir īstenībā?

Saeimas Tautsaimniecības, ag  rā-
rās, vides un reģionālās polī   tikas 

komisijas sēdē skatīti ie  spē ja-
mie grozījumi likumā par ie -
dzīvotāju ienākuma no  dokli. 
Saeimas deputāts Atis Le  jiņš 
(Jaunā Vieno tība) Lat vi jas Avī-
zē komentē šos grozījumus.

Latvijas Universitātes 2014. gada 
pētījumā tika secināts, ka vairāk 

nekā puse no Latvijas izbraukušo sūta 
naudu valstī palikušajiem, parasti vecā-

kiem vai bērniem. Latvijas Bankas aplēses vēlāk liecināja, ka tieši 
2014. gadā vien uz Latviju varētu būt atsūtīti gandrīz 600 miljoni  
eiro, kas bija ap 2,5% no Latvijas IKP. Savukārt Pasaules banka mi -
nēja summu 740 miljonu eiro apmērā, kas attiecīgi būtu 3,7% no IKP. 
Un visu kopīgais secinājums bija, ka kopš Latvijas iestāšanās ES šis 
apjoms ar gandrīz katru gadu pieaug. Turklāt 60% ārvalstīs strādā-
jušo šeit ir īpašumi, un arī par tiem nemitīgi maksāti nodokļi.

Ļoti svarīgs ir arī diskriminācijas aspekts. Te būtībā ir lieta Sa -
tversmes tiesai. Piemēram, ja es būtu savulaik palicis dzīvot ASV (vai 
pārcēlies uz Kanadu) un tagad atgrieztos Latvijā, man papildu no -
dokļi nebūtu jāmaksā. Tas pats attiecas arī uz tiem, kas atgriežas no 
Krievijas. Bet kā tas var būt, ka cieš tieši tie, kas atgriežas uz dzīvi 
Latvijā no Eiropas Savienības valstīm! Pat no Igaunijas…

Pats ilgi strādāju Zviedrijā, maksāju ļoti augstus nodokļus – šodien 
par manu pensiju atvelk 25%, kas ir augstāka likme nekā Latvijā, pēc 
tam neto paliek apmēram 600 eiro mēnesī. Taču tas nenozīmē, ka 
gadā saņemu 12x600 eiro – Latvijā man vēl atvelk summu, kas līdzi-
nās divu mēnešu pensijai. Vai tas šķiet taisnīgi? Zviedrija turklāt ir 
donorvalsts, uztur arī Latviju caur Eiropas Savienības kasi. Tad cik 
reizes, piemēram, es esmu maksājis nodokli par vienu un to pašu? Un 
tas pats attiecas uz daudziem mūsu tautiešiem, kuŗus vārdos tā 
aicinājām atgriezties.(..)

Nez kāpēc tik populāra ir šī absolūti nepatiesā pārliecība, ka tie, kas 
atgriežas no diasporas, ir kaut ko pirms tam atņēmuši Latvijas iedzī-
votājiem. Kā tad paliek ar tām milzu summām, kas ir atsūtītas pa -
licējiem? Piemēram, Lietuvā saprot, ka cilvēks ir svarīgākais, un tur 
šādi papildu nodokļi par diasporas pensijām jāmaksā nav.

Mēs šādi drīzāk tikai veicināsim to, ka mūsu tautieši, kas strādā 
ārzemēs, izvēlas slēpt ienākumus, lai izvairītos no dubultas un pat 
trīs kāršas aplikšanas ar nodokļiem. Un galu galā es aicinātu atcerē-
ties, ka daudzi no tiem, kas šobrīd ir pensijas vecumā, uz ārzemēm 
bieži devās ne jau pēc pašu izvēles. Tā bija būtībā polītiska trimda, 
bēgšana no kaŗa un vajāšanām. Un mēs tagad aicinām uz papildu 
sodīšanu. Varētu šķist, ka valsts netiek galā ar nodokļu zagļiem pašas 
territorijā un nu mēģina uz reemigrantiem “atpelnīt” savu budžetu.

Arī tos, kas pametuši valsti vēlāk, aicinu nevainot par šādu izvēli. 
Vainīga bija “gāzi grīdā” un nothing special valdība.

Uzskatu, ka dārgāk Latvijai visās nozīmēs var izmaksāt tieši šī 
attieksme, izvēloties īstermiņā iekasēt drusku vairāk, bet reizē pašu 
cilvēkus padarot dusmīgus uz valsti.

***
Valsti vieno valodas enerģija
Valsts prezidents Egils Levits 

rosinājis Saeimu noteikt 15. okto-
bri par Valsts valodas dienu. Šādas 
īpašas Valsts valodas dienas tradi-
cijas iedibināšanas nolūks ir  *vei-
cināt labāku izpratni sabiedrībā 
par valsts valodas lomu Latvijas 
sabiedrībā un tās konstitucionālo 
nozīmi; *pievērst uzmanību valsts 
valodas polītikai; *kopīgi sekmēt 
valsts valodas prestižu un pievil-
cīgumu visās Latvijas sabiedrības 
grupās.

Kāpēc šāda diena ir nepie cie-
šama? Pašlaik mūsu valsts valodu 
nomāc joprojām spēcīgs un dzī-
vīgs padomju okupācijas laika 
pārkrievošanas mantojums, kā arī 
dažkārt īpaša, joprojām novēro-
jama pakalpība no daļas latviešu 
puses. Turklāt jaunās paaudzes 
latviešiem aizvien vairāk interešu  
un prasmju rodas ārpus latviskā 
satura un kultūras telpas. Latviešu 
pusaudžu un jauniešu vidū pa -
stiprinājusies tendence savstarpēji 
sarunāties, arī domāt angliski.

(Vairāk lasiet 10. lpp.) 

***
Ievēlēta Satversmes tiesas 

priekšsēde
Par Satversmes tiesas (ST) priekš-

sēdi 14. oktobrī ievēlēta līdz šinējā 
tiesas vadītājas vietniece Sanita 
Osipova (attēlā).

Osipovas kandidātūru izvirzīja 
ST tiesnesis Aldis Laviņš. Osipova 
savu kandidātūru uzturēja, un citi 
kandidāti netika izvirzīti.Visi seši 
ST tiesneši, aizklāti balsojot, Osi-
povas kandidātūru atbalstīja. Osi-
 pova tiesas vadībā tika ievēlēta     
uz atlikušo tekošo termiņu līdz 
2021. gada 17. augustam. Iepriekš 
ziņots, šā gada 2. oktobrī līdzši-
nējai ST priekšsēdei Inetai Zie-
melei bija pēdējā darba diena ST. 
Ar Eiropas Savienības Padomes   
2. septembrī pieņemto lēmumu 
Ziemele iecelta Eiropas Savienības 
Tiesas (EST) tiesneša amatā uz 
atlikušo bijušā EST tiesneša Egila 
Levita pilnvaru termiņu līdz 2024. 
gada 6. oktobrim. Līdz jauna ST 
priekšsēža ievēlēšanai šī amata 
pienākumus pildīja Osipova.

***
Inese Vaidere –Eiropas 

Renovāciju vēstniece Latvijā
Eiropas Parlamenta (EP) de  pu-

tāte Inese Vaidere (ETP) kļu vusi 
par Eiropas Renovāciju vēstnieci 
Latvijā. “Esmu pagodināta uz -
ņem ties šo pienākumu Latvijā 
skaidrot par iespējām izmantot 
ES financējumu, lai atjaunotu 
ēkas. Tas ir jo īpaši aktuāli tagad, 
kad uzmanības centrā ir Eiropas 
zaļā kursa ieviešana, kuŗā silti nā-
tām un energoefektīvām ēkām 
būs ļoti liela loma, lai samazinātu 

videi kaitīgo izmešu apjomu. Tā -
dēļ vēlos populārizēt ēku atjau-
nošanu un aicināt iedzīvotājus 
uzlabot savu dzīves telpu,” uzsver 
deputāte, kuŗa ir vienīgā Latvijas 
pārstāve projektā Renovate Europe.

***
Valsts prezidents Trīs jūru 

iniciatīvas galotņu sanāksmē
 19. oktobrī Valsts prezidents 

Egils Levits piedalījās piektajā  
Trīs jūru iniciatīvas galotņu sa -
nāksmē, ko virtuālā formātā šo -
gad organizē Igaunija. 

Sanāksmē apstiprināja Trīs jūru 
iniciātīvas valstu prezidentu sa -
mita deklarāciju, kā arī diskutēja 
par iniciātīvas attīstības perspek-
tīvām nākotnē. Samita laikā noti-
ka Smart Money paneļdiskusija, 
kuŗā piedalījās Trīs jūru iniciātī-
vas valstu ministri. Latviju pārstā-
vēs ārlietu ministrs Edgars Rin kē-
vičs un Trīs jūru Investīciju fon da 
pārstāvji. Diskusijas mērķis – vērst 
uzmanību investīciju piesaistes 
nozīmei reģiona infrastruktūras 
un savienojamības attīstībā. Savu-
kārt Smart Connectivity paneļdis-
kusijā, kuŗā Latviju pārstāvēja vi -
des aizsardzības un reģionālās 
attīstības ministrs Juris Pūce, tika 
prezentēts Igaunijas valdības sa -
gatavotais ziņojums par enerģē-
tikas un transporta sektoru di -
gitālizāciju.

***
Ārzemju studentiem patīk Rīga 

Jau pirms četriem gadiem dom-
nīcā Certus tika izdarīts pētī jums 
par ārvalstu studentu ietekmi uz 
Latvijas ekonomiku. Tika atzīts, 
ka tā ir nozīmīga ar lielu poten-
ciālu. Šopavasar pētījumu veica 
atkārtoti, lai noskaidrotu aktuālos 
datus. Vīrusa pandēmijas dēļ citas 
augstskolas no dalības pētījumā 
atteicās, un anketēti tika Rīgas 
Stradiņa universitātē (RSU) stu-
dē jošie ārvalstnieki, kuŗi sastāda 
24% no visiem studentiem. 

RSU ārvalstnieki lielākoties stu-
dē medicīnu un Eiropas Savie-
nībā tieši ārsti un medmāsas ir 
vismobilākās profesijas – tieši me -
diķi visbiežāk iegūst izglītību 
vienā valstī, bet praktizē citā. RSU 
ir ierobežota kapacitāte uzņemt 
jaunus studentus, jo medicīniskai 
izglītībai vajag laboratorijas un arī 
cita veida dārgu infrastruktūru. 
Lielākas iespējas strauji palielināt 
studentu skaitu ir tām studiju 
programmām, kur nav nepiecie-
šams dārgs un specifisks aprīko-
jums. Pēc RSU rektora Aigara 
Pētersona sacītā, tuvākajos gados 
varētu uzņemt par 20% vairāk ār -
valstnieku, jo tiekot aktīvi būvēts. 

Aptaujātie  ārvalstu studenti tei-
kuši, ka studijas RSU izvēlējušies 
tāpēc, ka tās notiek angļu valodā, 
tiek izdots Eiropas Savienībā at  - 
z īts diploms, turklāt augstskolai ir 
laba starptautiskā reputācija. Vēl 
svarīgi, ka studējot ir iespēja dzī-
vot Rīgā. Pētnieki noskaidrojuši 
arī, kāds ir pienesums Latvijas 

ekonomikai, ko dod RSU skolotie 
ārvalstnieki. Secināts, ka tas šogad 
ir nepilni 50 miljoni, bet netieši 
gandrīz 96 miljoni eiro, turklāt 
veicināta aptuveni 1000 darba-
vietu izveidošana. Tiešie nodokļu 
ieņēmumi  no RSU starptautiska-
jiem studentiem bijuši 15 miljoni 
eiro gadā. (RSU studiju maksa ir 
krietni virs vidējās valstī: viens 
students maksā aptuveni 11 000 
eiro gadā). Pie studentiem brauc 
arī viesi, kas Latvijā atstājot  aptu-
veni 2,3 miljonus eiro gadā. Pēt -
n ieki prognozējuši: ja RSU spēs 
no  drošināt mērenu studentu skai-
ta un studiju maksas pieaugumu, 
pienesums valsts budžetā pat tikai 
no vienas augstskolas drīzumā 
varētu būt 118 miljonu gadā.

Jau tagad ārvalstu studentu pie-
saistē Latvija apsteigusi ne tikai 
Lietuvu, bet arī Igauniju, kas 
pirms četriem gadiem bija mums 
priekšā. Latvijā 2019. gadā studēja 
10 148 ārvalstnieki (tas ir 12,8% 
no visiem studējošiem), Igaunijā – 
5528 (12,2%), Lietuvā – 6708 (6,3%). 

RSU studējošajiem ārvalstu stu-
dentiem lūdza vērtēt gan Rīgu, 
gan Latviju kopumā. Atbildot uz 
jautājumu: “Kuŗi no šiem vārdiem 
raksturo Rīgu un kuŗi Latviju?”, 
studenti atzīmēja dažādas rakstu-
rojošas īpašības. Anketā bija iet-
verti vārdi: skaista, interesanta, 
jautra, kulturāla, droša, moderna, 
auksta, dinamiska, tīra u. c. Ap -
tau jāja 534 ārvalstniekus. Tīmek-
ļa vietnē Study in Latvia ieteikts 
pārdēvēt par Study in Riga.

***
Grestes balvu pasniedz 

Kasparam Zālītim
Par Pēteŗa Grestes Baltijas Vār-

da brīvības balvas saņēmēju no 
Latvijas kļuva cilvēktiesību aktī-
vists un kustības “Dzīvesbiedri“ 
vadītājs Kaspars Zālītis, informēja 
balvas žūrijas pārstāve no Latvijas 
Vita Dreijere.

Kaspars Zālītis

Kopā ar Zālīti uz balvu šogad 
pretendēja arī LTV Ziņu dienests 
un Iļģuciema cietuma kapelāne, 
mācītāja Rudīte Losāne. Nomi-
nantu izraudzījās balvas patrona, 
pazīstamā latviešu izcelsmes 
Aust rālijas žurnālista Pētera Gre-
stes vadītā žūrija. Šogad bija jā -
izšķiras starp spēcīgiem kandi dā-
tiem, bet esam pateicīgi, ka balvu 
šoreiz varējām piešķirt cilvēkam, 
kurš jau daudzu gadu gaitā ir 
aktīvi centies pierādīt, ka vārda 
brīvība ir nevis spēcīgāko un 

skaļāko privilēģija, bet gan ab -
solūta nepieciešamība pilnīgi vi -
sām sabiedrības grupām,“ ko -
men tēja Dreijere.

***
Latvijā ir nopietns Covid19 

uzliesmojums
Ministru prezidents Krišjānis 

Kariņš (JV, attēlā)) aicinājis Lat vi-
jas iedzīvotājus vīrusa izplatības 
dēļ ierobežot savus sociālos kon-
taktus.

 Viņam pievienojies arī iekšlietu 
ministrs Sandis Ģirģens (KPV 
LV), kuŗš mudinājis ievērot notei-
kumus un īpaši asi vērsies pret 
“varoņiem” ar selfijiem no veikala 
vai autobusa bez sejas maskas. 

Premjērs mikroblogošanas vietnē 
Twitter uzsvēra, ka Latvijā ir no - 
pietns Covid-19 uzliesmojums. 
“Mēs varam apturēt vīrusu, seko-
jot drošības pasākumiem – maz-
gājot un dezinficējot rokas, ieturot 
divu metru distanci un nēsājot 
maskas,» uzsvēra Kariņš.

***
Vīruss atgriežas, kad atceļ 

ierobežojumus
Lai ierobežotu Covid-19 izpla tī-

bu, maskas ir labs palīglīdzeklis, 
taču tās negarantē pilnīgu drošību 
un galvenais līdzeklis vīrusa ap -
turēšanai ir distancēšanās, LTV 
raidījumā “Viens pret vienu” atzi-
na Veselības ministrijas galvenais 
infektologs, profesors Uga Dum-
pis.

Dumpis pavasarī skeptiski 
vērtēja aicinājumus noteikt obli-
gātu masku lietošanu, un tagad 
viņš skaidroja, ka viņa pozicija 
nav mainījusies. 
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Mediju atbalsta fonda 
ieguldījums no Latvijas 

valsts budžeta līdzekļiem

an evermore complex security 
environ ment.) Diskusiju vadīja 
foruma “Aurora” pārstāve, žurnā-
liste un pētniece Elizabete Bro.

• Korupcijas novēršanas un 
apkaŗošanas birojs (KNAB) lūdzis 
Ģenerālprokuratūrai sākt krimi-
nālvajāšanu pret bijušo Rīgas 
mēru, tagad Eiropas Parlamenta 
deputātu Nilu Ušakovu (Sa -
skaņa), liecina Latvijas Televīzijas 
rīcībā esošā informācija. Krimi-
nālvajāšanu aicina sākt par aiz-
lieg tu operatīvās darbības pasā-
ku miem paredzētās stratēģiskās 
nozīmes ierīces glabāšanu.

• Jaunais Valsts policijas (VP) 
priekšnieks Armands Ruks sola 
“veco laiku” beigas un būt ļoti ne -
iecietīgs pret negodprātīgiem 
policistiem. Ruks Saeimas Aiz-
sardzības, iekšlietu un korupcijas 
novēršanas komisijas sēdē norā-
dīja, ka viņš būs ļoti neiecietīgs 
pret negodprātīgiem policistiem, 
jo “vecie laiki beigušies”.

Tāpat viņš uzsvēra, ka jāstrādā 
pie tā, lai VP būtu rēgulāra un pa -
stiprināta kontrole pār likum-
sargiem. Šādai kontrolei ir jāsā -
kas jau no policista tiešā priekš-
nieka līmeņa. “Jāskatās, kā poli-
cists dzīvo, kādu auto pārvietojas, 
kāda ir viņa māja,” piebilda Ruks.

Ziņas sakopojis  P. Karlsons

vēl tikai domā par darbības sfē - 
ras maiņu, piedāvāja pirmo IT 
karjēras pasākumu Latvijā – 
WORK [IT]. Pasākuma mērķis 
bija parādīt, ka IT karjērai nav 
vecuma un profesionālo iero be-
žojumu, tā attīstās, un IT uzņē-
mumi ir atvērti speciālistu pie-
saistei.

Pasākuma ideja radās kā nāka-
mais attīstības solis Rīgas Pro-
gram mēšanas skolas darbībā, lai 
palielinātu cilvēku interesei par IT 
sfēru, karjēras maiņu, kā arī ap -
mācībām.

***
Ziņas īsumā

• Ņemot vērā ar Covid-19 iz -
platību saistītos valstī noteiktos 
ierobežojumus, Aizsardzības mi -
nistrija informē, ka nenotiks ik -
gadējās 11. un 18. novembrī plā-
notās Nacionālo bruņoto spēku 
militārās parādes. Atcelta 11. no -
vembrī plānotā Nacionālo bru-
ņoto spēku un Iekšlietu ministri-
jas vienību militārā parāde un 
tautas gājiens par godu 101. ga -
dadienai kopš Latvijas armijas 
uzvaras pār Bermonta karaspēku

• 16. oktobrī aizsardzības mi -
nistrs Artis Pabriks piedalījās 
starptautiskā foruma “Aurora” 
tiešsaistes diskusijā “Draugi, ie -
naidnieki, pusdraugi: pārvaldot 
drošības vidi, kas ir sarežģītāka 
nekā jebkad agrāk” (Friends, ad -
ver saries, frenemies; navigating    

mocarella, kas ziemā netiek gata-
vots. Sieŗa ražošanā tiek izman-
tots nobriedušais bioloģiskais piens. 
Tas netiek pasterizēts, temperā-
tūra nav augstāka par +38 gra -
diem. Siers tiek rūpīgi nogatavi-
nāts vairākus mēnešus. Katru die-
nu sieŗa rituļus pārklāj ar Rīgas 
melnā balzama kārtiņu, kas ir labs 
dezinficētājs. 

Soiras īpašniece Inga Āriņa-
Vilne (attēlā) saka: “Kad tirgū nav 
satricinājumu un viss rit savu 
gaitu, tad arī veikali nepievērš 
lielu uzmanību jauniem produk-
tiem. Taču pandēmijas laikā pie-
augusi tirgotāju interese tieši par 
nišas produktiem. Tas ļāvis ne -
daudz atsperties mazajiem ražo-
tā jiem, kam pirmskrizes laikā bijis 
grūti iekļūt veikalos. Nule saņem-
tā starptautiskā atzinība ir labs 
stimuls Soiras tālākai darbībai, 
esam novērtēti,” priecājas uzņē-
mēja. Kopumā  starptautiskā at -
zinība  izcīnīta 109 valstu ražotāju 
12 777 produktu vidū. Tas ir ļoti 
nozīmīgs maza Latvijas uzņē-
muma panākums.

Pandēmijas laikā Soira tirgus 
riskus sadalījusi, olas liekot divos 
groziņos. Līdzās pasākumiem un 
restorānu biznesam siers tiek 
reālizēts mazumtirdzniecībā, kas 
ļauj balstīties uz diviem stūŗ ak-
meņiem. Trešais grozs – eksports – 
vēl tiek pīts. Inga Āriņa-Vilne 
pieļauj, ka skatīsies Skandinavijas 
virzienā, kur lielā cieņā ir dažādu 
sieŗa šķirņu plates.  

***
Latvijas uzņēmums AM Craft, 

kas ir saistītais uzņēmums 3D 
printēšanas SIA Baltic3d.EU, pat-
laban veido automatizētu ražo ša-
nas līniju, lai nodrošinātu 3D 
printētu detaļu ražošanu lidma šī-
nām.

Šis darbs noslēgsies 2021. gada 
pirmajā ceturksnī, kad varēs uz -
sākt ražošanu. Šobrīd arī tiek vei-
dota detaļu “Digitālā bibliotēka”. 
SIA Baltic3d.EU sevi redz kā lie-
lāko 3D printēšanas centru Bal-
tijas jūras reģionā, kas palīdz      
klientiem saražot tādas detaļas, 
kuras ar citām technoloģijām sa -
ražot nav iespējams vai arī tas ir 
ilgi un dārgi, portālam Delfi stā-
stīja uzņēmuma vadītājs Jānis 
Jātnieks.

***
Pasākums IT jomas darba 
meklētājiem WORK [IT]

Septembŗa beigās SIA Riga 
Coding School visiem IT jomas 
interesentiem, kā arī tiem, kuŗi  

Protams, ir skolas, kas uz šo laiku 
pieņēmušas lēmumu iepauzēt un 
mācības tajās nenotiek, bet tādu 
nav daudz. Lielākoties mācības no -
tiek attālināti vai arī kombinējot – 
attālināti un klātienē.

Savā pieredzē dalās Melburnas 
Latviešu biedrības Daugava sko-
las pārzine Dzintra Latiša, jo tieši 
viņu skolai tūdaļ būs aizvadīts 
viens mācību gads jaunajā pa -
saules kārtībā: 

“Mēs jau kopš marta esam 
tālmācībā, attālinātā veidā mācām 
visus šos mēnešus.  Ziemā esam 
skolojušies no mājām, un vienā 
ziņā tas ir pat labi, jo ziemā ne -
viens negrib nekur iet. Līdz ar to 
mums skolā ir bijis brīnišķīgi, 
bērnu skaits bijis ļoti labs. Pro-
tams, ka vienā otrā reizē pa kādam 
bērnam iztrūkst. Klases ir pilnas. 
Skolotāji ļoti piestrādājuši pie tā, 
lai mācību vielu varētu apgūt at -
tālināti, un tā mums bija jauna 
pie redze, jo ZOOM un citas tech-
noloģijas pirms tam nebijām iz -
mantojuši, jo nebija vajadzības. 
Pirms tam mācības notika klā-
tienē, satiekoties latviešu skolā, 
klasē. Mēs ceram, ka pēc pāris ne -
dēļām mums šeit, Viktorijā, ļaus 
braukt tālāk par pieciem kilomet-
riem, kas pašlaik nav atļauts, un 
mēs vismaz uz Latvijas Valsts 
svēt kiem varēsim tikties klātienē.” 

*
Un, kā norāda Ziemeļīrijas lat-

viešu nedēļas nogales skolas 
“Zīļuks” vadītāja Vineta Makšus, 
tad jaunieši un pusaudži ļoti aug-
stu novērtē iespēju mācīties attā-
lināti, jo nereti viņiem, spurainajā 
pusaudžu laikā, nav milzu prieks 
un laime doties uz latviešu skoliņu 
kopā ar jaunāko klašu skolēniem 
jeb “sīkajiem”, tāpēc viņiem ie -
spēja mācīties tiešsaistē ir iespēja 
uzturēt latvietību savā veidā. Tur-
klāt pusaudži un jaunieši tech no-
loģijās jūtas kā zivis ūdenī. Iesā-
koties tiešsaistes mācībām, bijuši 
gudrinieki, kuri “nesuši cauri” 
savus skolotājus, bet, kad pirmais 
tālmācības izaicinājums pievarēts, 
skolēni sapratuši, ka, iespējams, 
dažubrīd viņi var kļūt par atbalstu 
saviem pedagogiem. Svarīgākais, 
ko parāda Austrālijas piemērs, 
mā  cību gada laikā, mācoties attā-
lināti, ir iespējams apgūt visu to 
pašu, ko klātienes mācībās. Pat, 
iespējams, rodas jauni priekšmeti, 
kā atklājas – Īrijas latviešu skolā, 
piemēram, tiešsaistē iesākta joga. 
Protams, ka klātienes mācības ne -
kas un nekad nespēs aizstāt, to -
mēr labā ziņa ir tā, ka skolas, sko-
lotāji, bērni un vecāki uz notie-
košo skatās ar pozitīvisma pilnu 
skatu, cenšoties ieraudzīt plūsus 
tālmācībai.

***
Sieŗa ražotājiem – starptautiska 

atzinība un medaļas
Sieŗa ražotājs Soira šogad star-

tējis mazumtirdzniecībā, bet turp-
māk domā izveidot eksporta plā-
nu. Nule kā iegūta starptautiski 
nozīmīga atzinība – trīs zelta 
zvaigznes par “Lītavu” sieŗu kon-
kursā British Great Taste. Godalga 
iegūta, konkurējot ar vairāk nekā 
12 tūkstošiem citu produktu. 

Soira tika dibināta pirms sešiem 
gadiem Ādažos. Tagad tiek ražoti 
aptuveni 20 veidu sieŗi. Sorti men-
tā ir gan ilgstoši izturēti sieŗi, gan 
mīkstie nogatavinātie, gan siers ar 
pelējumu. Ir arī sezonālais siers 

Ir zināms, ka šī vīrusa izplatība 
saistīta ar ru  nā šanu un dzie dā-
šanu, “mēs uzvelkam masku, lai 
neinficētu citus, un maskas jāvelk 
tad, kad ir plaša vīrusa izplatība 
un esam tuvu viens pie otra”, sa  -
cīja Dumpis. Viņš atgādināja, ka 
tieši viņš martā un aprīlī mudi-
nāja ieviest maskas slimnīcās gan 
pacientiem, gan ārstiem. “Es ne -
domāju, ka kaut kas būtiski mai-
nījies, maskas ir jālieto tur, kur ir  
nekontrolēta vīrusa izplatība vai 
nonākam tuvāk par 2 metriem 
pie citiem cilvēkiem.”Maskas ir 
“pierādījumos balstīts palīglīdze-
klis”, bet tās negarantēs, ka mūsu 
ekonomika varēs attīstīties un būs 
drošāka dzīve, “jo pamatā visam 
ir distancēšanās” – maskas ir pa -
līgs, pamatā ir distancēšanās.  
Profesors arī skaidroja, ka šobrīd 
mēs redzam vīrusa pirmo vilni, 
kuŗš turpinās, jo ir atcelti iero be-
žojumi un vīruss atgriežas, re -
dzam, kā vīruss pakļaujas iero-
bežojumiem un atgriežas, kad 
ierobežojumus atceļ.

***
Vīrusa ietekme uz  
vietējām kopienām

Latviešu centriem Eiropā ir 
problēmas nodrošināt ienāku -
mus no saimnieciskās darbības, jo 
Covid-19 ietekmē ir apstājusies 
viesmīlības un tūrisma nozare, 
Pilsonības, migrācijas un sabied-
rības saliedētības komisijas sēdē 
deputātiem sacīja Eiropas Lat vie-
šu apvienības (ELA) vadītāja Elī-
na Pinto.

Runājot par Covid-19 ietekmi 
uz ELA, Pinto akcentēja, ka līdz ar 
ienākumu kritumu, centri nespēj 
atbalstīt namu apkaimē esošās 
latviešu kopienas nedz financiāli, 
nedz ar telpām. ELA vadītāja 
klāstīja, ka aizvadīto mēnešu laikā 
diasporas aktīvo līdeŗu vidū ir 
vērojama noslodze un izdegšana, 
jo viņiem ir palielinājies ikdienas 
pienākumu slogs, piemēram, pa -
līdzot bērniem ar attālinātajām 
mācībām vai darba zaudēšanas 
gadījumā. “Tas liek domāt par to, 
kā atbalstīt viedokļu līdeŗu kom-
andas izveidošanu jau profesio nā-
lākā darba organizācijā, lai dia-
sporas skolu vai organizāciju 
darbs nebalstītos tikai uz entuzi-
astu pleciem, kuŗiem, attālinoties 
no šiem darbiem, pazūd arī skola 
vai organizācija,” atzīmēja Pinto.

***
Kā strādā latviešu skolas 

vīrusa laikā?
Latviešu skoliņas visā pasaulē 

turpina darboties, mācīt bērnus 
un dara to ar apbrīnojamu pozi-
tīvismu, atrodot arvien jaunus 
risinājumus, lai stiprinātu latvie-
tību un kopā būšanu arī apstākļos, 
kad fiziska tikšanās ir ierobežota. 

KANADA. 12. oktobrī Lat-
 vijas vēstnieks Kanadā Kārlis 
Eichen baums pasniedza Atzinības 
rakstu Baibai Bredovskai, Latviešu 
sko las Ha  miltonā vadītājai, Ha -
mil tonas apvienoto latviešu orga-
nizāciju (HALO) komitejas sekre-
tārei, uzsverot viņas personīgo 
ieguldījumu Latvijas un Kanadas 
attiecību stiprināšanā, kā arī par 
no  zīmīgo atbalstu Latvijas vēstniecības darbā. Vēstnieks Kārlis Eichen-
baums norādīja, ka “atzinības raksta pasniegšanas laiks un vieta ir 
īpaša. Tas notiek Kanadas Pateicības dienā, kad ar labiem vārdiem 
pieminām savus atbalstītājus un pandēmijas ierobežojumu apstākļos, 
notiek brīvā dabā – pie Svētā Jāņa baznīcas Toronto, kas ir mājvieta 
divām lepnām latviešu luterāņu draudzēm – Jāņa un Andreja.

NORVĒĢIJA. Lai atzīmētu Frankofonijas 50. gadadienu, Oslo 
akreditētās ārvalstu vēstniecības no 12. līdz 17. oktobrim organizē 
svinības virtuālā vidē, kā arī piedāvājot “Īsfilmu dienas” (Short Movies 
Days) klātienē. Vēstniecību atsaucība un ieinteresētība ir liela, un kop-
skaitā dalību festivālā ir pieteikušas vairāk kā divdesmit Frankofonijas 
dalībvalstis, kā arī novērotājvalstis.

***
No 16. līdz 18. oktobrim Oslo  kinoteātrī Cinemateket , notika 17. 

Baltijas valstu kino dienas, kuŗas organizēja Norvēģijas, Latvijas, Lie-
tuvas un Igaunijas kino entuziasti un Baltijas valstu vēstniecības Oslo. 
Šogad rotācijas kārtībā īpaša uzmanība tika veltīta Latvijas kinomākslai. 
Filmu dienu atklāšanā tika izrādīta režisores Ilzes Burkovskas-Jakob-
senas režisētā filma “Mans mīļākais karš”.

ZVIEDRIJA. 12. oktobrī Latvijas vēstnieks Zviedrijā viesojās 
Zviedrijas Nacionālajā Archīvā un tikās ar tā ģenerāldirektori Kārinu 
Ostrēmu Iko (Karin Åström Iko). Tikšanās laikā Archīva ģenerāldi-
rektores vietniece un starptautiskās sadarbības koordinātore Anna 
Kārina Hermodsone (Anna Karin Hermodsson) iepazīstināja vēstnieku 
ar Archīvā esošajiem dokumentiem un fotografijām, kuŗas saistītas ar 
Latvijas un Zviedrijas diplomātiskajām attiecībām, kā arī Latvijas 
diplomātu darbu Zviedrijā. Īpaša uzmanība tika veltīta dokumentiem, 
kuŗi saistās ar Zviedrijas lēmumu atzīt Latvijas valsti de iure.

SOMIJA. 17. oktobrī Latvijas vēstniece Somijā Kristīne Naše nie-
ce uzstājās ar priekšlasījumu par Baltijas un Ziemeļvalstu sadarbību 
sociālo, juridisko un humanitāro zinātņu studentiem ikgadējā Zie-
meļvalstu studentu nedēļas nogales konferencē Turku. “Jo ciešākas mēs 
veidosim Baltijas un Ziemeļvalstu attiecības, t. sk. Latvijas un Somijas 
attiecības, jo vairāk tas nāks par labu mūsu reģiona drošībai un attīstī-
bai. Tādējādi mēs arī nostiprināsim Eiropas projektu kopumā”, pauda 
vēstniece, iepazīstinot Ziemeļvalstu studentus ar Baltijas un Ziemeļ-
valstu pašreizējo sadarbību un iezīmējot attiecību nākotnes potenciālu.

Uga Dumpis
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Mediju atbalsta fonda 
ieguldījums no Latvijas 

valsts budžeta līdzekļiem

JURIS 
LORENCS

Laikā, kad pasaules uzmanība 
pievērsta Covid-19 pandēmijas 
“ot  rajam vilnim” un nu jau pa -
visam tuvajām prezidenta vēlē ša-
nām ASV, mazāk ievēroti pa  li -
kuši notikumi, kas citā brīdī at -
rastos ziņu virsrakstos. Viens no 
tādiem – bruņotais konflikts Kal-
nu Karabahā, faktiski kaŗš starp 
Armēniju un Azerbaidžānu. Tas 
uzdod daudz jautājumu – sākot ar 
to, vai taisnība Semjuelam Han-
tingtonam un viņa idejai par “ci -
vilizāciju sadursmi” (“The Clash 
of Civilizations”), un beidzot par 
moderno laiku pretrunu starp 
tautu pašnoteikšanās tiesībām 
(armēņi) un valstu robežu neaiz-
skaramību (Azerbaidžāna). Vien-
laikus, vērojot šī konflikta atbalsis 
pasaulē, vismaz man nācās aiz do-
māties par diasporu nozīmi un 
ietekmi modernajā pasaulē. 

2019. gada septembrī Latvijas 
Avīzes uzdevumā man bija iespē -
ja intervēt Armēnijas ārlietu mi -
nistru Zohrabu Mnatsakanjanu, 
kuŗš tobrīd viesojās Latvijā. Lūk, 
ko teica ministrs: “Armēnija ir 
kaut kas vairāk nekā tikai tās 
pašreizējā territorija. Armēnija ir 
visur, kur vien esam atstājuši savas 
senās civilizācijas pēdas un liecī-
bas. Ja dažos vārdos vajadzētu 
raksturot Armēnijas ārpolītiku,   

Tauta bez robežām
es teiktu – tā ir proarmēniska.”  
Un tagad ieklausīsimies, ko ne  se-
nā intervijā Krievijas televīzijas 
kanalam RBK saka Azerbaidžānas 
prezidents Ilhams Alijevs: “Dažos 
Krievijas medijos vērojama satra-
cināta, pret Azerbaidžānu vērsta 
propaganda, falsifikācija, mani-
pu lācija. Nesabalansēta diskusiju 
dalībnieku izvēle, kuŗi apvaino 
azerbaidžāņu tautu.”

Šodien man šķiet, ka Armēni -
jas ārlietu ministrs nepateica visu 
līdz galam. Varbūt viņam vaja-
dzēja sacīt – Armēnija ir visur, kur 
ir armēņi. Jo tieši pasaulē izkaisītā 
armēņu diaspora ir tā, kas patla-
ban notiekošajā konfliktā mediju 
simpātijas nosveŗ Armēnijas pu -
sē. Krievijā patlaban dzīvo ap di -
viem miljoniem, ASV – miljons, 
bet Francijā – 0, 5 miljoni armēņu. 
Līdzīgi ebrejiem, armēņi ir visur, 
vēl viena “tauta bez robežām”. 
Starp citu, Krievijā arī dzīvo aptu-
veni viens miljons azerbaidžāņu. 
Tā ir čakla, uzņēmīga un visai tu -
rīga kopiena – amatnieki, celtnie-
ki, pārdevēji tirgos, uzņēmēji. Un 
tomēr viņu ietekme, salīdzinot ar 
armēņiem, ir krietni mazāka. Ie -
mesls – Krievijas armēņi ir pār-
stā vēti kultūrā, medijos, valsts 
aparātā, zinātnē, izglītībā, medi-
cīnā. Katrā ziņā viņu iespaids ša -

jās nozarēs ir ļoti ievērojams, uz 
ko netieši norādīja Azerbaidžā -
nas prezidents. Krievijas televī-
zijas kanalu polītiskajos šovos ar -
mēņu izcelsmes eksperti ir bieži 
viesi. Saprotams, armēņi nav arī 
nekādi nabagi. Viņi var un ir ga -
tavi atbalstīt savu dzimteni arī 
materiāli. 1992. gadā dibinātais 
“Hayastan All-Armenian Fund” ir 
pati lielākā (bet ne vienīgā!) pa -
līdzības organizācija, ko izveido-
jusi armēņu diaspora ar mērķi 
palīdzēt Armēnijai un Kalnu Ka -
rabahai. Tās moto – “We Are Our 
Borders” jeb “Mēs esam mūsu ro -
bežas”. Armēnijā un Kalnu Kara-
bahā fonds atbalsta ap 1300 pro-
jektus infrastruktūras, veselības 
aizsardzības, kultūras, izglītības 
un sporta jomās. Pavisam kopā 
jau savākti ap 127 miljoniem ASV 
dolaru, bet dažās aizvadītajās ne -
dēļās kopš nesenā konflikta sā -
kuma – ap 30 miljoniem ASV 
dolaru. Un tas ir tikai viens no 
vairākiem armēņu diasporas pa - 
lī dzības fondiem savai tēvzemei! 
Daudzi tautieši ziedo privāti, vien-
kārši pārskaitot naudu Ar  mēnijas 
valsts un pašvaldību budžetos.

Kas azerbaidžāņu diasporai 
liedz būt tikpat ietekmīgai kā ar -
mēņiem? Pirmā un acīmredza -
mā problēma – azerbaidžāņiem 

lī dzi velkas armēņu genocīda 
“šleife”. Pasaule joprojām nav aiz-
mirsusi agrākās Turcijas, bijušās 
Osmāņu impērijas varas iestāžu 
genocīdu pret armēņu tautu 1915. 
gadā. Toreiz gāja bojā 1,5 miljoni 
cilvēku, gandrīz visi tagadējās 
Turcijas territorijā dzīvojošie ar -
mēņi. Savukārt šodien Turcija ne -
beidz atkārtot, ka azerbaidžāņi 
neesot nekas cits kā daļa no turku 
tautas, kas vienkārši runājot maz-
liet citā dialektā. Pēdējās dienās 
krievvalodīgajā internetā izplatās 
nesen uzņemti video, kuŗu izvie-
tojuši paši azerbaidžāņi – demon-
stratīva armēņu kaŗagūstekņu no   -
šaušana. Pirms brutālās slepka-
vības upuŗi tikuši apsegti ar Ar -
mēnijas karogu. Cita Azerbai džā-
nas problēma – asociācijas ar ra -
dikālo islāmu. Jau tiek ziņots par 
islāmistu kaujiniekiem no Sīri - 
jas, kuŗi ar Turcijas svētību kaŗo 
Azerbaidžānas pusē. Un pavisam 
nesens notikums, kas šokēja visu 
pasauli – aizvadītajā piektdienā 
Pa  rīzē astoņpadsmitgadīgs Mas-
ka vā dzimis čečenu jauneklis Ab -
dulaks Anzorovs noslepkavo kā  du 
skolotāju, nogriežot upurim gal-
vu. Iemesls – “islāma reliģijas aiz -
vainošana”. Ja var ticēt mediju zi -
ņām, Eiropā slepkava kopā ar ģi -
meni ieradies sešu gadu vecumā 

kā bēglis. Francija viņu uzņēma, 
pabaroja, aizsargāja – un tomēr 
nespēja integrēt, nevarēja pie -
spiest sevi ja ne iemīlēt, tad vismaz 
cienīt. Saprotams, šādi un līdzīgi 
notikumi pašreizējā propagan -
das kaŗā palīdz armēņiem.

Bet ir vēl kāds apstāklis, kas vairo 
Armēnijas spēku. Armēņu diaspo-
ra ir ļoti izglītota, un tas palīdz šai 
tautai nonākt ietekmīgās pozīcijās 
medijos, biznesā, uni ver sitātēs un 
zinātnē.  Likum sa ka rība, kas novē-
rota visur – Krie vijā, Amerikā, 
Fran cijā, Latvijā. Tieši tieksme pēc 
izglītības bija tā, kas padarīja sek-
mīgu un ietek mīgu latviešu dia-
sporu pēc Otrā pasaules kaŗa, pir-
mām kārtām  jau ASV un Kanadā. 
Pētījumi lie cina, ka šodien viena 
no izglīto tākajām minoritātēm 
ASV ir hin du izcelsmes imigranti 
no Indijas. Un ir tikai pašsapro-
tami, ka viņu uzvārdi aizvien bie žāk 
pa  rādīsies mediju virsrakstos. 

Tikmēr armēņu diaspora savā 
dzimtenē  ceļ skolas. Savukārt 
Azerbaidžānā par arābu naftas 
šeihu un Turcijas reliģisko fondu 
naudu tiek būvētas jaunas moše-
jas. Redzēsim, kuŗa no šīm tau -
tām būs ieguvēja ilgtermiņā.

Nu jau arī mūspusē
Kopš jaunā koronavīrusa pirm -

sākumiem mēs Latvijā esam varē-
juši justies mierīgi.  Katru dienu 
varbūt viena jauna infekcija, var-
būt pāris. Ja jaunatklāto saslim-
šanas skaitus bija jāraksta ar di -
viem cipariem, tas jau likās ārkār-
tēji, bet tas bija pavisam reti.  Slim-
nīcās ārstējās maz cilvēku, lielā-
koties ar vidēji smagu, nevis pa -
visam smagu slimību.  Jā, bija at - 
s evišķi cilvēki, kuŗiem vīruss iz -
rādījās letāls, bet ar retiem izņē-
mumiem tie bija gados veci cilvē -
ki ar citām veselības problēmām.

Taču tad pienāca 1. oktobris, un 
Latvijas Slimību profilakses un 
kontroles centrs ziņoja, ka ie -
priekšējā diennaktī reģistrētas 95 
jaunas infekcijas. Absolūts re -
kords kopš pandēmijas sākuma, 
un nebūt ne vienīgais lielais 
pieaugums. Šī ko  mentāra 
rakstīšanas dienā, 18. ok  tobrī, 
laikrakstā The New York Times 
bija publicēts gra fiks par vīrusa 
situāciju dažā dās pasaules valstīs, 
un Latvijas gadī jumā atzī mēts, ka 
pēdējās nedēļas laikā infekciju 
skaits pieaudzis  par 796.  Dienā, 
kad bija pārstei dzošais pa -
ziņojums par 95 jau nām infek ci-
jām, kopējais skaits bija 1824.  Ko -
mentāra rakstīšanas dienā jau 
3450.

Iespējams, ka viens no galvena-
jiem iemesliem, kāpēc piepeši pie-
audzis infekciju skaits, ir fakts, ka 
SPKC un Latvijas sabiedriskās ve -
selības sistēma ir apguvusi daudz 
vairāk par vīrusu un to, kā tas 

izplešas.  Patlaban, ja pienāk ziņa 
par infekciju kādā konkrētā darba 
vietā vai citur, speciālisti var ātri 
doties turp, pārbaudīt visas klāt-
esošās personas, nodrošināt pil -
nī gu kontaktu izsekošanu un līdz 
ar to kontrolēt infekciju vienā spe-
cifiskā vietā. Tas, starp citu, valdī-
bai ir ļāvis noteikt konkrētus un 
stingrākus ierobežojumus tajās 
pašvaldībās, kur situācija bijusi 
smagāka, bez nepieciešamības tā -
dus ieviest valsts līmenī.

Ir arī cita iespēja, proti, pandē-
mijas pirmajos mēnešos bija cil-
vēki, kuŗi saķēra jauno korona-
vīrusu, bet nejuta nekādus simp-
tomus un tāpēc nemaz nezināja, 
ka ir saslimuši.  Līdz ar to, iespē-
jams, pavasarī un vasarā Latvijā 
bija vairāk ar Covid-19 inficētu 
cilvēku nekā to uzrādīja oficiālā 
statistika.  Taču vienādi vai otrādi, 
nupat infekciju skaits ir sācis pie-
augt lēcienveidīgi, un tas nozīmē, 
ka atdusēties uz lauriem mēs 
nekādi nevaram.

Pagājušajā nedēļā Latvijas val-
dība paplašināja noteikumus par 
masku nēsāšanu.  Ja pirms tam tas 
bija obligāti sabiedriskajā tran - 
 s portā, tad tagad tas arīdzan ir 
obligāti veikalos, pasta nodaļās un 
citās iekštelpās, kur var notikt cil-
vēku drūzmēšanās.  Tāpat kā sa -
biedriskajā transportā, es perso-
nīgi arī veikalos esmu vienmēr 
nē sājis masku.  Komentāra rak stī-
šanas dienā biju ne īpaši lielā 
Maxima veikalā, kur bija visai 
daudz cilvēku.  Divu metru dis-

tanci nebija iespējams ievērot, bet 
gandrīz visiem uz sejas nudien 
bija maska.  Izņēmums bija vīr ie-
tis, kuŗam groziņā bija tikai divas 
degvīna pudeles.  Pie sevis nodo-
māju –  droši vien alkoholiķis, 
ku ŗam pašam sava veselība īpaši 
nerūp.  Arī nodomāju –, ja viņš bija 
inficēts, tad būt bez maskas ne  -
bija prāta darbs, bet neteicu neko, 
jo, pirmkārt, esmu labi au  dzināts, 
bet, otrkārt, negribas da  būt “pa 
pur nu” no saniknota cil v ēka.

Pasaulē patlaban Covid-19 vī -
russ dodas tādā kā “uzvaras” gā -
jienā.  Minētajā New York Times 
materiālā 18. oktobrī bija ziņots, 
ka kopējais infekciju skaits bija 
39,6 miljoni jeb 18 procentu pie-
augums iepriekšējo divu nedēļu 
laikā. Nāves gadījumu skaits pa -
gājušajā nedēļā pārkāpa miljonu, 
lai gan šajā kontekstā minēto divu 
nedēļu laikā bija mērens sama-
zinājums. Valstis ar vislielāko in -
fekciju skaitu komentāra rakstī-
šanas brīdī – Amerika, Indija, 
Brazīlija un Krievija.  Indijai un 
Brazīlijai kopējs ir fakts, ka ir 
milzīgi daudz trūcīgu cilvēku, 
kuŗi dzīvo plecu pie pleca un vidē, 
kas nav higiēniska pat bez jaunā 
vīrusa klātbūtnes.  Amerikai, Bra-
zīlijai un Krievijai, savukārt, ko -
pējs ir fakts, ka visās trīs valstīs pie 
teikšanas ir polītiķi, kuŗi kopš pa -
šiem sākumiem problēmu ir cen-
tušies ignorēt, minimizēt, noliegt.  
Tramps, Bolsonaro un Putins ir 
trīs cilvēki ar autoritārām tiek - 
 s mēm, un visi trīs arī ir gatavi stā s-

tīt bezgalīgus melus un pasaci -
ņas, lai tik saglabātu savu popu-
lāritāti.  Koronavīrusa laikmetā, 
protams, tas ir nāvējoši bīstami, 
bet tā nu tas patlaban ir.  Jauki, ka 
pēc tikai pāris nedēļām ameri kā-
ņiem būs iespēja rūpīgi pado māt, 
kam uzticēt savas valsts amatu Nr. 1.

Savukārt Latvijā ar vīrusu un tā 
seku likvidēšanu saistās arī kāda 
problēma – mūsu valstī ir polīti-
kāņi, kuŗi  nolēmuši, ka nekādas 
pandēmijas  nav un tāpēc  ierobe-
žojumi nav nepieciešami. Viens 
no viņiem ir Saeimas deputāts 
Aldis Gobzems, kuŗš pagājušajā 
nedēļa Facebook rakstīja: “Es ai  ci-
nu visus, kuŗus veikalos neap-
kalpo bez sejas maskām, to fiksēt, 
lai pēc tam celtu prasību pret 
attiecīgo veikalnieku.  Par morālo 
kaitējumu un cilvēktiesību pār-
kāpumiem!  Tāda prasība noteikti 
sekos!  Es paskaidrošu – veikalam 
nav nekādu administrātīvo tiesī -
bu jūs sodīt (neļaut iepirkties).”  
Kopā ar šo paziņojumu bija foto-
grafija, kuŗā pats Gobzems vei-
kalā, smaidīdams, bez maskas un 
ar paceltu īkšķi, acīmredzot, lai 
apliecinātu, cik viņš ir varen gudrs.  
Pēc izglītības deputāta kungs ir 
jurists, lai gan pirms pāris gadiem 
viņš no advokāta cunftes tika 
izraidīts.  Divas dienas pirms tam 
Valsts prezidents Raimonds Vējo-
nis Gobzema kungam bija uz -
ticējis valdības veidošanu, un cen-
sonis nekavējoties paziņoja, ka 
juristu kollēģijas lēmums līdz ar 
to bijis polītizēts un domāts, lai 

kaitētu viņa izredzēm. Daudz vai-
 rāk gan kaitēja fakts, ka drošības 
instances nebija gatavas Aldim 
Gobzemam dot pielaidi valsts no -
slēpumam, un no valdības vei-
došanas nekas nesanāca.  Arī no 
partijas KPV LV frakcijas un par-
tijas viņš ir izraidīts un patlaban 
Saeimā darbojas kā ļoti mutīgs un 
runātīgs ārpusfrakciju deputāts.

Lietas būtība te ir vienkārša.  
Patlaban pret jauno koronavīrusu 
nav ne vakcīnas, ne ārstniecības 
līdzekļu.  Pagājušajā nedēļā Rīga 
TV24 raidījumā “Globuss,” kuŗu 
tovakar vadīju, biomedicīnas spe -
ciālists Kaspars Tārs teica, ka vis-
ti camāk patiesi uzticamu vakcī -
nu pasaule var gaidīt ne ātrāk kā  
šī gada beigās vai nākamā gada 
pir majā pusē. Ar vārdu “uzti-
cams”, speciālists piebilda, viņš  
vē  las norādīt, ka runa nav par 
vak cīnām, kuŗas it kā bija izstrā-
dātas Krievijā, jo ir skaidri zinā ms, 
ka tās nav pārbaudītas adek vātā 
līmenī.  Vispār parasti vak cīnu 
izstrādāšana ir daudzu gadu pro-
cess.  Ir saprotams, kāpēc pa  tla -
ban darbs pie Covid-19 vak  cīnas 
notiek paniskā ātrumā, taču pa -
gaidām tādas vēl nav un kādu 
laiku vēl nebūs.  Tādā situācijā pat 
valstī, kuŗā Covid-19 infekciju 
skaits nav milzīgi liels, ir pamato-
ti, ka valdība uzliek dažādus ie  ro-
bežojumus, un atslābumam nav 
iemesla.  Un paziņojumi no tā -
diem ļaudīm kā Aldis Gobzems  
ir labākajā gadījumā apšaubāmi, 
lai neteiktu krimināli bezatbildīgi.
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GUNDEGA SAULĪTE

Dzejnieces Ritas Gāles 95 
ga  du jubilejā pie lasītājiem no -
nācis  apjomīgs un nozīmīgs iz -
devums – grāmata “Saule pus-
dienā. Ritas Gāles dzeja un dzī-
ve”.  Literātūras pētnieces Dr. 
philol. Ingunas Daukstes-Sila-
sproģes lietpratīgā sakārtojumā 
to izdevis apgāds “Pētergailis”, 
parūpēdamies par skaistu un sa -
viļņojošu notikumu latviešu li -
terārajā dzīvē. 

Ievērojams ir grāmatas teksta 
lappušu apjoms, tās ir 432 lap-
puses, kuŗās ietverti visi četri 
Ritas Gāles dzejoļu krājumi  
“Kas lietu sauks” (1965), “Atkala” 
(1977), “Atšķirtā”(1990) un 
“Pirms Saulgriežiem” (2005). 
Bet saturā tikpat nozīmīga ir 
otra daļa, kuŗā sakopoti raksti 
par dzejnieces devumu (no  da ļa 
“Komentāri” un “Raksti par Ritu 
Gāli”),  dzejnieces un latviešu 
sievietes būtību lieliski atklāj 
rakstu kopa “Intervijas un saru-
nas”, taču vistiešāko autores per-
sonisko klātbūtni izsaka nelie -
lais tēlojums” Rita Gāle stāsta 
par sevi” un raksti “Rita Gāle ru -
nā”, bet it īpaši grāmatas iz  skaņā 
publicētie “Fragmenti no Ritas 
Gāles dienasgrāmatas”.

Kaut arī mēdz uzskatīt, ka 
rakstītāja personība vistiešāk un 
visspilgtāk atklājas tieši jaun-
radē, grāmatas sakārtotāja, bū -
dama erudīta literārā procesa 
pārzinātāja, gādājusi, lai priekš-
stats par jubilāri, garā možo lat-
viešu dzejnieci, kas savu goda 
dienu sagaidīja un pavadīja Li -
ving stonā, Ņūdžersijā, atklātos 
pēc iespējas daudzveidīgāks un 
pilnīgāks. Tagad bez Ritas Gāles 

DĀVANA JUBILEJĀ

latviski skaidrās un skanīgās 
dzejas varam lasīt arī viņas pār-
domas un atziņas intervijās, pār-
dzīvojumu atblāzmu dienasgrā-
matas skopajos ierakstos. Un te -
pat ir arī kritiķu un literātūrzi-
nātnieku vērtējums rakstos par 
dzejnieces devumu.

“Viss mūžs vienos vākos”! Tā 
gribas iesaukties, iepazīstoties ar 

Mediju atbalsta fonda 
ieguldījums no Latvijas 

valsts budžeta līdzekļiem

šo izdevumu, kas patiesībā pilda 
kādreiz mūsu grāmatniecībā tik 
populāro kopotu rakstu uzde-
vumu. Līdz ar gandarījumu par 
to, ka nu mums ir pieejams viss 
par  Ritu Gāli, jāizteic arī atzinība 
grāmatas sakārtotājai Ingunai 
Daukstei-Silasproģei un izde vē-
jai, izdevniecības “Pētergailis” 
va  dītājai Ingunai Cepītei. Pa -
veikto grūti par augstu novērtēt, 
būtībā tas ir misijas darbs, gā -
dājot par latviešu literātūras  pie-
ejamību šodienas lasītājam. 

Meklējot visprecīzākos vārdus, 
kas raksturo dzejnieces vietu lat-
viešu literātūrā, atšķīru Rutas 
Veidemanes 1989. gadā publ i-
cēto apceri “Tik ilga atgriešanās”  
un 401. lappusē lasu: “Dzejā Ri -
tas Gāles personīgā dzīve saviju-
sies ar tautas dzīvi, viņas atbil-
dība par saviem mīļajiem pā r-
augusi atbildībā par tautu. Un 
viņas slāpes pēc dzimtās mājas 
ūdens malka – tās katrs, kas 
šķirts no savām tēva mājām, 
Ritas dzejā atpazīst kā savējās. 
Jebkuru atvadu motīvu vai at -
griešanās motīvu, kaut arī tas 
būtu izaudzis no tīri subjektīvām 
cilvēciskām  attiecībām, iespē-
jams uztvert kā pavērsienu at -
tiecībās ar Dzimteni.

Jautājums, uz kuŗu Rita Gāle 
savā dzejā meklē atbildi, ir tas 
pats vecais: kas notiek ar latvie-
šiem? Taču jaunākajos dzejoļos 
sāpju un šaubu visvairāk, tikai 
tās tīši maskētas, klusinātas. Rit 
un piepildās ceturtais gadu 
desmits ārpus dzimtenes, un 
pie spiedu samierināšanās ir ne -
izbēgama.”

Kā stāsta Inguna Daukste-
Silasproģe,  savas dzīves grāmatu 
“Saule pusdienā” dzejniece savās 
mājās Livingstonā saņēmusi 
tieši pirms dzimšanas dienas. 
Īstajā jubilejas dienā, 30. sep-
tembrī,  Ritas Gāles dzimtajā 
pu sē Džūkstē notika literārs sa -
rīkojums – reizē dzejnieces go -

dināšana zelta jubilejas sakarā 
un svinīga grāmatas atvēršana. 
Pēc runām, kas cildināja dzej-
nieci un viņas darbu, tāpat grā-
matas veidotājus, par emocio-
nālu kulmināciju izvērsās sa -
vienošanās ar pašu jubilāri, iz -
mantojot modernos tiešsaistes 
paņēmienus. Rita Gāle uzrunāja 
savus viesus, būdama citā kon-
tinentā, tālu prom no Latvijas  
un tomēr – tik tuvu.

Grāmatas atvēršanas sarīko ju-
mā Arnis Šablovskis nolasīja dzej-
nieces Māras Zālītes apsveikumu:

Rita! Mīļā, gaišā dvēsele! Brī-
nišķīgā dzejniece!

Lepojos, ka esam novadnieces, 
no vienas draudzes tiešā un pār-
nestā nozīmē! Sirsnīgi sveicu ju -
bilejā, apsveicu ar grāmatu!

Vēlu Tev ilgus gadus starot savā 
labestībā un sirds devībā! Lai 
Dievs dod Teev spēku un veselību!

Mēs Tevi mīlam!

Ceļā
Visu mūžu es eju un eju,
un netieku itin nekur,
vēl tikai vienu dienu un nakti,
un atkal es esmu Tur.

Tajā zemē, kur vēlreiz senas
atvadu asaras žūst,
laiks kā apjucis atpakaļ aiziet,
un no jauna viss jāiegūst.

Nodilst kurpes, saraujas miesa,
kailas kājas un augums liess.
Un es eju pie tevis no jauna,
bet tu novērsies.

Vai tev puķes likt rokās vai kapos?
Vijas kopā, kas bija un būs.
Visu mūžu man jāiet un jānāk
un pie tevis reiz jānokļūst.

(No krājuma ”Pirms Saulgriežiem”)

Valters Nollendorfs, Arnis Šablovskis, grāmatizdevēja Inguna 
Cepīte telefonsarunā sveic jubilāri // Foto Agris Jansons

Dzejniece Lija Brīdaka, literātūrzintātniece Ingūna Daukste-
Silasproģe un grāmatizdevēja Inguna Cepīte // Foto Agris 
Jansons



LAIKS 132020. gada 24. oktobris  – 30. oktobris

Šīs publikācijas sagatavotas ar Mediju 
atbalsta fonda fi  nanciālu at  bal stu no 
Latvijas valsts budžeta lī   dz ek ļiem. Par 
publikācijas  saturu at  bild biedrība 
“Laiks-BL”

"Jauno laiku" diktētajā – di  gi-
tālajā formātā aizritēja PBLA 
gadskārtējā valdes sēde. Kā vēr-
tējat rezultātus, jūsu gandarī-
jums un mācības? 

Mārtiņš. Protams, bija daudz 
smagu pārdomu, kā noritēs šis 
pasākums, kuŗā parasti visi var 
izteikties... Vai ar technoloģiju pa -
līdzību izdosies kaut kā panākt  
to pašu garu, to izjūtu, kas bijusi 
ierasta? Man šķiet – un to aplieci-
na atsauksmes – varam būt gan-
darīti, jo izdevās!

 Kristīne.  Papildinot Mārtiņa 
teikto, – es ļoti raizējos, vai izdo-
sies, kā tas sēdēs vienmēr bijis, 
savest tuvu kopā domubiedrus, 
cilvē kus, kas lielu savu dzīves 
laika daļu velta sabiedriskajam 
darbam trimdas/diasporas orga-
ni zācijās? Izrādījās, ka modernās 
technoloģijas var būt mūsu vie-
notājs laikā, kad nevaram tikties! 
Protams, nekas nevar aizstāt dia-
logu tuvplānā, taču – šogad vai-
rāk nekā citkārt mūsu sēdē pie-
dalījās, piemēram, Brazīlijas lat-
vieši. Un vēl – lietas, ko citugad 
da  rījām Rīgā trīs dienas, bijām 
„spiesti” izdarīt ļoti ierobežotā 
laikā. Un izdevās! Darbs ritēja 
raiti, efektīvi un kvalitatīvi. 

Visi sēdes dalībnieki no visas 
pasaules „satikās” studijā Rīgā, 
Lāčplēša ielā, kur klātienē ier a-
dās Valsts prezidents. Žilbinoša 
ideja! Kam tā radās?  

Kristīne.  Kopīgā doma, kas 
ra  dās, acīmredzot, kāda brain-
storm rezultātā... Domāju, ka šī 
pieredze lieliski noderēs turp māk, 
turklāt gluži praktiski – tā  dē jādi 
ietaupot līdzekļus un uz  runājot 
iespējami plašu audito riju. 

 Mārtiņš. Īstenībā studijas ideja 
nav jauna, tāda tikusi izmanto -
ta, piemēram, sarunu forumā 
„Lam pa”. Mums bija iespēja to 
radoši pārņemt un uzlabot. 

 Kristīne. Gandarījums arī par 
labo sadarbību ar Latvijas uzņē-
mumu, kas teicami nodrošināja 
saziņas kvalitāti, turklāt – nemaz 
nebija dārgi. Līdz tam, protams, 
bija ilgs un nopietns sagatavo-
šanas darbs. 

Man tomēr ļoti pietrūka tra -
dicionālās atklāšanas sēdes ar 
himnu sākumā un kliņģeri bei-
gās. Un vēl arī tik jauko noslē-
guma sarīkojumu pēc sēdēm, 
vienmēr kādā skaistā Rīgas 
vietā – Gaismas pilī, Nacionā-
lajā Mākslas mūzejā... 

Mārtiņš. Jā, nu virtuālais kliņ-
ģeris vēl nav izgudrots!

Kristīne. Man personiski pie-
trūka vēl arī tradicionālās lūgša-
nas, kas vieno un noskaņo. Arī 
himnu, īstenībā, varējām atska-
ņot... Bet mēs mācāmies. 

Un kur PBLA Kultūras fonda 
ziņojums? Kam tiks gadskār tē-
jās balvas un Atzinības raksti?

Kristīne. Viss būs! Kultūras 
fonda ziņojums  tiks publicēts 
līdz ar informāciju, ka daļa pa -
redzēto līdzekļu pārcelti uz nā -
kamo gadu, – atkal ņemot vērā   
šī gada neparasto situāciju. Par 
PBLA augstāko atzinību un bal-
vu saņēmējiem uzzināsiet, kā 
parasti, pirms Valsts svētkiem. 
Viss notiek! Lasiet diasporas me -
dijos!

 Sadarbība un saliedētība – šī laika "atslēgas vārdi"
PBLA priekšsēde Kristīne Saulīte  un PBLA un ALA vicepriekšsēdis Mārtiņš Andersons intervijā 

Ligitai Kovtunai

 Mēs no sirds esam pateicīgi 
PBLA par draudzīgo žestu pan-
dēmijas pašā karstumā – 1000,- 
eiro piešķīrumu! Un visvairāk  
par sēdē pieņemto rezolūciju 
at  tiecībā uz atbalstu diasporas 
medijiem, kas liek domāt, ka 
mēs tiekam uzskatīti par dias-
poras polītikas svarīgu sastāv-
daļu, lai neteiktu – stūŗakmeni. 
Tūlīt, 23. – 24. oktobrī notiks 
ALA 69. kongress, kuŗā Mārti-
ņam nu jau būs iespēja izman-
tot darba pieredzi virtuālā vidē.

Mārtiņš.  Protams, un to arī iz -
mantosim. Studijas gan nebūs – 
tā būs katra dalībnieka mājās,  
bet centrs – Rokvilē, Vašingtonā 
D. C., no kuŗienes mūs „diriģēs” 
Marisa Gudrā. Mēģināsim ievē-
rot kongresos ierastos elemen -
tus, – sākot ar sēdes vadības 
ievēlēšanu, kā arī visu citu, lai 
darbs ritētu kodolīgi un kon-
struktīvi. Pats būšu Rīgā, un man 
būs jāpieskaņojas laika joslām.

Un tad nākamais lielais darbs – 
PLEIF – pasaules latviešu eko-
nomikas un innovāciju forums 
Rīgā, 19. novembrī hibrīdfor-
mātā – klātienē iespēju robežās 
viesnīcā Radisson Latvia – un 
neklātienē. 

 Kristīne. Ir notikusi kārtējā 
darba grupas tikšanās, kuŗā ap -
stip rinājām programmu atbil sto-
ši šīm abām daļām – klātienes un 
neklātienes. Sāksim ar aizvadītā 
gadā padarīto – būs intervijas ar 
cilvēkiem, kas tieši darbojušies 
Valmieras PLEIF lēmumu īste - 
n o šanā, būs oficiālās apsveikuma 
runas. Mārtiņam uzticēta galve-
nā mediatora loma. 

Mūsu lasītājiem pirmām kār-
tām interesē, kas konkrēti ir 
padarīts.

Kristīne. Par to arī runāsim  
un sāksim ar aizvadītajā PLEIF 
iesākto tēmu par Latvijas tēla jeb 
zīmola iedzīvināšanu un izplatī-
šanu pasaulē. Tad – par Ceļakarti 
Latvijas ekonomikas izaugsmei, 
ņemot vērtā Covid-19. Šo sarunu 
daļu vadīs advokāts Ivars Sloken-
bergs, kas strādā Ņujorkā un 
Latvijā, kā arī Mikus Kīns, kuŗš 
vadīs darbu par tēmu, kā ziņas 
no Latvijas „ienest” Amerikā un 
Kanadā. „Lielais panelis”, kam 
šogad atvēlēta pusotra stunda, 
būs arī veltīts „lielajam jautāju-
mam” – kā iekļauties Eiropas 
„zaļajā kursā” un jo īpaši – „Trīs 
jūru iniciātīvā”, par ko Latvijā 
līdz šim runāts visai maz. Tas ir 
milzu projekts ar milzu naudu, 
kuŗā darbosies trīs jūru  ‒ Balti-
jas, Adrijas un Melnās jūras 12 
val stis, galveno akcentu liekot uz 
infrastruktūru, digitālizāciju un 
loģistiku. 

Mārtiņš. Latvija tam pievie no-
sies ar 20 miljonu ieguldījumu, 
ASV ir gatava pievienoties ar 
vienu miljardu dolaru – ja vien 
projekta īstenošana notiks sa -
darbībā. Jāteic, šobrīd it visās 
jomās „atslēgas vārdi” ir sadar-
bība un saliedētība – vai tās būtu 
pasaules ekonomikas, vai mūsu 
organizācijas. „Trīs jūru projek-
ta” virzīšanā savu klātbūtni ir 
apsolījusi JBANC – Apvienotā 
Baltijas–Amerikas nacionālā   
ko  miteja, ko vada Karls Altau. 

Lielu sagatavošanas darbu jau 
veic ALAs polītiskā nozare, ko 
vada Dzintars Dzilna.

Runājot kā par PLEIF (ko vēlos 
saukt par  „mini Davosu”), tā arī 
par lielajiem starptautiskajiem 
projektiem, svarīgi ir izmantot   
šo pandēmijas laiku kā atspērie-
nu lielākam lēcienam izaugsmes 
ziņā.

Kristīne.  PLEIF nebūs aiz mir-
sta arī „kontaktbirža”, lai veido - 
tu kopīgu saziņas bazi latviešu 
uzņēmējiem visā pasaulē. Šeit 
ļoti lielu lomu spēlē biedrība „Ar 
pasaules pieredzi Latvijā”. Ļoti 
ceram, ka Jānis Kreilis, viens no 
AppLV līdzdibinātājiem, varēs 
pastāstīt par to, kā “kontaktbiržas” 
projekts ir attīstījies kopš pagā-
jušā gada PLEIF. 

 Visbeidzot – parunāsim par 
trimdas/diasporas organizā ci-
jām. Latvijas Universitātes pēt-
nieki, kas specifiski pēta šīs or -
ganizācijas, nonākušas pie atzi-
numiem (jāteic gan, pēc pašiem 
vien zināmas metodikas, pētī-
jumā neieslēdzot, piemēram, 
ALA!), ka mūsu organizāciju 
nākotne ir atkarīga no tā, kā   

tās mainīsies, un aizrādot, ka 
jaunās diasporas iekļaušanās 
tajās ir vairāk privāta. Mani 
vērojumi dzīvē rāda pretējo – 
jaunā diaspora aktīvi un pro-
duktīvi iekļaujas. Kā jūs, kam ir 
pieredze mītnes zemju latviešu 
organizāciju darbā, to vērtējat?

Mārtiņš. Ziemeļkalifornijas 
Lat viešu biedrības valdē darbo-
jas daudzi no Latvijas nesen ie -
braukušie, Atlantā jaunu bied-
rību nodibināja tieši jaunie brau-
cēji, ALAs valdē darbojas Lat-
vijas cilvēki... Protams, ka orga-
ni zācijas ir mainījušās, darbs 
pro duktīvi rit tālāk. Ir jāsaprot, 
ka tas ir process, kam raksturīgi 
iziet dažādas stadijas, un citviet 
tas notiek ātrāk, citur lēnāk. Kā 
gan citādi?! Jāņem vērā arī pa -
audžu intereses – vecākā paau -
dze lielāku akcentu likusi uz kul-
tūru, jaunākā – uz biznesu un uz 
skoliņām, kuŗās saviem bērniem 
iemācīt latviešu valodu.

Kristīne.  Maiņas notiek strau-
jāk, ja ir atvērtība un ieinte re-
sētība  – no abām pusēm. Mēs 
ta  ču nevaram sagaidīt, ka cil vē - 
 ki, kuŗi nesen ieradušies svešā 

zemē, tūlīt steigsies iestāties, 
piemēram, Daugavas Vanagos. 
„Veco” organizāciju biedriem ir 
jāizrāda ieinteresētība un vēlē-
šanās iesaistīt jaunos. Un labu 
piemēru pietiek. 

Mārtiņš. Šā laika „atslēgas vār-
di” ir un paliek saliedētība un 
sadarbība!

Jūsu degsme un ieinteresētība 
liecina, ka ticat trimdas orga-
nizāciju nākotnei. 

Kristīne.  Pavisam noteikti, jo 
būt organizētiem ir vērtība. Tur-
klāt mums ir tik labas iestrādes. 

 Mārtiņš. Nekas –  tāpat kā 
div ritenis – nav jāizgudro no jau-
na. Visu var un vajag pielāgot 
jaunajai situācijai un vienlaikus 
uz  labot. 

Laipni lūgti PBLA birojā Rīgā! No kreisās: Jānis Andersons, Raits Eglītis, Mārtiņš Andersons, 
Kristīne Saulīte un Lora Egle (projektu lietvede) // Foto: Ligita Kovtuna
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DAIGA
MAZVĒRSĪTE

Oktobŗa sākumā jaunuzceltā 
kultūras nama Ulbrokas pērle 
zālē, kur tukšu vietu nebija, tika 
svinēta ansambļa Trīs no Pārdau-
gavas daiļrades renesance. Jā, 
tieši tik skaļš vārds piederas tai 
uzmanībai, kāda veltīta Ņū -
džersijas "trīnīšiem", kuŗu dzies-
mas, pārkopētas magnētiskajās 
lentēs, no rokas rokā padomju 
Latvijā devām septiņdesmitajos 
un astoņdesmitajos, lai pašus 
mūziķus vaigā skatītu 1990. ga  -
da turnejā. Var jau būt, ka kā -
dam bija arī skaņuplate, bet es 
pat nezināju nosaukumu an -
samblim, kas tik skaistās, koptās 
balsīs, ar inteliģentu ģitārspēli 
sevi pavadot, dziedāja gan mūž-
zaļās Latvijas brīvvalsts melodi-
jas, gan uzrāva ziņģi par mazo 
Lulū un varžu pāri, gan iein te-
resēja un savaldzināja ar savu 
oriģinālmūziku. Daudz vēlāk 
uz  zināju ansambļa dalībnieku – 
Fēliksa un Mārtiņa Ērmaņu vār-

Dziesma tālāk iet…
dus, arī to, ka šīs nedzirdētās 
dziesmas sacerējis Vilnis Bau-
manis, tas pats Amerikas balss 
darbinieks, kuŗa stāstītajā šad 
tad klausījos, ciemojoties pie 
vec vecākiem. Vakarā tika aiz-
vilk ti aizkari, lai kaimiņi nesa-
dzirdētu, ko radio vēsta par no -
tikumiem brīvajā pasaulē un 
trimdas latviešu aktuālitātēm. 
Savas tautas trubadūrs Bauma-
nis bija arī iepriekš – Trīs no Pār-
daugavas repertuārā ievīdams 
lat viskās sabiedrības būšanu un 
nebūšanu apdziedāšanu, darot 
to ar labvēlīgu vīpsnu un lielu 
smalkjūtību. 

Šogad pie Viļņa Baumaņa 
dziesmu pārskaņojumiem ķērās 
grupa Ducele, kuŗā darbojas pie-
redzējuši mūziķi, un viņiem šis 
repertuārs likās ievērības vērts. 
Dziesmas ieskaņotas un izdotas 
diskā, kas pievienots grāmatai, 
kuŗas pamatā ir Viļņa Baumaņa 
memuāri, un uz vāka lasāms arī 

rakstnieces Noras Ikstenas vārds. 
Tekstā gan nav jūtami nodalīts, 
kuŗas rindas pieder Baumanim 
un kuŗu autore ir tālu aiz Latvijas 
robežām daudzinātā literāte – 
Ikstenas romāns Mātes piens 
guvis starptautisku ievērību un 
iedvesmojis pašmāju filmas 
tapšanu. 

Grāmata nav bieza, kā saka, 
viena vakara gaŗumā, jo viegli 
lasāma, neapgrūtina ar sarežģītu 
uzskaiti un faktoloģiju. Intere-
santi ir ne tikai mūziķu dzīves 
notikumi, bet arī dziesmu tap-
šanas apraksti. Beidzot uzzinu, 
ka man nesaprotamais „pīčs” 
po   pulārajā dziesmiņā par Mo -
niku nav nekāds komiksu varo-
nis, bet amerikāniskais variants 
firziķim jeb persikam. Skaistā, 
Ņujorkas ielā klīstošā meitene 
Monika toreiz salīdzināta ar 
sveš zemju augļiem, un šejienes 
klausītājam Trīs no Pārdaugavas 
dziesmā šad tad uzbūra tādu 
reālitāti, kādu nebija ne mazāko 
iespēju skatīt pašu acīm. Pie-
mēram, dziesmas Ratiņš dzelte-
nais folksvāgens – tādu pat žur-
nālā nevarēja redzēt, kur nu uz 
ielas. Vai Lienītē apdziedātie 

ēdie ni un tās pašas Monikas 
kastaņvecītis – te kastaņus ne -
viens neēda vis, un galvu palauzīt 
ap svešiem vārdiem nācās ne 
reizi vien. Balāde Dziesma tālāk 
iet bija kā tādas vēstures stunda, 
kādu padomju skolas solā ne -
dzirdēsi, savukārt Simtiņš atspo-
guļo ekonomisko krizi ASV. Gan 
šo, gan citu dziesmu vārdu pra-
vietiskums apliecina, ka nekas 
daudz pasaulē nav mainījies. 
Protams, žēl, ka nav iespējas re -
dzēt kādu video no Trīs no Pār-
daugavas koncertiem, kuŗos spē-
lēts kārtīgs teātris, beidzot vis maz 
grāmatas fotoattēlos atspo gu-
ļotas slavenā trio gaitas. 

Visvairāk, protams, izdevumā 
atainota paša Baumaņa biogra -
fija, mazāk varam izlasīt par Ēr -
maņiem, tādēļ jo saistošs likās 
ievads, kuŗa autore ir Ilze Jurkā-
ne. Fēlikss Ērmanis bija Ilzes mā -
tes skolasbiedrs Rīgas Franču li -
cejā, mācījās vienā klasē ar Ilzes 
mātesbrāli, Latvijā slaveno reži-
soru Pēteri Pētersonu. Jurkānei 
bijusi tā laime dzīvot vienā mājā 
ar Vilni Baumani septiņu gadu 
gaŗumā Īstorandžā. Izrādās, ne 
tikai šaipusokeānam vienā dzī-
voklī saliktas kopā vairākas ģi -
me nes, tamlīdzīga istabu dalī ša-
na notikusi arī tur, tā nu Viļņa 
māsas kļuvušas citiem bērniem 
par auklītēm, vēlāk draudze -
nēm. Vakaros saimi papildinājuši 
citi latvieši, lai parunātos, uzspē-
lētu šachu un iedzertu pa aliņam. 

"Uzvilksim nu sapņu buras,/ 
dosimies šai vakarā/ Tur, kur 
senā Dzintarjūra/ Runā skarbā 
valodā,” ar šīm Trīs no Pārdau-
gavas dziesmas Dzintarjūra rin-
dām savu uzstāšanos svinībās 
sāka Ilze Jurkāne, uzsvērdama, 
ka viņas kaimiņa dzejā skan at -
miņas par dzimteni, spēks un 
vīrišķība, un šis sapnis par Lat-
viju ataino to, ar kādu noska ņo-
jumu viņi uzauga trimdā. "Mūsu 
māja bija vieta, kur atnākt. Mana 
mamma bija latviešu skolas sko-
lotāja sestdienās, Baumaņkun-
dze bija mūsu mājas saimniece, 
arī skolotāja, mācīja dziedāt. Vil-
nis mums spēlēja klavieres. Uz -
augām mūžīgā "tusiņā". Pāri ielai 
dzīvo tie latvieši, tur tālāk atkal 

citi. Ceturtdienas vakarā skrē-
jām pie Igaliem, kur bija Maija, 
kas kļuva par Viļņa sievu. Mājā, 
kur Maijas vecāki bija sētnieki, 
mums bija tautas deju mēģi nā-
jumi.

Cilvēki bija mērķtiecīgi, uz 
priekšu tika ātri. Un mēs dzī vo-
jām dubultu dzīvi – pa nedēļu tu 
esi amerikāņu skolā un ameri kā-
ņu draugi, sestdienā tev ir lat vie-
šu draugi. Vasarā mums bija no -
metnes, un tur mēs ar Mārtiņu 
(Ērmani – D.M.) bijām draugi. 
Tā vieta Katskiļu kalnos pulcēja 
ļoti daudz latviešu bērnu. Fēlikss 
jeb Liksis bija izcili šarmants, un 
vienmēr jau geni neatpūšas – 
Mārtiņš bija tāds pats. Arī Vilnis, 
kas vienmēr spēlēja teātri un   
bija ļoti gudrs. Tad viņi izveidoja 
gru pu, un man bija milzīgs lep-
nums, ka varēju iet uz koncer-
tiem. Mani draugi bija „stāri”! 
Viņu dziesmas mums visiem 
deva ļoti daudz, tā bija mūsu ti -
cība un cerība, mūsu garīgā mai-
ze. Tad daudzi teica, ka Latvija 
nemūžam nebūs brīva, bet, klau-
soties viņu dziesmās, jutām, ka 
mums ir tā enerģija, ka mēs 
varam, un ka tas reiz notiks!” 

Jurkāne bija izbrīnīta, cik daudz 
cilvēku Latvijā vecumā no četr-
desmit un uz augšu zina šīs 
dziesmas. Tāpat Vilnis Baumanis 
daudziem joprojām zināms kā 
Amerikas balss pārraižu vadī -
tājs. Liels apliecinājums tam, ka 
Trīs no Pārdaugavas šeit pazina 
labi, bija koncerti Latvijā 1990. 
gadā. Ilze bija klāt savu draugu 
koncertā Meža par kā, jo togad  
kā dejotāja piedalījās Dziesmu 
svētkos. „Toreiz daudzi zināja 
dziesmu vārdus, ceru, ka tagad 
zinās atkal,” Ilze sacīja, dā  vājot 
rozes projektā iesaistīta jiem. 

Grāmatas un diska izdevējs 
Guntars Račs uzsvēra, ka viņam 
jau bērnībā bija liels prieks sa -
klausīt ne tikai tekstus, bet arī 
zemtekstus Trīs no Pārdaugavas 
dziesmām, taču, iespējams, tikai 
tagad, pateicoties jaunajai gr ā-
matai, viņš apzinājies, ka to 
izpildītāji un autori bijuši reāli, 
dzīvi cilvēki, nevis kaut kādi 
pasa  ku tēli. 

(Turpinājums 15. lpp.)

No kreisās: Arnis Veisbārdis, Nora Ikstena, Andris Alviķis, Guntars Račs, Artūrs Uškāns, 
priekšā – Mārcis Kalniņš // Foto: Jānis Spigovskis

Ilze Jurkāne: "Viņu dziesmas bija mūsu garīgā maize..." // Foto: Jānis Spigovskis

Latvijas publiku Ulbrokas pērlē virtuāli uzrunā Vilnis 
Baumanis // Foto: Jānis Spigovskis
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Un ko nu?!SILVIJA GRIGULIS DŽONSA

(Turpinājums sekos)

Es nolēmu izlasīt vēstuli kopā 
ar tēti pēcpusdienā, kad viņš 
pārnāks no darba, bet galu galā 
es par to aizmirsu. 

Pēc kāda laika mēs devamies 
uz Rīgu un gaidījām pie zobārs -
ta kabineta durvīm. Vēstulē, ko 
toreiz biju saņēmusi, manuprāt, 
bija norādīts nākamās vizītes da -
tums, atgādinot, ka manam jau-
najam priekšējam zobam ir uz -
radies melns punkts, kas jā  sa la-
bo, pirms tur izveidojas caurums.

Mēs ienācām lielā, drūmā tel-
pā ar diviem augstiem logiem, 
kuriem bija aizkārti priekšā biezi 
aizkari. Garš vīrs baltā uzsvārcī 
ieslēdza vairākas spilgtas lam-
pas. Es sēdēju brūnā, regulējamā 
ādas krēslā, kura atzveltne atlie-
cās tik tālu, ka mana galva tagad 
bija viena līmenī ar kājām un es 
biju gandrīz guļus stāvoklī.

Es pamanīju sev blakus  nelie-
lus metāla ratiņus ar dažne da-
žādiem instrumentiem, lielāka 
un mazāka izmēra trauciņiem. 
Zobārsts pats sēdēja grozāmā 
krēslā uz ritentiņiem. Viņš pie-
brauca man tuvāk un sniedzās 
pie manis ar rīku, kas atgādināja 
uz vienas kājas stāvošu stārķi ar 
garu knābi. Tā garais kakls bija 
veidots no maziem skriemelī-
šiem, kas sasaistīti savā starpā ar 
stīgām līdzīgām virtenēm. Kad 
to ieslēdza, tas nodrebēja, iedū-
cās un urbis knābja galā sāka 
griezties. 

Pirms šī procedūra bija sā -
kusies, zobārsts ar mani laipni 
aprunājās un teica kaut ko par 
injekciju.

“Kas tas ir?” es čukstus pajau-
tāju. 

“Tā ir maza adatiņa, kas no  -
trulinās smaganas, lai tu neko 
nejustu.” 

“Adata?!” 
Es zināju, kāda ir adata, un, 

protams, es negribēju, lai man ar 
to dur mutē.

Es lūdzu un kliedzu, un lūdzu 
atkal, lai man nedur, un ne pa 
kam nevēru vaļā muti. Tā mēs 
stīvējamies labu brīdi, un zob-
ārsts jau bija gatavs atteikties 
ma  ni ārstēt, bet mamma uzstāja, 
ka mēs projām neiesim. Viņa 
ņē  mās skaidrot, ka injekcija ir 
domāta manis pašas labā, lai es 
nejustu sāpes, kamēr šis jaukais 
cilvēks salabos manu zobu.

“Kā viņš zina, ka man sāpes?!” 
biju nesaprašanā. “Es nekādas 
sāpes nejūtu, un, kaut arī jutīšu, 
es pacietīšos un neteikšu ne vār-
da,” es izmisīgi solījos. 

Zobārsts skatījās un klausījās, 
līdz mūs pārtrauca: “Labi, mēs 
saplombēsim zobu bez injekci-
jas, bet tev jāpilda savs solījums. 
Tagad atver muti un nekusties!”

Es atvēru muti, viņš ieslēdza 
dūcošo drebekli “knābja” galā un 
darīja savu darbu. Lai arī kāds bija 
iemesls, nekādas sāpes es patie-
šām nejutu. Zobs tika salabots un 
mēs devāmies pro jām. Māte bija 
tik priecīga, ka pa ceļam uz mājām 
nopirka man sarkanu balonu. Es 
lepni gāju pa ielu un  turēju to 
augstu virs galvas.

Šīs epizodes negaidītais rezul-
tāts bija tāds, ka, atgriežoties 
mājās, mēs ar tēti atsākām lasī-

(Turpināts no Nr. 39)
Tētis sēdēja man blakus pie 

galda. Mums priekšā bija grā-
mata, un viņš man vaicāja: “Kas 
šis ir par burtu?” un “Kā izrunā 
šo vārdu?”

Es nesteidzos ar atbildi, ja ne -
biju pārliecināta. Negribēju kļū-
dīties, tāpēc klusēju. Tad viņš uz -
stāja arvien bargāk un galu galā 
visa mācīšanās beidzās ar asa rām. 
Tādos brīžos mani nāca glābt 
mamma. 

“Liec viņu mierā! Neatkarīgi 
no tā, vai viņa šobrīd var vai 
nevar lasīt, viņa vienalga ies uz 
skolu. Skola taču tam ir domāta, 
lai tur mācītos!”

Gatavošanās laikā bija jāizda -
ra vēl kāda ļoti svarīga lieta. Es 
nesen biju apmeklējusi zobārstu, 
un todien bija atnākusi vēstule 
adresēta tieši man. 

“Paklau, Silvija, tev ir vēstule! 
Vai tu nevēlies to izlasīt, lai zi -
nātu, no kā tā ir un kas tajā 
rakstīts?” vaicāja mamma.

Es biju pārsteigta un priecīga. 
Man personīgi bija adresēta 
vēstule! Es to atvēra un redzēju, 
ka tur bija ļoti daudz vārdu. Savu 
vārdu varēju skaidri atpazīst, arī 
tādi vārdiņi kā “un” un “bet” bija 
viegli izlasāmi, taču viss teksts 
bija diezgan garš, turklāt tajā bija 
ļoti daudz garu vārdu. Es atdevu 
vēstuli mammai. Pajautāju, no 
kā tā ir, un viņa sacīja, ka tā esot 
no zobārsta. 

“Un ko viņš saka?” es inte re sē-
jos, bet viņa atbildēja, ka šo  brīd 
esot aizņemta un paska tī šoties 
vēlāk.

šanas nodarbības. Man bija ra -
dusies vēlme lasīt un dažu dienu 
laikā es apguvu lasīšanas māku. 
Nez, vai kāds nojauta šī entu-
ziasma iemeslu, taču man likās, 
ka īstais iemesls slēpās zobārsta 
vēstulē. Ja es būtu to izlasījusi, es 
būtu varējusi aiztaupīt sev nejau-
ko incidentu ar adatu. No tā brī -
ža es apņēmos, ka turpmāk ļoti 
uzmanīgi izlasīšu katru vēstuli, 
ko saņemšu.

LIELAIS LĒMUMS
Tuvojās mana pirmā Svētās ko -

mūnijas diena. Gatavojoties tai, 
vislielakā problēma bija mani 
taisnie, ērmīgie mati. Manai sko-
las draudzenei Verai bija blondi 
mati un uz pieres glīts ponijs. 
Man ļoti patika viņas frizūra, 
tāpēc nolēmu, ka steidzami kaut 
kas jādara ar saviem matiem.

Paņēmu šķēres un nogriezu 
sev poniju. Kad paskatījos spo-
gulī, tad pamanīju, ka griezuma 
līnija nav visai taisna. Tas nekas, 
galvenais, ka tagad man bija po -
nijs. Istabā ienāca mans brālis 
Andrejs, kas bija gandrīz trīs ga -
dus jaunāks par mani. Man ro -
kās joprojām bija šķēres, un es 
nolēmu uzlabot arī viņa frizūru.

Andrejam bija zilas acis un 
jaukas blondas cirtas. Mamma 
viņu sauca par savu zeltmataino 
puisēnu. Dažas no viņa cirtām 
es saņēmu kreisajā rokā un no -
griezu tās pavisam īsas. Patiesībā 
viņam tagad vienā galvas pusē 
bija paliels robs bez matiem. La -
bot tur neko nevarēja. Lai kā es 
centos tukšo vietu nosegt, tas 

nebija iespējams. Rezultātā, du -
smīgas mammas pavadībā, mēs 
abi nekavējoši tikām vesti pie  fri-
 ziera. Kad es salonā redzēju, kā 
viņa zeltainās cirtas krīt uz grī-
das, man palika Andreja ļoti žēl 
un es cerēju, ka ar mani nenotiks 
tas pats. Finālā Andreja matu 
sakārtojums līdzinājās kaut kam 
tādam, ko mūsdienās sauktu par 
panku vai avangar distu frizūru. 

Kad friziere ar mums bija tiku-
si galā, uz ielas iznācu pilnīgi 
pārvērtusies. Mani mati bija sa -
lokoti un vienā pusē glīti savīti. 
Kopumā tas viss izskatījās skais-
ti, un es biju ļoti apmierināta. 
Mans matu sakartojums patie-
šām bija izcils!

Kad visi sagatavošanās darbi 
lielajai dienai bija pabeigti, tēr pu-
sies viscaur baltā, aizgāju pa  rādīt 
savu īpašo frizūru krust mātei. 
Viņa to novērtēja atzinīgi. Jāpie-
bilst, ka krustmāte vēl nebija pa -
spējusi noklausīties stāstu par to, 
kā šī neparastā frizūra bija radusies.

Steidzoties cauri ēdamistabai, 
uz saklātā svētku galda pamanīju 
krēmkūku. Tā bija skaistāka vēl 
par manu frizūru un īstenībā par 
visu pasaulē, un mans labās ro -
kas pirksts automātiski ieslīdēja 
kūkas vienā malā, bet mutē pa -
zuda paprāvs kampiens krēma.

Kad ārdurvis aiz mums aizv ē-
rās, es pēkšņi aptvēru, kas bija 
noticis. Lai saņemtu Svēto komū
niju, bija jāgavē kopš iepriekšējās 
dienas pusnakts, bet es tikko biju 
norijusi brangu kumosu sal-
dās kūkas. 

Dziesma tālāk iet…

„Toreiz man šķita, ka tas, par 
ko viņi dzied, kaut kur notiek, 
bet tas nav reāli, jo pie mums viss 
notika daudz citādāk. Šī grāmata 
atklāj, kādi bija Trīs no Pārdau-
gavas mūziķi – cilvēki ar karstu 
dvēseli un sirdi.”

Rakstniece Nora Ikstena uz -
svēra to labsirdīgo ironiju un 
smaidu, ar kādu Vilnis Bauma -
nis pārstāstījis savas dzīves noti-
kumus un ansambļa gaitas. Lī -
dzīgs džentlmeņa šarms, pēc vi -
ņas domām, piemīt arī grupas 
Ducele dalībniekiem, līdz ar to 
pārdaugaviešu mantojums ir la -
bās rokās. Un varbūt visādā ziņā 
sarežģītais 2020. gads ir īstais 
laiks atskatīties uz periodu lat-
viešu tautas vēsturē, kad problē-
mas bija citas, taču arī tad to ne -
trūka, tomēr tautiešiem izdevās 
uzveikt grūtības arī ar dziesmas 
gara spēku. 

PBLA pārstāvniecības Rīgā iz -
pilddirektors Raits Eglītis iztei -
ca prieku, ka Trīs no Pārdaugavas 
mū  zika turpina dzīvot Latvijā 
ta  gad jau Duceles sniegumā. Ru -
nātājs, nosaucot abus par kon-
kurentiem, rakstniecei Nora Ik -
stenai atgādināja par Viļņa Bau-
maņa literāro veikumu un aici-
nāja dot lasīt viņa autobiogra-

fiskās grāmatas mūsdienu zē -
niem, lai tie audzinātu tikpat 
stingru raksturu, kāds bija no 
Latvijas pēc kaŗa izceļojušajai 
jaunajai paaudzei. Tāpat Eglītis 
cildināja Baumaņa kundzi Mai -
ju kā izcilu dāmu komiteju 
priekš nieci un izcilu saimnieci, 
kuŗu būtu interesanti uzaicināt 
darboties vienā virtuvē ar Ilzi 
Jurkāni, kas Latvijā sevi aplieci-
nājusi kā gardēdi un teicamu 
kulināri. Tur tik būtu, ko redzēt, 
ja  abas sacenstos, piemēram, 
kar  bonāžu klapēšanā! 

Divdesmit gadus strādājot Ame-
rikas latviešu apvienībā, Eglītim 
nācies kopā ar Vilni „deldēt vie -

nu solu baznīcā” un sēdēt lat-
viešu teātrī, pēc tam vīna glāzi 
vai kafiju kopā baudot: „Vilnis 
sākumā liekas tāds nopietns 
kungs, vienmēr smaidīgs, attu-
rīgs un inteliģents. Neko daudz 
nerunā, turas sievas ēnā, bet, kad 
sākas saruna, tad viņam acis ie -
spīdas, tas velniņš, tā dzirkstele 
vēl no veciem laikiem ir tur iek-
šā. Kad viņš 1983. gadā pārnāca 
uz Vašingtonu strādāt Amerikas 
balsī, tur arī apkārt bija ļoti in -
teresanti cilvēki. Kā viņš pats 
grā matā raksta, kļuva par vienu 
re  tajiem latviešiem ārzemēs, 
kam bija lemts pelnīt iztiku ar 
dzim tās valodas zināšanām.” 

Kas attiecas uz Viļņa Baumaņa 
dzejnieka dotumiem, tad Trīs no 
Pārdaugavas dziesmās viņš iz -
paudies gan kā satīriķis, gan ro -
mantiķis. Arī tautas likteņ stāst-
nieks, vēstot par tām lielajām 
cerībām, kuŗas nepagaisa gaŗajos 
trimdas gados. „Tauta šai malā,/ 
Tauta tai malā,/ Vai ilgi elpos tā/ 
Tauta Gaujmalā”. Starp citu, arī 
man savulaik bija pārliecība, ka 
skaistākā balss ansamblī noteik -
ti pieder pašam komponistam, 
bet nē – grāmatā atkal atgādināts, 
ka patīkamā tenora īpašnieks 
bija Fēlikss Ērmanis, bet Vilnis 
dziedāja baritonu, un basu, rei-
zēm diezgan negribīgi pievie no-
jās jauniņais, priekšlaikus Mūžī-
bā aizsauktais Mārtiņš Ērmanis. 
Viņam sekoja Fēlikss, un no tri-
jotnes svētku reizē klātesošos 
video sveicienā varēja uzrunāt 
tikai Baumanis. Viņš grupas Du -
cele uzņemšanos jaunās skaņās 
publikai celt priekšā Trīs no Pār-
daugavas dziesmas nosauca par 
dēku, novēlot Ducelei – suitu 
mē  lē divričiem – ripot pa ceļa 
saulaino pusi.

Tagadējā Ducele ir atvasi nā-
jums no savulaik visai iecienītās 
grupas Vecās mājas, kas ar tau-
tasdziesmu programmu ciemo-
jusies arī ASV. Tās divi dalīb-
nieki – Arnis Veisbārdis un An -

dris Alviķis – apaudzējuši „ske-
le tu” ar jaunu miesu, proti, ie -
saistījuši vēl pāris mūziķu. Gru-
pa pirms pāris gadiem sāka savu 
darbību ar jau iepriekš skandēto 
folkloru, tad pamazām meklēja 
jaunu repertuāru, līdz izraudzī-
jās Trīs no Pārdaugavas, to sauk-
dami par misiju – neļaut aiz -
mirst šo patriotisko repertuāru. 
To, vai latvieši vēl atceras šo 
dzies mu vārdus, Ducele uzzinās 
koncertos vairākās pilsētās, un 
tie iecerēti kā teatrālizēti uzve-
dumi. Kas attiecas uz jaunajiem 
aranžējumiem, tad tie ir daudz 
blīvāki nekā Trīs no Pārdaugavas 
pieklusinātās ģitāras. Toreiz tieši 
šāds instrumentārijs un jaukās 
balsis viņu mūziku lieliski atšķī-
ra no pompozās padomju estrā-
des, kas dārdēja pa radio. Tagad 
pieliktas klāt bungas un taus - 
tiņ instrumenti, vairāk tuvinot 
priekš nesumu deju vakara at -
mo sfērai. Ja koncertā kāds Oliņ, 
boliņ vai Kaimiņš dzirdēs pirmo-
reiz, varēs vismaz plaukstas sist 
taktī līdzi! Un, kas zina, varbūt 
Ducele Viļņa Baumaņa dziesmas 
reiz aizvedīs pāri okeānam, lai 
nospēlētu pašam autoram. 

Grāmatu varat iegādāties 
www.micrec.lv Ar nosūtīšanu pa 
pastu uz Jūsu mājām palīdzēs 
redakcija. Rakstiet mums!

(Turpināts no 14. lpp.)

Mūzicē "Ducele" – ar "Trīs no Pārdaugavas" šarmu



LAIKS 2020. gada 24. oktobris  – 30. oktobris16

KRUSTVĀRDU MĪKLASastādījis KĀRLIS PĒTERSONS

Krustvārdu mīklas 
(Nr. 39) atrisinājums
Līmeniski. 1. Triks. 4. Bākas. 

6. Armanda. 7. Statuss. 8. Later-
na. 10. Garibaldi. 13. Svitene. 15. 
Sieksta. 17. Tiesa. 19. Kamzolis. 
20. Aseptika. 21. Amata. 23. De -
bijas. 26. Metrese. 29. Karantīna. 
30. Skarene. 31. "Indrāni". 32. 
Neirons. 33. Ausma. 34. Aiova. 

Stateniski. 1. Traperi. 2. Sa -
skare. 3. Karabīne. 4. Balādes. 5. 
Sarenes. 7. Smūls. 9. Abaka. 11. 
Lektorijs. 12. Terapeits. 14. Va -
kance. 16. Teikums. 17. "Toska"’. 
18. Abava. 22. Avantūra. 23. 
Daims. 24. Barkava. 25. Slavena. 
26. Mantisa. 27. Erevāna. 28. 
Ekeri.

Līmeniski.  7. Paaugstinājumi, 
pultis lektoriem. 8. Salikt atbil-
stoši pieņemtajai kārtībai. 10. 
Pa  stiprināti izdalīt kādu sekrē -
tu. 11. Sens krievu mūzikas in -
struments. 13. Klaiņot. 14. Ūdens 
ņemšanas vietas. 15. Vācu au -
tomobiļu marka. 16. Vienkāršais 
mechanisms. 18. Dzīvojamā tel-
pa. 20. Neliels krustziežu dzim-
tas augs. 23. Svinīgi pasākumi 
mācību iestādēs. 25. Valsts gal -
vaspilsēta Eiropā. 27. Nevaja dzī-
gi. 28. Karpu dzimtas zivs. 29. 
Pilsēta Ukrainas dienvidos. 30. 
Franču rakstnieks (1828-1905). 
33. Darbības vieta brāļu Kau-
dzīšu romānā "Mērnieku laiki". 
34. Siena, kas atrodas virs celtnes 
galvenās dzegas. 36. Ganas nau-

das vienība. 37. Latviešu glezno-
tājs (1896-1944). 38. Reģistrā-
cijas apliecības. 40. Šacha figūra. 
43. Speciāli atlasīts komplekts. 
45. Zema zēnu vai sieviešu balss. 
47. Lūk! 48. Tēls j. Raiņa lugā 
"Zelta zirgs". 49. Reliģisks grupē-
jums. 50. Daiļuma cienītāji. 51. 
Medicīniskas iestādes. 52. Dru -
patas.

Stateniski.1. Sporta sacīkšu 
sākuma moments. 2. Šūšanas 
piederumi. 3. Patiesas, nevilto-
tas. 4. Salikteņu pirmā sastāvdaļa 
ar nozīmi "zvaigžņu". 5. Krūm-
veida vītoli. 6. Vilkt cenšoties 
iztaisnot. 7. Katli ar gaŗu rokturi. 
9. Pūšamais mūzikas instru-
ments. 11. ASV Na  cionālā aero-
nautikas un kosmosa apgū ša nas 

pārvalde (abrev.). 12. 
Vītolu dzimtas koks. 
17. Indiāņu cil tis. 19. 
Skaņdarbs vienam iz -
pildītājam. 21. Pilsēta 
Kurzemē. 22. Kon-
takts. 23. Vidus āzi jas 
tautu dzejnieks, im -
pro  vizētājs. 24. Svē ti 
putni Senajā Ēģiptē. 
25. Kuģu piestātnes. 
26. Tēls P. Čaikovska 
baletā "Gulbju ezers". 
31. Īpatnību kopums, 
kas piemīt sevišķi tā -
lām aizjūras zemēm. 
32. Veci. 34. Vīrieša 
vārds (novembrī). 35. 
Aukstie ieroči. 38. Stā-
voklis šacha spēlē. 39. 
Tebras un Durbes 
kop tekupe. 41. Dau-
ga  vas pieteka. 42. Sa -
saistīt. 43. Neliels pār-
traukums intensīvā 
darbā. 44. Kaulaudu 
iekaisums. 46. Rotaļa, 
kuŗā spēlētāji met 
viens otram stīpu ar 
nūjiņu palīdzību. 47. 
Policista gumijas nūja.
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40 41 42 43 44

45 46 47

48 49 50

51 52

15. oktobrī Valsts prezidents 
Egils Levits Rīgas pilī bija pul-
cējis vienkopus gan valodnie -
kus, literātus, mācībspēkus, gan 
arī par valsts valodu atbildīgo 
institūciju pārstāvjus –, lai me k   -
lē tu risinājumus, kā uzlabot 
valsts valodas polītiku un kā 
veicināt mūsu lingvistisko uz -
vedību dažādās dzīves jomās. 

Atklājot diskusiju “Tēmturis – 
valsts valoda”, Levits uzsvēra, ka 
valsts valoda ir viens no neaiz-
skaramiem Satversmes kodola 
elementiem, kam ir visaugstā-
kais konstitūcionālais statuss. 
Prezidents uzskata, ka kopīgiem 
spēkiem ir jāpanāk, lai skolēni 
latviešu valodu pārzinātu dziļākā 
līmenī nekā tas notiek ģimenē 
vai, komunicējot ar draugiem. 

Prezidents atzina, ka liela loma 
valsts valodas stiprināšanā ir 
masu medijiem un ka valsts at -
balsts būtu jādod tiem komerc-
medijiem, kuŗi izpilda kvalitātes 
priekšnoteikumus pareizas lat-
vie šu valodas lietojuma ziņā. 
“Vērtējot, kuŗi būtu tie mediji, 
kas būtu cienīgi saņemt valsts 
atbalstu, kā vienam no būtiskiem 
nosacījumiem vajadzētu būt arī 
valsts valodas kvalitātei,” sacīja 
Levits. Viņš uzskata, ka latviešu 

Kā stiprināt valodu pašu zemēMĀRA LIBEKA (LA)

valoda ir jāstiprina, jo savu nor-
mālo statusu, kādam tam vaja-
dzētu būt, valsts valoda vēl nav 
sasniegusi. 

Prezidents arī rosināja darīt 
visu iespējamo, lai latvieši ne -
tiktu diskriminēti darba tirgū. 
Piemēram, varbūt varētu rīkot 
sociālās kampaņas, kas palīdzētu 
cilvēkus pārliecināt, ka “runāt 
latviešu valodā ir stilīgi”.

Valodniece Vineta Poriņa, pie-
vēršoties latviski runājošo cilvē-
ku diskriminācijai darba tirgū, 
pastāstīja, ka Nodarbinātības 
valsts aģentūras mājaslapā inter-
netā patlaban atrodamas 500 
vakances, kur tiek prasītas krie-
vu valodas zināšanas – gan kopā 
ar valsts valodu, gan arī atsevišķi. 
Piemēram, sabiedrības veselības 
speciālistam Rīgas 1. slimnīcā 

līdzās latviešu valodai labā līme-
nī jāprot arī krievu valoda. Viņa 
pievērsās arī temai par medi-
ķiem, kuŗi neprot tik labā līmenī 
krievu valodu, lai spētu sazinā-
ties ar Latvijas iedzīvotājiem pa -
cientiem, kuŗi savukārt nezina 
valsts valodu. Fonds “Krievu pa -
saule” rīkojot kursus medicīnas 
augstskolu studentiem, lai viņi 
varētu komunicēt ar saviem pa -
cientiem. “Šogad Rīgas Stradiņa 
universitāte piedāvā kursus stu-
dentiem, lai viņi varētu apgūt 
kur sus medicīnas terminoloģi -
jā, savukārt Latvijas Universitāte 
rīko studentiem krievu valodas 
kursus,” pastāstīja Poriņa. Viņa 
aicināja veidot apmācības pro-
grammu krievu-latviešu valodas 
tulkiem, kas varētu strādāt slim-
nīcās un palīdzēt mediķiem ko -
munikācijā ar slimniekiem.

Viens no diskusijas aspektiem 
bija arī valsts valodas un infor-
mācijas technoloģiju saskarsme. 
Uzņēmuma “Tilde” valdes priekš-
sēdis Andrejs Vasiļjevs norādīja, 
ka lielākais izaicinājums gan lat-
viešiem, gan igauņiem un lietu-
viešiem būšot tas, lai “mākslīgais 
intelekts” zinātu ne tikai lielās 
valodas, bet arī latviešu un citas 
ne tik lielas valodas. “Latviešu 
valodai nekad nav bijis tik stingrs 
statuss kā patlaban, jo Latvija ir 
arī Eiropas Savienības valsts, un 
tas dod iespēju risināt valodas 
jautājumu jau Eiropas līmenī. 
Tas dod iespēju ne tikai Latvijā 
rūpēties par latviešu valodu, bet 
arī lēmumu pieņemšanas cen-
tros Briselē, Luksemburgā un 
Strasbūrā,” atzina Vasiļjevs un 
uzsvēra, ka Latvijā atšķirībā no 
Lietuvas un Igaunijas joprojām 
nav izstrādāta digitālo techno lo-
ģiju valsts valodas programma.

Publiciste Rudīte Kalpiņa ai  ci-
nāja klātesošos polītiķus – izglī-
tības un zinātnes ministri Ilgu 
Šuplinsku, kultūras ministru 

Nau ri Puntuli un tieslietu mi -
nistru Jāni Bordānu – nekavē -
ties ar valsts valodas stiprinā-
šanas ilgtermiņa plāna izstrādi 
un rīcības polītiku, jo latviešu 
valodas kvalitāte zūd mūsu acu 
priekšā kā kūstošs ledus gabals. 
Ministre Šuplinska gan skaid-
roja, ka patlaban apspriešanai 
sabiedrībā ir nodotas valsts va -
lodas polītikas pamatnostādnes 
un ka tās palīdzēšot nostiprināt 
latviešu valodas pozīcijas un sa -
bied rības lingvistisko uzvedību.

“Manuprāt, ir trīs atslēgas 
vārdi, lai stiprinātu valsts valodu 
pašu zemē: šī apziņa jāveido ģi -
menēs, skolās un augstskolās. 
Situācija jau tuvojas kritiskai 
robežai. Ikšķilē man iet gaŗām 
Latvijā auguši pusaudži, un es 
dzirdu, ka viņi sarunājas anglis-
ki. Ir nepieciešama valodas pa -
triotisma programma, kuŗu īste-
no gada gaŗumā. Sarunājoties   
ar jauniešiem, man radies ie -
spaids, ka viņiem neviens nekad 
nav stāstījis ne par latviešu valo-
das nozīmi Latvijas valsts tap-
šanā, ne par valodu kā cilvēku 
un valsts identitātes serdi, ne arī 
par tās kulturālo pašvērtību un 
unikālitāti. Ka latvieši ir atbil -
dīgi savas valodas priekšā un ka 
valodai nav tikai un vienīgi sa -
dzīves funkcija, ka valodas pa -
tieso vērtību pasaulē nenosaka 
runātāju skaits,” sacīja dzejniece 
un publiciste Liāna Langa.

Praksē latviešu valoda ir no -
stiprinājusies jomās, ko ir iespē-
jams rēgulēt ar likumu palīdzī -
bu – oficiālajā jeb formālajā ko -
mūnikācijā valsts pārvaldē, paš-
valdību iestādēs, izglītības sistē-
mā. Taču diskusijā tika izgais-
motas arī negātīvās tendences 
tajās jomās, kas nav rēgulējamas 
ar likumu, kur valodu lietojumu 
nosaka valodas lietotāju ling vis-
tiskā attieksme.

Padevība no pašu latviešu puses
No Valsts prezidenta Egila Levita uzrunas, atklājot dis-

kusiju “Tēmturis – valsts valoda”: 
“Esmu rosinājis Saeimu 15. oktobri pasludināt par Valsts 

valodas dienu. Šādas īpa šas Valsts valodas dienas tradicijas 
iedibināšanas nolūks ir, pirm kārt, veicināt labāku izpratni 
sabiedrībā par valsts va  lodas lomu un tās konstitucionālo 
nozīmi. Otrkārt, pie vērst uzma nību valodas polītikai, 
piemēram, katru gadu šajā dienā būtu jāizvērtē, kāda ir biju-
si valodas polītika līdz šim, kādi ir tās uzdevumi nākotnē. 
Treškārt, arī veicināt valsts valodas pre  sti žu un pievilcīgumu 
dažādās sabiedrības grupās. [..] 

No vienas puses, latviešu valodu kā valsts valodu joprojām 
nomāc spēcīgs un dzīvīgs padomju okupācijas laika pār-
krieviskošanas mantojums. Otrkārt, īpašs servilisms jeb 
padevība no pašu latviešu puses brīvprātīgi un bez vaja-
dzības situācijās, kur normāli būtu lietot latviešu valodu, 
pāriet uz citu valodu. Tātad šie divi faktori ietekmē to, kā 
valsts valoda praktiski tiek lietota. 

Vēl īpašs jautājums: arvien vairāk intereses un prasmes 
rodas informātīvajā telpā ārpus latviešu satura un latviešu 
informātīvās telpas, un, protams, tur tiek lietotas citas valo-
das. Jauniešu vidū šī tendence ir īpaši pamanāma. [..] 

Situācija ir jāanalizē un jāuztver ļoti nopietni. Mums 
daudz aktīvāk ir jāveido latviešu valodas attīstības polītika, 
un tā ir jāsamēro ar mūsdienu riskiem un izaicinājumiem.

Dzejnieks un literātūrzinātnieks Jānis Vādons (no labās) 
Valsts prezidenta Egila Levita rīkotajā diskusijā Rīgas pilī
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S P O R T S

(Turpināts  20. lpp.)

MINEAPOLES UN ST. PAULAS LATVIEŠU 
DRAUDZE MEKLĒ PILNA LAIKA MĀCĪTĀJU

2020. g. 1. oktobrī
Mineapoles un St. Paulas latviešu ev. lut. 

draudze, 300 locekļu sastāvā, kas aktīvi dar-
bojusies kopš dibināšanās 1951. gadā un, kas 
pieder pie Latviešu Evaņģēliski Luteriskās 
Baznīcas Amerikā (LELBA), meklē pilna 
laika mācītāju – vēlams tāds/a, kas pieder 
LELBĀL.

Dievkalpojumi notiek katru svētdienu ar 
caurmērā 50 dievlūdzējiem, kuŗos reizēm 
piedalās Draudzes koris vai mūzikālā sla -
vēšanas grupa “Mineapoles Dvēsele”. Kopš 
Covid-19 pārraidām savus dievkalpojumus 
arī virtuāli – to vēlamies turpināt. Priecā-
jamies par draudzes jaunākajiem locekļiem, 
kuŗi reiz mēnesī pulcējas svētdienas skolā. 

Draudzes dāmu saime ik svētdienas 
rūpējas par sadraudzības stundu, kas seko 
dievkalpojumam. Neizpaliek viņu rīkotie 
tirdziņi vai citi līdzekļu vākšanas pasākumi 
dažādām labdarības organizācijām, ieskaitot 
vietējām. Sīkāka informācija par draudzes 
darbību pieejama draudzes mājaslapā: www.
mndraudze.org

Draudzes dievnams ir pašu īpašums – 
vēsturiska norvēģu luterāņu celta baznīca 
netālu no Mineapoles pilsētas centra. 
Draudzes telpas izmanto Minesotas latviešu 

sabiedrība. Pulcējās latviešu sestdienas skola 
40 bērnu sastāvā, darbojas kreditsabiedrība, 
notiek koncerti, teātŗa izrādes un citi laicīgi 
sarīkojumi.

Mācītāja/as atbildībā ir: dievkalpojumi –
pārsvarā latviešu valodā, bet daļas arī angļu 
valodā, pastorālie pienākumi, ieskaitot 
kazuālijas (kristības, iesvētības, laulības, 
bēres), slimnieku un vecāko ļaužu ap  mek-
lēšana. Mācītājam/ai jāpalīdz draudzei augt 
kristīgā ticībā, cerībā un mīlestībā, un tā 
nolūkā jāpiedāvā Bībeles stundas, iespējas 
pārrunām, jāsagatavo jaunus draudzes lo -
cekļus iesvētībām, jāmāca Ticības mācība 
latviešu sestdienas skolā. Mācītājam/ai jāat-
balsta Minesotas latviešu sabiedrība ar savu 
klātbūtni un jāveicina sakari ar vietējām 
amerikāņu draudzēm un organizācijām. 
Technoloģijas prasme ir ļoti vēlama. Jā tādas 
nav, tad sagaidām, ka mācītājs/a būtu 
atvērts/a to apgūt.

Atalgojumu pielāgosim mācītāja/as piere-
dzei un spējām. Draudze apņemas palīdzēt 
sarūpēt veselības apdrošināšanu, dot ie -
maksu pensijai, maksāt rezidences izdevu-
mus, segt noteiktu summu garīgu grāmatu 
iegādei un izglītības papildināšanai. Mācī-
tāja/s rīcībā būs draudzes automašīna.

Lūdzam kandidātus pieteikties līdz 2020. g. 1. decembrim,
iesūtot CV (Curriculum Vitae) kopā ar pavadvēstuli

LELBA vidienes apgabala prāvestei Dr. Sarmai Eglītei, eglite3@gmail.com
458 Lake Forest Drive, Bay Village, OH, 44140-2511.

4827-2377-4669, v. 1

Dāvis Bertāns 
izpelnījies lielu 

atzinību
Ziemeļamerikas medija The 

Athletic apskatnieks Freds Kacs 
uzskata, ka Dāvis Bertāns ir 
viens no labākajiem snaiperiem 
Nacionālajā basketbola asociā-
cijā (NBA).

// FOTO: AP/Scanpix

Martins Dukurs

Sanita Pušpure // FOTO: Detlev 
Seyb / worldrowing.com

27 gadus vecais Bertāns pirms 
iepriekšējās sezonas no Sanan-
tonio Spurs pārcēlās uz Vašing-
tonas Wizards komandu, kuŗā 
kļuva par vienu no uzbrukuma 
līderiem. Šobrīd viņš neiero-
bežoti ir brīvais aģents. Par viņa 

pakalpojumiem interesējas vai-
rā kas NBA komandas, tostarp 
Atlantas Hawks. Iepriekš Vašing-
tonas kluba ģenerālmenedžeris 
Tomijs Šepards vairākkārt uz -
svēris, ka Wizards starpsezonas 
prioritāte ir nosargāt Bertānu 
komandas sastāvā. Par vienu no 
NBA labākajiem snaiperiem tiek 
uzskatīts Klejs Tompsons no 
Goldensteitas Warriors koman-
das. Kacs norādīja, ka Bertāns ar 
Warriors zvaigzni ir vienā lī -
menī, turklāt abi spēlētāji izpilda 
tālus trīspunktu metienus un ar 
augstu reālizācijas procentu.

Bertānam pēc šīs sezonas 
noslēdzās divu gadu līgums par 
14 miljoniem ASV dolaru. Jau -
nais līgums viņam būs krietni 
ienesīgāks. Bertāns pagājušajā 
sezonā NBA rēgulārajā čem-
pionātā 54 spēlēs vidēji spēlē 
Wizards komandas rindās guva 
15,4 punktus un izcīnīja 4,5 
atlēkušās bumbas. Domājot par 
nākotni, jauno līgumu, viņš iz -
laida sezonas izskaņu Orlando 
“burbulī”. Pats basketbolists sep-
tembrī norādīja, ka novembŗa 

beigās varētu būt zināms, uz 
kuŗu komandu viņš dosies. Kacs 
podkāstā Locked On Hawks uz -
svēra, ka Bertāns ir viens no līgas 
labākajiem snaiperiem no tālās 
distances un viņš šosezon ir ļoti 
pieprasīts spēlētājs.

Īrijas latviete 
triumfē
Eiropas 

čempionātā
Polijas pilsētas Poznaņas ap -

kaimē noslēdziess Eiropas čem-
pionāts akadēmiskajā airēšanā. 
Pērnā gada čempione, Īrijas lat-
viete Sanita Pušpure (38) atkal 
izcīnīja pirmo vietu.

2018. un 2019. gada pasaules 
čempione Pušpure šogad neva-
rēja aizstāvēt savus titulus, jo 
augustā ieplānotais pasaules čem-
 pionāts Slovēnijā koronavīrusa 
pandēmijas dēļ tika atcelts jau 
aprīlī. Iekļūstot pērnā gada PČ 
finālā, Īrijas latviete nopelnīja 
ceļazīmi uz Tokijas Olimpis ka-
jām spēlēm, kas pēcāk tika pār -
celtas uz 2021. gadu. Pērn viņa 
tika atzīta par Īrijas gada spor-
tisti. 2004. gadā Santa Pušpure 
kā Latvijas pilsone ieguva pa -
saules Universiādes čempiones 
titulu. 2006. gadā šī latviete pār-
cēlās uz Īriju. Londonas Olim-
piskajās spēlēs kā Īrijas pilsone 
viņa izcīnīja 13. vietu, arī Riode-
žaneiro spēlēs viņa ierindojās 13. 
vietā. Latviju šajā čempionātā 
pārstāvēja tikai vieglā svara div-
nieks Olga Svirska/Evita Bole, 
ierindojoties 11. vietā.

Pēdējo gadu Latvijas labākā 
airētāja Elza Gulbe (27) ir pār -
traukusi sportistes karjēru. Vie-
nīgā reize, kad viņai izdevās pār-
 spēt Pušpuri, bija 2016. gada Ei -
ropas čempionāta finālā – sarež-
ģītos apstākļos Latvijas latviete 
izcīnīja karjēras lielāko panāku mu, 
nopelnot sudraba medaļu.

Martins Dukurs 
bažīgs par

Pasaules kausa 
sezonu

Ņemot vērā Covid-19 pan dē-
miju un vairāku vadošu sportis-
tu nepiedalīšanos sacensībās, 
pasaules un Latvijas skeletona 
leģenda Martins Dukurs sarunā 
ar Sporta centrs.com pauda bažas 
par gaidāmās Pasaules kausa 
(PK) sezonu.

Jaunā PK sezona bobslejā un 
skeletonā novembŗa otrajā pusē 
sāksies ar divu nedēļas nogaļu 
sacensībām Siguldā, bet pēc tam 
atlēti ar savām komandām do -
sies uz Īglsas trasi Austrijā.



LAIKS 2020. gada 24. oktobris  – 30. oktobris18

(Turpināts  19. lpp.)

S A R Ī K O J U M I

IVARS GALIŅŠ

VEIKSMĪGS SAVA CEĻA GĀJĒJS
Bostonā miris Aivars Galiņš

Ir grūti rakstīt par savu 
brālēnu. Ne tikai radniecības 
dēļ, bet tāpēc, ka mūsu mūža ceļi 
cieši savijušies jau no bērnības, 
no Vācijas nometnēm un Ame-
rikas. Vēl grūtāk būtu nerakstīt. 
Aivars pieder tai pastarīšu pa -
audzei, kas Latviju atstāja vēl kā 
mazi bērni. Daudzi no tiem 
nevēlējās sekot vecāko brāļu vai 
māsu priekšzīmei, iesaistoties 
latviešu sabiedrībā. Iemeslu jau 
netrūka. Bet bija arī tādi, kas ne 
tik vien sekoja, bet vēlējās ve  cā-
kos gadu gājumus pārspēt. Šai 
grupai jāpieskaita Aivars Galiņš. 
Pēc Bostonas universitātes in -
ženieŗu fakultātes beigšanas, 
Aivars palika strādāt sava tēva 
uzņēmumā, kas būvēja virtuves 
iekārtas. Šajā laika posmā viņš ar 
tēvu un brāli palīdzēja būvēt 
altāŗus un virtuves iekārtas  
Trim  das draudzei Bostonā un 
draudzes lauku īpašumā Pie -
saulē. Tālākā dzīves posmā viņš 
kļuva par vairāku amerikāņu, 
italiešu un franču lielfirmu pār-
stāvi. Tomēr lielākais ganda rī-
jums bija iepazīstināt Amerikas 
uzņēmējus ar Latvijas Finieŗa 

Aivars Galiņš Elvisa Preslija lomā Trimdas 
draudzes sarīkojumā

ražojumiem. Viņa nopelns, ka 
daudzi dārgie dzīvokļi Bostonā 
un Ņujorkas Manhatenā, var 
lepoties ar Latvijas Finieŗa ražo-
tajām vituves iekārtām. Aivara 
latviskās dzīves iesaiste sākās ar 
Bostonas DV sporta kopu, gal-
venokārt ar tās volejbola ko  -
mandu. Vēlāk tā bija galvenokārt 
saistīta ar Trimdas draudzi un 
Piesauli. Aivars nemīlēja ama-
tus, bet gluži izvairīties nevarēja. 
Tā tika ievēlēts draudzes Padomē 
kā būvkomisijas priekšnieks, par 
revidentu Piesaules Labvēļu sa -
biedrībā un biedrībā ALTS.  
Aivars gandrīz vienpersoniski 
paveica Piesaules ezera rekon-
strukciju un tā padziļināšanu, 
izkārtojot kontraktus, štata un 
vides aizsardzības (EPA)) at  ļau-
jas un kaimiņu piekrišanu. Tas 
ne tikai prasīja milzīgu laika 
ieguldījumu, bet arī diplomātiju. 
Viņa stiprākais balsts bija dzīves 
biedre Maija (Grinbergu ģime-
nes pastarīte). Kad viņa tika 
ievēlēta par dāmu komitejas va -
dītāju, Aivars kļuva par draudzes 
nama nekronētu karali, veik-
dams darbus, kur citkārt būtu 

bijis jāmeklē speciālisti. Aivars 
bija populāra persona draudzes 
sarīkojumos. Bieži vadīja izsoles, 
tāpat bija labākais tirgotājs drau-
dzes tirdziņos. Vienā sarīkojumā 
viņš tēloja Elvisu Presliju, un ne 
viens vien noticēja, ka ieradies 
pats mākslinieks. Viņš arī bija 
izcils stāstītājs un balsu atdari-
nātājs. Aivaram bija izteikti uz -
skati polītikā un viņš nekad 
nevairījās iesaistīties pārrunās 
un diskusijās. Kad bijām kopā 
amerikāņu sabiedrībā, kas mani 
sauca par Aivaru, vienmēr aiz -
rādīja, ka viņš ir tas īstais Aivars. 
Aivaram bija lemts pa skuju ceļu 
pavadīt māti Alvīni, tēvu Jāni, 
māsu Dzidru, māsas vīru Jāni un 
savu brāli Jāni. Tagad pa to viņš 
aizgājis pats. Ir neticami grūti 
sevi pārliecināt, ka viņa vairs 
nav, ka slimība var nokaut tik 
daudz enerģijas un dzīves prieka. 
Bieži dzirdam sakām, ka viens 
cilvēks jau neko daudz nevar. 
Atceroties un pieminot Aivaru 
Galiņu, jāliecina, ka viens cilvēks 
spēj paveikt ļoti daudz.

SARĪKOJUMI
Redakcija lūdz lasītājus 

sazināties ar sarīkojumu un 
dievkalpojumu rīkotājiem, 
precīzējot, vai paredzētie 
sarīkojumi notiks, vai tie ir 
atcelti! 

  
LOSANDŽELOSA (CA)
Losandželosas latviešu namā 

(1955 Riverside Dr., Los An -
geles, CA 90034). Mūsu drau-
dze vēl nedrīkst rīkot dievkal-
pojumus Losandželosā.

SIETLA (WA)
Sietlas latviešu sabiedriskais 

centrs (11710 3rd Ave. N. E.
Seattle, WA98125). Mājas lapa: 
www.seattlelatviancenter.com

SV. PĒTERSBURGA (FL)
Sv. Pētersburgas latviešu 

biedrība (5220 Brittany Dr. S, 
Apt. 1410, St.Petersburg, FL 
33715), tālr: 727-8272338.

Uzmanību! Mainījusies bied-
rības Facebook lapa, lūdzam 
sekot mūsu jaunajai lapai “Lat-
viesu Biedriba St. Petersburg 
FL”. Sīkāku infomāciju par pa -
sākumiem var uzzināt Bied rī-
bas Facebook lapā vai zvanot 
Dacei Nebarei Tel: 917-755-
1391 

Svētdien, 15. novembrī, 
plkst. 15:00 (3 pm) Fort 
DeSoto Park, 3500 Pinellas 
Bayway S, St. Petersburg, FL 
33715, nojume Nr.14. Pasā kums 
veltīts Latvijas Valsts Prokla-
mēšanas gadadienai. (Sīkāka in -
formācīja sekos) Biedrība visus 
cienās ar uzkodām, svētku 

kliņģeri un ar bezalkohol-
iskiem dzērieniem. Uzmanību! 
Sakarā ar šī brīža pandēmijas 
situāciju un esošajiem FL štata 
likumiem, pasākuma daībnieku 
skaits parkā ir ierobežots līdz 
50. Lūgums pieteikties laiku 
zvanot Dacei Nebarei: 917-
755-1391.

TĒRVETE
Valdes sēdes – katru ceturtdi-

enu 19:30 Centrā. Pensionāru 
sanāksmes pirmdienās, 13:00, 
Info: 514-992-9700. www.ter-
vete.org

ZIEMEĻKALIFORNIJA
(425 Hoffman Ave, San Fran-

cisco), Info: www.zklb.word-
press.com, ZKLB sekr. un in -
formāc.daļas vadītāja Una Vei -
lande tālr.: 408-813-5104, e-pasts: 

una.veilande@gmail.com.

DIEVKALPOJUMI
• Bostonas latv. ev. lut. 

Trimdas dr: (58 Irving st, 
Brookline MA 02445). Info: 
617-232-5994, e-pasts: bosto-
nas-trim dasdraudze@gmail.
com, tālr: 617-232-5994. Māc. 
Igors Safins. Tālr.: 617-935-4917. 
E-pasts: igorssafins@gmail.com. 

Dievkalpojumi tiek elek-
troniski piesūtīti draudzes 
locekļiem. Tāpat Bībeles stun-
du pārrunas. Lūdzu sekot 
iknedēļas draudzes ziņām.

• Čikāgas latv. ev. lut. Ciānas 
dr.: (6551 W Montrose Ave, 
Chicago IL 60634), tālr.: 773-
725-3820; e-pasts: cianasdrau-
dze@gmail.com; www.face-

book.com/ Čikāgas-Ciānas drau-
dze 255043897965234. Dievk. 
Notiek svētdienās 10:00. Pēc 
dievk. kafijas galds. Māc. 
Gundega Puidza, tālr. birojā: 
773-736-1295; mājās: 708-453-
0534, E-pasts: puidza@yahoo.
com.

• Čikāgas latv. ev. lut. Sv. 
Pēteŗa dr: (450 Forest Preserve 
Dr, Wood Dale IL 60191). Tālr.: 
630-595-0143. Māc. Ojārs Frei-
manis. Dr.pr. Uldis Pūliņš. 
Dievk. notiek svētdienās 10:00. 
Pēc dievk. kafijas galds.

• Čikāgas latv. baptistu dr: 
(820 Ontario St, Oak Park, IL 
60302). Māc. Oļģerts Cakars. 
Tālr.: 708-383-5285. 

Šogad Brīvdabas mūzeja 50. 
Latviešu tautas lietišķās māk-
slas darinājumu gadatirgus 
(ar Luminor bankas atbalstu) 
notiek tiešsaistē. Vietnē www.
egadatirgus.lv iespējams at -
balstīt vietējos ražotājos, ap -
skatot un iegādājoties kādu 
no teju 2000 produktiem. 
E-gadatirgus rīkotāji piedāvā 
iepazīties ar interesantiem 
vietējo amatnieku darinā ju-
miem, kas būs praktiski no -
derīgi saimniecībā vai kā 
dāvana svētkos. 

Koks un tāss: mājsaimnieces 
gramu “špikeris”

Mājsaimniecēm, kam patīk 
rosīties virtuvē, noderēs prak-
tisks “špikeris”, kuŗā ieskatīties, 

Seši interesanti un praktiski darinājumi,
ko var iegādāties Brīvdabas mūzeja e-gadatirgū 

lai pārliecinātos, cik gramu 
dažādu produktu ir vienā glāzē, 
ēdamkarotē vai tējkarotē. Jel-
gavas uzņēmums “Sidrabkoks” 
piedāvā koka dēlītis ar “špikeri”.

tojamos kosmētikas noņem-
šanas “aplīšus”, kas darināti no 
mīkstas un ekoloģiski audzētas 
filcētās kokvilnas. Katram ap -
lītim ir piešūta arī kokvilnas 
lentīte ērtākai turēšanai rokās, 
kā arī lina maisiņš uzglabāšanai. 

Rotas: līgavas kronis
Kroni mēdz dēvēt par vienu 

no spēka simboliem. Sievietēm, 
kuŗas plāno tautiskas kāzas, 
iespējams iegādātie jau gatavus 
vai pēc individuāla pasūti nā-
juma izgatavotus līgavu kroņus. 
Izmantotie materiāli kroņu da -
rināšanā ir žakarda, tilla un 
samta audums, stikla, dabīgā ak -
mens, metalla un akrila pēr  lī-
tes, kā arī furnitūra un stieples. 
Kroņus ar rūpību un sirsnību iz -

gatavo rokdarbniece Daiga Veisa.
Rotaļlietas: papīra lelles
Dizaineres Agneses Fūr ma-

nes radītās “Claudia” papīra 
lelles tika veidotas kā izzinošs 
un izglītojošs materiāls par 
Latvijas novadu etnografiska-
jiem tautastērpiem. Ar krāšņām 
papīra lellēm projekta autore 
vēlas veicināt gan Latvijā, gan 
ārvalstīs dzīvojošo bērnu un 
jauniešu latviskuma apzinā-
šanos. Lelles ļauj bērniem iz -
veidot pašiem savu rotaļlietu. 

Stikls: lampa kaktusa formā 
Skaista un neparasta interjera 

mīļotajiem patiks dekorātīvs un 
oriģināls gaismas objekts – kak-
tusa formas lampa, ko ra  dījusi 
stikla māksliniece Marta Ģibiete. 

Āda: pastalu darināšanas 
meistarklase

Māksliniece Agrita Krieviņa-
Siliņa, kuŗa Brīvdabas mūzeja 
gadatirgū piedalās jau 30 gadus, 
piedāvā līdzdarboties pastalu 
darināšanas meistarklasē. Dar-
bošanās norit aptuveni trīs 
stundas, un tās laikā katram ir 
iespēja izgatavot pašam savas 
pastalas.

Tekstils: vairākkārtīgi lieto-
jams kosmētikas noņemšanas 
lupatiņas 

Dabas draugi novērtēs zīmola 
“Muscari Linen” daudzreiz lie -
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Mūžībā aizgājis mūsu biedrs

fil! NIKOLAJS ĒVALDS BERKHOLTZ,
ing., 1957 I.

Dzimis 1928. gada 19. aprīlī, Majoros, Latvijā,
miris 2020.gada 14. oktobrī, Ēdinā, Minesotas štatā, ASV

Mūžībā aizgājusi mūsu mīļā Minchenes nometņu 
4. un 5. klases biedrene

VIJA VERĒNA PALDE MOORE
Dzimusi 1934. gada 11. maijā Rīgā,

mirusi 2020. gada 10. septembrī Atlantā, ASV

LETTONIAS KONVENTS un F!P!B!

Mīļā piemiņā viņu paturēs
MAIJA DROBIŠEVSKA MORSCHER, LALITA LĀCE MUIŽNIECE

ZAIGA ALKSNE PHILLIPS UN LAURIS EGLĪTIS

Siti tibi terra levis

Atraisās lapa no koka,
Pieplok zemei un trūd.   
Atraisās gadi un draugi,    
Pamāj, pasmaida, zūd. 
/Rūta Skujiņa/

Iesaukts  Dieva  Valstībā

Atvaļ.  Plkv.  Lts. 
ANDREJS  ROZENTĀLS

Dzimis 1936. gada 3. augustā Rīgā, Latvijā,
izvadīts 2020. gada 5. oktobrī ciemā Latvija, Three  Rivers, Michigan

Tavi labie ciema Pārdaugavas draugi un kaimiņi 
MODRIS, ALICE, SANDRA, CHRIS, IRENE, GUNDARS, ĀRIJS.

Kā arī vēl daži no Ansbach nometnes laikiem 
VISOCKI, CIBULSKI, RIKANI, VILEMSONI, U.C.

Paldies! Par mūsu dzīves kopību;
bet atnāca laiks, kad “Tas lielais miers nu klusi – klusi;
Tavai  sirdij  pieskāries.“
Ar labu nakti, Draugs! Un tikai pagaidām.

• Denveras latv. ev. lut. dr.: 
(10705 West Virginia Ave, Lake-
wood, CO 80226). Birojs atvērts 
ceturtdienās no 10:00 līdz 
14:00. E-pasts: reglite@aol.com 
Dievk. notiek svētdienās 9:30. 
Pēc dievk. sadraudzība.

• Detroitas Sv. Paula latv. ev. 
lut. dr.: (30623 W. Twelve Mile 
Road, Farmington Hills, MI 
48334). Dievk. notiek svēt die-
nās 10:00. Seko sadraudzības 
stunda.

• Dienvidfloridas latv. ev. 
lut. dr.: Shepherd of the Coast 
Luth. Church (1901 E Commer-
cial Blvd, Ft. Lauderdale FL 
33308). Info: Ilze Folkmane 
Gibbs, e-pasts: folkmane@hot-
mail.com Info: Andrejs Jugs, 
tālr.: 561-447-9050. Dievk. no -
tiek 14:00. Pēc dievk. visi lūgti 
pie kafijas galda!

Dienvidkalifornijas latv. ev. 
lut. dr.: baznīca (1927 Riverside 
Dr., Los Angeles CA 90039). 
Dievkalpojumi notiek plkst. 
11:00. Mūsu baznīcā vēl arvien 
nedrīkst rīkot dievkalpojumus. 
Turpinām izsludināt virtuālos 
dievkalpojumus.

• Džamaikpleinas Trīsvie nī-
bas latv. ev. lut. dr.: Unitarian 
Congregational Parish of Norton 
(2 W Main St, Norton, MA 
02766). Svētdienās 11:00 Dievk. 
ar dievg. Kalpo mācītājs Dr. 
Jānis Keggi, draudzes sekretāre 
Zigrida Kručkova, tālr.: 617-
323-0615.

• Filadelfijas latv. ev. lut. Sv. 
Jāņa dr.:(301 N Newtown Street 
Road, Newtown Square, PA 
19073), tālr.: 6103532227. Māc. 
Ieva Dzelzgalvis

• Grandrapidu latv. ev. lut. 
dr.: Faith Lutheran Church. 
2740 Fuller Ave NE, Grand 
Rapids MI 49505. Tālr: 616-
361-6003. Māc.prāv. Ilze 
Larsen, tālr: 269-214-1010. Dr. 
pr. Ivars Petrovskis, tālr: 616-
975-2705. Dievk. notiek 2x 
mēnesī 10:00. Pēc dievk. kafi-
jas galds.

• Kalamazū latv. apv. ev. lut. 
dr.: (122 Cherry Hill St, Kala-
mazoo MI 49996). Māc. A.Gra-
ham. Dievk. notiek 10:00. Pēc 
Dievk. kafijas galds.

Kalamazū latviešu ev. lut. 
apvienotā draudze seko notei-
kumiem un pašlaik nenotur 
dievkalpojumus baznīcā, bet 
arī mums nav nolemts datums, 
kad dievnamu atkal atvērs.

Svētdienu svētbrīži māc. A. 
Graham vadībā notiek plkst. 
10:00 (pēc Austrumu laika) 
virtuālā vidē. Facebook mājas 
lapa Latvian Lutheran united 
church in Kalamazoo, un You-
tube, atrodot kanālu Latviešu 
apvienotā draudze Kalamazoo.

• Klīvlandes apvienotā latv. 
ev. lut. dr.: (1385 Andrews Ave, 
Lake wood, OH 44107) Drau-
dzes dievk. notiek svētdienās 
11:00. Bībeles stundas notiek 
10:00 katra mēneša otrajā un 
ceturtajā trešdienā. Baptistu 
dr.: Bethel Baptist Church (2706 
Noble Rd, Cleveland 44121) 
Dievk. notiek svētdienās 14:30.

• Linkolnas apv. latv. ev. lut. 
dr.: (3300 C St, Lincoln NE 
68510). Māc. Gija Galiņa, tālr.: 

402-475-8106. Dr.pr. Kārlis 
Indriksons, tālr.: 402-438-3036. 
Dievk. notiek 1.un 4. svētdienā 
10:00. Otrajā svētdienā dievk. 
angļu valodā. Pensionāru saiets 
katru otro ceturtdienu. 

• Mančesteras latv. ev. lut. 
dr.: (21 Garden St, Manchester, 
CT 06040). Dr.pr. Astra Vilin-
skis, tālr.: 413-568-9062.

• Milvoku latv. ev. lut. Sv. 
Trīsvienības dr.: (1853 N 75th 
Str, Wauwatosa WI 53213), 
tālr.: 414-258-8070. Māc. Janis 
Ginters tālr: 2607975695 Drau-
dzes priekšnieks: Andrejs Junge 
tālr: 4144166157 Dievk. notiek 
svētdienās 10:00.

• Mineapoles – St. Paulas 
latv. ev. lut. dr.: (3152 17th Ave 
S, Minneapolis MN 55407). Pēc 
dievk. sadraudzība.

Mineapoles-St. Paulas 
latviešu evaņģēliski luteriskās 
draudzes video dievkalpojumi 
notiek katru nedēļu, tos var 
skatīties mndraudze.org.

• Montrealas latv. Trīsvienī-
bas ev. lut. dr.: Trinity Latvian 
Church (P.O. Box 39, Station 
NDG, Montreal QC H4A 3P7), 
tālr.: 514-992-9700. www.drau-
dze.org vai www.tervete.org 
Dievk. vada dr. pr. Jānis Mateus 
un Vik. Zvirgzds. tālr.: 51448-
12530, e-pasts: prez@draudze.
org. Dievkalpojumi Centrā.

• Ņūbransvikas un Leikvu-
das latv. ev. lut. dr.: Draudzes 
dievnams (12 GatesAve, East 
Brun swick, NJ 08816). Māc. 
Ieva Pušmucāne-Kineyko, tālr.: 
908-638-1101, e-pasts: latvian-
lutheranchurch@gmail.com. 
Dievk. notiek 13:30.

• Ņujorkas latv. ev. lut. dr:
Jonkeru bazn. 254 Valentine 

Ln, Yonkers NY
Salas bazn. 4 Riga Ln, Melville NY
St. Andrew bazn. 335 Rey-

nolds Ave, Parsippany NJ
Seafarers. 123 East 15th Street, 

New York, NY
Priedaine. 1017 State Rte 33, 

Freehold NJ 
Salas bazn. plkst.10.30dievk., 

māc. Saliņš.
• Ročesteras ev. lut. Krusta 

dr.: Atonement Lutheran Church 
(1900 Westfall Rd, Rochester 
NY 14618).

• Saginavas latv. ev. lut. dr.: 
(128 N Elm Str, Saginava, MI 
48602)

Mācītāja Biruta Puiķe-Wilson, 
mob. (269)2675330. Kontakt-
persona Mary Beth Dzirnis, 
mob. (989)781-1163. E pasts: 
dzirnis@chartermi.net

Dievkalpojumi vienreiz mē -
nesī, 1.00 pēcpusdienā, seko 
kafijas galds ar groziņiem.

• Sandiego latv. ev. lut. dr.: 
Ascension Lutheran Church 
(5106 Zion Ave, San Diego, CA 
92120), Dr. pr. Jānis Legzdiņš, 
tālr.: 858-598-5451, e-pasts: 
jlegzdins@san.rr.com. Pēc Dievk. 
kafijas galds.

• Sentluisas latv. ev. lut. dr.: 
Christ Lutheran bazn (#1 Selma 
Ave, Webster Groves, MO 63119). 
Dievk. vadīs Māc. Dace Skudiņa. 
Dr. pr. I. Kalniņa, tālr.: 314 457 
1830, kalninsirene@gmail.com.

• Sietlas ev. lut. dr.: (11710 
3rd Ave. N.E. Seattle, WA 
98125)

Dievkalpojumi notiek 10:30.

Prāveste D. Cilne, tālr.: 206-
674-9600; e-pasts: cilnis@earth-
link.net. Baznīcas mājas lapa: 
www.seattlelatvianchurch.org

• Skenektedijas latv. ev. lut. 
dr.: Trinity Lutheran Church 
(35 Furman St, Schenectady NY 
12308). Diakone Linda Snie-
dze-Taggart.

• St. Pētersburgas latv. ev. 
lut. dr., draudzes mācī tājs Ai -
vars Pelds. 727-368-0935.  Sazi-
nāties ar  Andri Ritumu 727-
797-1911. Sakarā ar vīrusu visi 
šīs vasaras dievkalpojumi un 
Bībeles stundas notiks  Faith 
Lutheran baznīcā, kas atrodas 
2601 49th Street North, St. 
Petersburg, FL.

Dievkalpkojumi svētdienās, 
plkst. 14:00 (2 pm):

Sv. Pēterburgas Latviešu  ev. 
luterāņu Draudzes Ziņas:

Draudzes mācītājs  Aivars 
Pelds, 727-368-0935. Sakarā ar 
vīrusu visi dievkalpojumi  un 
Bībeles stundas notiks  Faith 
Lutheran baznīcā, kas atrodas 
2601 49th Street North, St. 
Petersburg, FL

Dievkalpkojumi svētdienās, 
plkst. 14:00 (2 pm):

1. novembrī
18. novembrī  Valsts svētku 

dievkalpkojums (11:00 am)
Bībeles stundas, svētdienās, 

plkst. 14:00 (2 pm):
25. oktobrī
8. novembrī
• Tērvete – Trīsvienības 

drau  dze: Dievkalpojumi centrā. 
tālr: 514-992-9700, www.
draudze.org. Māc. Zvirgzda 
tālr: 613-400-3288, e-pasts: 
zvirgzds@me.com. Māc. Jānis 
Mateus. 

Toronto – Sv. Jāņa ev. lut. 
latv. dr.: (200 Balmoral Ave, 
Toronto, ON M4V 1J6), tālr.: 
416-921-3327, E-pasts: bazni-
ca@bellnet.ca.Info: www.stjohns-
latvian.ca Māc. Ģirts Grietiņš 
(adrese: 40 Hollyberry Trail, 
North York ON M2H 2S1), tālr: 
6479865604, E-pasts: grietins@
gmail.com. Dr. pr. Kārlis A.
Jansons, tālr.: 9053385613, 
e-pasts: kjan27@gmail.com. 

Pr.vietn. Sibilla Korule. Dāmu 
kom.pr. Maija Sukse, tālr.: 
4162214309.

• Vašingtonas (DC) latv. ev. 
lut. dr.: Draudzes nams (400 
Hurley Ave, Rockville, MD 
20850-3121), tālr.: 301-251-
4151, e-pasts: dcdraudze@gmil. 
com Info: www.dcdraudze.org 
Mācītāja prāv. Anita Vārsberga 
Pāža, mob.tālr.: 301-302-3270, 
e-pasts: macanitavp@gmail.com, 
dr.pr. Dace Zalmane (tālr. 
703/442-8458 un epasts-dzal-
manis@yahoo.com).

***

Lūgums sūtīt 
SARĪKOJUMU un 

DIEVKALPOJUMU 
ziņas uz e-pastu: 

rigaven@aol.com – 
Inese Zaķis – ne vēlāk 

kā PIEKTDIENĀS.
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L AT V I J A S  S P O R T I S T I  L AT V I J Ā  U N  PA S A U L Ē

// FOTO: sporta centrs.com

Jau šobrīd skaidrs, ka vismaz 
sezonas ievadā nestartēs ASV 
sportisti, turklāt Dukurs norā-
dīja, ka, visticamāk, tā būs arī ar 
atlētiem no Ķīnas un Dienvid-
korejas, kur mājo olimpiskais 
čempions Sunbins Juns. “Gata-
vojos kā uz pilnu sezonu. Kā būs, 
to jau redzēsim. Arī starptautis-
kajai federācijai nav nekāda kon-
krēta plāna par tālāko, jo viss 
atkarīgs no vīrusa un kā dalīb-
nieki ievēros sanitāro protokolu,” 
Dukurs sacīja, ka arī bobslejis-
tiem un skeletonistiem sezonas 
laikā rēgulāri būs jāveic pār bau-
des un sacensību laikā jāizvairās 
no drūzmēšanās. “Noteikumi būs 
strikti, bet līdz tam vēl ir jātiek. 
Baidos, ka sezona var pačabēt, 
ņemot vērā, ka atsevišķas nācijas 
jau ir pateikušas, ka nebrauks, 
un ja vēl kāds saslimst ar 
vīrusu...”

Miks Zvejnieks 
uzsācis treniņus 

Alpos
Latvijas labākais kalnu slē po-

tājs Miks Zvejnieks pēc neierasti 
gaŗa vasaras pārtraukuma, Ita-
lijas Alpos uzsācis sagatavošanās 
procesu gaidāmajai 2020./21. 
gada kalnu slēpošanas sezonai.

Piedāvājam paša sportista 
vied okli par aizvadīto vasaru un 
mērķiem gaidāmajai sezonai. Šī 
gada vasaras sezona Mikam 
Zvejniekam bija krietni savā-
dāka, gan dēļ Covid-19 ierobe-
žojumiem un sacensību neesa-
mības, gan dēļ tā, ka pērn tika 
noslēgta vasaras sporta veida skri-
tuļslaloma karjēra. Miks, kuŗš 
šobrīd ieņem 179. vietu pasaules 
rangā slaloma disciplīnā šajā 
sezonā grib turpināt stabili star-
tēt sacensībās, kas pērn izdevās 
gana veiksmīgi un rezultējās gan 
ar TOP30 rezultātu Eiropas kausa 
izcīņā, gan pirmā divsimtnieka 
vietu pasaules rangā, gan pirmo 
reizi izcīnot Latvijas čempiona 
titulu gan slaloma, gan milzu 
slaloma disciplīnās.  Miks uzs-
ver: “Šajā sezonā mērķis ir visus 
šos rādītājus nostiprināt un uz -
labot, kā arī aizvadīt veiksmīgu 
Pasaules čempionātu februārī, 
kur noteikti vēlētos uzlabot savu 
iepriekš godam izcīnīto 38. vietu 
slalomā 2019. gada Pasaules 
čem pionātā Orē, Zviedrijā.”

Par Rodiona 
Rodiona nākotni 

NBA
Nacionālās basketbola asociā-

cijas (NBA) komandas Bruklinas 
Nets bijušais galvenais treneris 
Kenijs Atkinsons sākumā neesot 

pietiekami novērtējis Rodiona 
Kuruca potenciālu, atzīst spe-
ciālists. Tieši Atkinsons vadībā 
Kurucs pirms diviem gadiem 
debitēja NBA.

Rodions Kurucs

Andžejs Ļebedevs

Samanta Balode

“Rodijs uzradās no nekurie-
nes. Bija daudz lietu, ko neno-
vērtēju viņa spēlē. Vispirms jau 
to, cik labs sportists viņš ir un 
kādas ir viņa fiziskās spējas. Viņš 
iet uz visu un cīnīsies par katru 
bumbu, uz kuŗu ir 50/50 izre-
dzes. Teicams atlēts, daudz la -
bāks, nekā es domāju. Patiešām 
ļoti sīksts spēlētājs,” digitālās 
plat formas OWQLO rīkotā NBA 
treneŗu programmas pasākuma 
ietvaros stāstīja Atkinsons.

Futbolisti zaudē 
maltiešiem

Latvijas futbola valstsvienība 
Daugavas  stadionā UEFA Nā -
ciju līgas D grupas spēlē ar 0:1 
zaudēja  Maltas izlasei. Šī bija 
pirmā spēle, kuŗā klātienē fut-
bolistus varēja atbalstīt līdzjutēji.

Pirmajā puslaika pašā ievadā 
Jānim Ikauniekam bija lieliska 
iespēja atklāt rezultātu, taču 
bumba tukšos vārtos neiekļuva. 
Vēlāk iespēja bija arī Artūram 
Zjuzinam, bet mērķi bumba 
nesasniedza. Arī Maltas izlasei 
bija dažas iespējas, tomēr rezul-
tātu atklāt neizdevās. Arī otrajā 
puslaikā abām izlasēm bija ie -
spējas, turklāt Malta radīja visai 
bīstamus momentus, taču Pāvels 
Šteinbors glāba Latvijas izlases 
vārtus. Spēles pēdējās minūtēs 
bija manāms nogurums, un bīs-
tamāka pat bija Malta, un šāds 
scēnārijs optimismu līdzjutējos 
neradīja. Pēdējās kompensācijas 
laika sekundēs Mārcis Ošs iz -
darīja pārkāpumu, kā rezultātā 
Malta tika pie brīvsitiena un... 
pēdējās sekundēs izcīnīja uzva-
ru. Matiešu uzvaras gols Stīva 
Borga rēķinā. Malta bija krietni 
pārāka laukuma vidū, daudz 
vairāk kontrolēja bumbu un 
bieži piespieda Latvijas spēlētājus 
pārkāpt noteikumus. 

Spraigs moments Latvijas – 
Maltas sacensībā

Tādu patiešām izcilu vārtu 
gūšanas iespēju Maltai gan nebi-
ja, un arī Šteinboram spēlē 
iesaistīties nācās reti. Otrajā 
puslaikā  Kopumā gan Latvijas 
izlase bija pārņēmusi iniciātīvu 
un uzņēmusies spēli kā pirma-
jam numuram, taču ar to neko 

īpaši daudz neizdevās iesākt. 
Pāris reizes bumba draudīgi 
atradās Maltas vārtu tuvumā, 
taču tādu patiešām bīstamu si  -
tienu pa vārtiem vairs nebija. 
Spēles pēdējās minūtēs Latvijas 
izlasē bija grūti saskatīt kādu 
dzirkstelīti, un arvien biežāk 
labas pretuzbrukumus iespējas 
radās Maltai. Eiropas pundur-
valsts futbolistiem gan trūka 
technikas, lai izspēlēt šādus ātros 
uzbrukumus, un šķita, ka spēle 
tā arī noslēgsies ar Latvijai ne -
patīkamo 0:0. Taču nē, atradās 
veids, kā visu padarīt vēl sliktāku 
– kompensācijas laika piektajā 
minūtē Ošs pārkāpa noteikumus 
kreisajā malā, ideālā pozīcijā cen -
trējumam no standartsituācijas, 
un Pizani veiksmīgi nogādāja 
bumbu soda laukumā, kur Stīvs 
Borgs, 32 gadus vecais aizsargs, 
kuŗš gandrīz visu karjēru pava-
dījis Maltas līgā, uzvarēja gaisa 
divcīņā un guva uzvaras vārtus, 
panākot 1:0. Latvijas izlase FIFA 
rangā ierindota dalītā 137. vietā, 
bet Malta – 186. pozicijā.

“Pietrūka pacietības,” pēcspēles 
preses konferencē atzina Latvijas 
izlases galvenais treneris Dainis 
Kazakevičs. Otrajā puslaikā pie-
trūka svaiguma. “Uzvarēja ko -
manda, kas vairāk gribēja, un tie 
nebijām mēs laikam,” izteicās 
treneris, vairākkārt norādot, ka 
zaudējums piedzīvots 95. mi  nū tē. 
Kazakevičs uzsvēra, ka Latvijas 
izlase nav tikusi galā ar psīcho-
loģisko spiedienu, kas īpaši bija 
jūtams otrajā puslaikā. Tagad arī 
esot vairāk skaidrs par dažiem 
spēlētājiem. “Kopumā ir daudz 
pozitīvas ievirzes,” tomēr teica 
Kazakevičs, atbildot uz jautā ju mu, 
vai ir vērts turpināt iesākto trīs 
gadu ciklu. Viņam ir ticība pa -
šam sev un vīriem, taču lēmumu 
par to, vai viņam jāpaliek galvenā 
trenera amatā, pieņems citi. Kaza -
kevičs norādīja, ka ir pietiekami 
pacietīgs, lai turpinātu ilgstošu 
darbu pie izlases stūres. Tech-
niskais izpildījums kliboja, ja pa 
spēli izveido četras piecas vārtu 
gūšanas iespējas, tad vienam 
vārtu guvumam vajadzēja būt, 
uzsvēra treneris. Viņam ir skaidrs, 
ka jāstrādā arī ar spēlētāju psī -
choloģiju, un ir skaidrs, kādas 
nianses ir jāuzlabo, lai būtu re -
zultāts. “Es ticu, ka spēlētāji pro-
gresēs,” pauda Kazakevičs, norā-
dot, ka sastāvs mainīts netiks.

Nāciju līgas D pirmās grupas 
spēlē septembrī Latvija nospēlēja 
neizšķirti 0:0 ar Andoru un 
viesos ar 1:1 ar Maltu, bet pirms 
trim dienām Touršvinā atkal 
neizšķirts ar Fēru salām 1:1. Līdz 
ar to šī spēle pret Maltu bija jau 
ceturtā, kurā nospēlēts neizšķirti. 
Pēdējās spēles Nāciju līgā Latvija 
aizvadīs novembrī. Ja vien, pro-
tams, savas korrekcijas neizdarīs 
pandēmija.

Labo personīgo 
rekordu 50 kilo-
metru soļošanā

Latvijas vieglatlēts Arnis Rum-
benieks Ivanofrankivskā Ukrai-
nas čempionātā laboja personīgo 
rekordu 50 kilometru soļošanā. 
Rumbenieks lietainos un drē g-
nos laika apstākļos finišēja pēc 

trim stundām 55 minūtēm un 
27 sekundēm, personīgo rekor-
du labojot par vienu minūti un 
42 sekundēm.

Lai izpildītu olimpisko spēļu 
normatīvu – trīs stundas un 50 
minūtes – Rumbeniekam vaja-
dzēja soļot par piecām minūtēm 
un 27 sekundēm ātrāk. “Neva-
rētu teikt, ka laikapstākļi sekmēja 
teicamu rezultātu, bet nevar sū -
dzēties, jo ir sperts solis uz priekš 
un labots personīgais rekords,” 
saziņā ar aģentūru LETA sacīja 
Rumbenieks. Sasniegtais rezul-
tāts latvietim deva piekto vietu, 
bet drošu uzvaru svinēja 2013. 
gada pasaules čempionāta bron-
zas medaļas laureāts Ihors Hla-
vans, kuŗš finišēja pēc trim 
stundām 47 minūtēm un 31 
sekundes. Sacensībās 50 kilo-
metros piedalījās 12 soļotāji, no 
kuŗiem divi tika diskvalificēti, 
bet viens izstājās. 

Soļotājiem olimpisko spēļu 
kvalifikācijas periods noslēgsies 
31. maijā. Uz Tokiju ceļazīmes 
var iegūt, izpildot normatīvu vai 
kvalificējoties pēc ranga. Rum-
be nieks ir iepriekšējo divu olim-
pisko spēļu dalībnieks. Latvijas 
rekords šajā distancē pieder Ai -
garam Fadejevam, kurš 1998. gadā 
Ogrē 50 kilometrus nosoļoja trīs 
stundās 43 minūtēs un 18 se -
kundēs.

Spīdvejs 
Latvijas spīdvejisti Italijā, 

Terencāno, izcīnīja otro vietu 
Eiropas čempionāta pāru sa  cen-
sībās. Latvijas komandai 17 no 
23 punktiem sarūpēja šovasar 
smagu traumu guvušais Andžejs 
Ļebedevs, kuŗš uzvarēja piecos 
no sešiem braucieniem, bet 
vienā bija otrais.

Pieci punkti bija Oļegam Mi -
hailovam, bet viens – Jevgeņijam 
Kostigovam. Uzvaru ar 25 punk-
tiem izcīnīja Polija, bet trešās 
vietas ieguvējai Francijai bija 21 
punkts. Tālāk sekoja Čechija, 
Italija, Ungārija un Slovakija.

Autorallijs
Par Igaunijas Sāremā rallija 

uz  varētāju aizvadītajās brīvdie-
nās tika kronēts Georgs Gross, 
kuŗa rīcībā bija pasaules līmeņa 
‘Ford Fiesta WRC’ automašīna. 
Augstāko rezultātu no latviešu 
sportistiem sasniedza Edgars 
Balodis/Lāsma Tole (Mitsubishi 
Lancer Evo VIII’), kuŗiem 17. vieta 
absolūti un septītā EMV7 klasē.

Futbola klubs Rīga 
darbā iesaista 

spāņu speciālistus
Futbola klubs Rīga paziņojis, 

ka akadēmijā darbā apstiprināti 
jauni speciālisti, kuŗu uzdevums 
būs jaunatnes futbola program-

mas attīstīšana. Jordi Gonzalez 
Puentes pildīs akadēmijas vadī-
tāja pienākumus kopā ar diviem 
pieredzējušiem jaunatnes ko -
mandu treneriem Albert Garcia 
Pinadella un Marc Velasco 
Borrell, kuŗi akadēmijā būs 
atbildīgi par dažādām vecuma 
grupām. Jaunajai akadēmijas 
spe  ciālistu komandai ir plašas 
zināšanas par futbolu un Eiropas 
vadošo futbola klubu, piemēram, 
FC Barcelona un City Football 
Group, vadītāju pieredze. Šie 
speciālisti radīs pilnīgi jaunu 
Baltijas valstu futbola līmeni un 
paplašinās Rīgas jauno futbolis-
tu profesionālās iespējas.

Tenisistu
ranga punkti

Parīzes atklātais čempionāts 
mūsu tenisistiem nebija veik-
smīgs, kā rezultātā notika lejup-
slīde ranga sarakstā. Aļona Os -
tapenko aizcīnījās līdz trešajai 
kārtai, kur zaudēja spānietei 
Paulai Badozai. Ranga sarakstā 
Ostapenko tagad atrodas 44. vietā.

Anastasija Sevastova French Open 
turnīru izlaida kājas traumas dēļ 
un pēc tam sacīja, ka viņai šī se -
zona beigusies. Pazuda 240 ranga 
punkti, un līdz ar to lejupslīde 
par sešām vietām – tagad 54. 

Dāmām pasaules rangā augš-
daļā ir austrāliete Ešlija Bārtija, 
seko Simona Halepa no Rumā-
nijas un japāniete Naomi Osaka.

Ernests Gulbis cieta neveiksmi 
kvalifikācijas kārtā, šobrīd viņam 
rangā zemā 173. vieta. Sankt pē-
terburgas turnīrā pirmajā spēlē 
Gulbis zaudēja 20 gadus vecajam 
Krievijas tenisistam Alenam Avidz -
bam – 6:4, 3:6, 6:7 (2:7), kuŗš rangā 
ir vēl daudz zemākā – 478. vietā.

Pasaules rangā līdera lomu 
saglabā serbs Novaks Džokovičs, 
viņam uz papēžiem min spānis 
Rafaels Nadals un austrietis 
Dominiks Tīms.

 DAŽOS VĀRDOS
* Rīgā notika Starptautiskās 

bodibildinga un fitnesa fede rā-
cijas „Fit Model” pasaules čem-
pionāts.

Trešo zelta medaļu ieguva 
Latvijas pārstāve Samanta Ba -
lode. Viņa pirmo reizi saņēma 
arī spožāko cēlmetallu abso-
lūtajā vērtējumā. „Fit Model” ir 
nesen radusies sacensību dis -
ciplīna, kuŗā tiek vērtēts ne 
tikai augums, bet arī dalībnieču 
un dalībnieku sevis prezen-
tēšanasd spējas, graciozitāte, 
atbrīvotība. Sievietēm ir iznā-
ciens peldkostīmā un vakar-
kleitā.

Sporta ziņas sakopojis
P. KARLSONS


